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استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: در دوره ۳۰ روزنامه صبح ایران
ساله اخیر، همیشه نظام تصمیم گیری ما گوشه چشمی به گران کردن 
ارز برای پنهان کردن همه ولنگاری ها، فسادها و ناکارآمدی ها داشته 
است. فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد با 
اشاره به تجربه ترکیه در مورد جهش ها ی ارزی گفت: در تجربه ترکیه 
یک رابطه تمام عیار بین طرز نگاه دولت به مسئله ارزش پول ملی با 
سرنوشت اقتصادی واجتماعی این کشور وجود دارد، در دوران هایی 
انحطاط  بود،  این کشور حاکم  ارزش پول ملی در  نگاه تضعیف  که 

اقتصادی، اجتماعی و سیاسی را تجربه کرده اند. اما در دوره هایی که 

معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بابیان اینکه قم احتیاج به بیمارستان خیریه 
به معنی واقعی کلمه دارد،گفت: نیازمند توسعه بیمارستان های خیریه در قم و کشور هستیم 
که خدمات خود را به صورت رایگان و یا در حد رایگان به مردم ارائه دهند. ایرج حریرچی روز 
شنبه در آیین تکریم و معارفه رئیسان سابق و جدید دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: تنها ۳ تا ۴ 
درصد مردم توان استفاده از خدمات بیمارستان های خصوصی را دارند و حدود ۱۵ تا ۱۷ درصد 
نیز با کمک بیمه های تکمیلی می توانند به این بیمارستان ها مراجعه کنند، به همین دلیل توجه 
به مستضعفان باید در صدر اولویت ها باشد. وی در ادامه گفت: عملکرد رئیس سابق دانشگاه 
علوم پزشکی قم بسیار درخشان است و امیدواریم از تجربیات ایشان در وزارت بهداشت و 
درمان بهره مند شویم. حریرچی اضافه کرد: کل آمار تخت های بیمارستانی استان قم تا سال 
۱۳۹۲ حدود یک هزار و ۴۰۰ تخت بود که در سال های اخیر ۵۰۰ تخت به این آمار اضافه شد.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با اشاره به اقدامات پیش بینی شده برای 
ایام محرم و صفر در شهر گفت: بیش از دو هزار و ۵۰۰ نفر پرسنل خدمات شهری و فضای سبز 
به صورت ۲۴ ساعته و در دو شیفت ۱۲ ساعته در این ایام فعالیت می کنند. سید امیر سامع 
درگفت و گویی در خصوص  اقدامات  شهرداری قم  ویژه ماه محرم و به خصوص ایام  تاسوعا و 
عاشورای حسینی  اظهارداشت :برنامه های ما با توجه به آغاز دهه محرم از تشکیل ستادهای 
هشت گانه در شهرداری آغاز شده و برای هر ستاد  یک مسئول، جانشین ستاد و نماینده حوزه 
مشخص شده که تمام خدمات دهی و هماهنگی برنامه ها زیر نظر این سه فرد انجام می شود. 
وی افزود :مکان این ستادهای خدمات رسان به ترتیب مناطق،  منطقه یک واقع در تقاطع 
عمار یاسر و خیابان طالقانی، منطقه دو میدان نبوت، منطقه سه میدان بزرگ اما خمینی )ره(، 
منطقه چهار تقاطع عمار یاسر و خیابان انقلاب، منطقه پنج درب دو مسجد مقدس جمکران، 

دبیرکل سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی می گوید: تمام تلاش 
اصلاح طلبان برای انتخابات باید روی حضور گسترده مردم باشد، 
شرط و شروط را باید برای بعد بگذاریم، آن هم شرط و شروطی که 
بحث انگیز و اختلاف برانگیز است. ساکت است و کمتر اهل گفتگو 
و مصاحبه است، خودش می گوید به خصوص بعد از انحلال سازمان 
مجاهدین انقلاب اسلامی سکوتش بیشتر هم شده است. محمد 
مجاهدین  سازمان  در  نبوی  بهزاد  هم حزبی  و  دوست  سلامتی 
انتخابات مجلس شورای اسلامی نظری  انقلاب اسلامی، درباره 
شبیه به او دارد. او هم معتقد است که اصلاح طلبان باید در شرایط 

فرشاد مومنی اقتصاددان:

فنر ارزی ابزار فریب سیاست گذاران بود

معاون وزیر بهداشت در آیین تکریم و معارفه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

قم احتیاج به بیمارستان خیریه به معنی واقعی دارد
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم  اعلام کرد

شهر قم آماده برای پذیرایی از عزاداران حسینی

دبیرکل سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی: 

وقت شرط گذاشتن اصلاح طلبان نیست 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

هرچه جلو برویم بازگشت به تعهدات سخت تر می شود

فرمانده کل ارتش:

راهبرد فشار حداکثری علیه نظام اسلامی 
شکست خورده است

کمتر از ۱۰ درصد مردم ایران ورزش می کنند!

حقیقت ماجرای صدرالساداتی ها چیست؟ 

داستان عجیب 
صدرالساداتی ها

سخنگوی سازمان انرژی اتمی در خصوص زمان بازگشت 
نمی توانم عملا  تعهدات گفت:  از کاهش  پیش  به شرایط 
کاهش  اقدامات  هرچقدر  که  چرا  کنم  مشخص  را  زمانی 

تعهدات ما زمان بر باشد بازگشت آن هم زمان بر است. 

قطعا بازگشت از گام سوم سخت تر از بازگشت از اقدام 
دوم است. »بهروز کمالوندی« روز شنبه در نشست خبری 
ایران  برجامی  تعهدات  کاهش  سوم  گام  جزییات  درباره 
اظهارداشت: این گام ها تصمیم مشترک شورای عالی امنیت
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رییس کل دادگستری استان قم در دیدار دکتر سقائیان نژاد:

پیشرفت های قم 
قابل انکار نیست

2

2

8

7 5

8

48

آذرمنصوری:

 طرح پارلمان اصلاحات پاسخگوی  نیازها نیست

افکارعمومی منتظراعلام نظر نهادهای اطلاعاتی و امنیتی است
ماجرا از بامداد پنج شنبه ۱۴ شهریور آغاز شد. وقتی یکی از نزدیکان خانواده صدرالساداتی در کانال تلگرامی خود از مفقود 
شدن برادران صدرالساداتی و همراهانش خبر داد. خبری که در غیاب اطلاع رسانی درست و شفاف سازی از سوی دستگاه های 
ذیربط و با وجود شایعات گسترده در فضای مجازی در عمل به یک بحران عجیب بدل شده است. وحید اشتری )از نزدیکان 
برادران صدرالساداتی( پنج شنبه ۱۴ شهریور در کانال تلگرامی خود نوشت: »سید مهدی  صدرالساداتی ساعت دو و نیم بامداد 
چهارشنبه ۱۳ شهریور از قم خارج شده که از فرودگاه مهرآباد برود بندرعباس. تا الآن نزدیک ۲۴ ساعت است که هم گوشی 
خودش خاموش است هم راننده و افرادی که با وی بوده اند. همه نگرانند. فرودگاه می گوید حتی دیشب بلیط هواپیما را هم از گیت 

نگرفته اند. سید مهدی مثل بقیه اخیرا چندین بار تلفنی و پیامکی تهدید شده بود. خوشبینانه ترین اتفاق این است که  بازداشت 

تاسوعا وعاشورای حسینی را تسلیت می گوییم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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اخبار

منبرهای محرم جای 
»سیاسی بازی« نیست

ماه محرم بهترین فرصت برای بهره گیری از ظرفیت منبر 
و خطابه برای تبیین و بازگویی صحیح فلسفه قیام عاشورا 

است. منبرها و خطبه ها اما گاهی به مرزهای سیاست هم نزدیک می شوند. برای همین 
هم ذکر چند نکته ضرورت می یابد.

در این ماه هر منبر و هر تریبونی باید با خط و مسیر قیام عاشورا تنظیم شود، مبادا که 
غفلت کرده و بحث های سیاسی و جناحی، منبرهای محرم را از فلسفه خود دور کرده، آلوده 
کند و تفرقه افکن شوند. بهرحال جمعیت حاضر در هر جلسه و مراسم عزاداری، موافق و 
مخالف یک جریان سیاسی هستند، اساسا حضور این افراد در یک مراسم با نگاه سیاسی 
شان تطبیق داده نشده است، آنها به عشق آقا و برای عزاداری اباعبدالله در مراسمات 
حضور پیدا می کنند. اگر قرار باشد در این منبرها بحث های جناحی و سیاسی مطرح شود 
مردم شقه شقه خواهند شد. مراسم عزاداری امام حسین علیه السلام و ماه محرم را با میزان 
و ترازوی اصولگرایی و اصلاح طلبی نباید سنجید، همه جریانات سیاسی کشور شیفته و 
پیرو راه آقا امام حسین هستند. اگر می خواهیم جلسات عزاداری اباعبدالله را سیاسی هم 
بکنیم باید از مشی و مسیر ایشان برای ایجاد وحدت و محبت بین مردم و جریانات سیاسی 
استفاده کنیم. گاهی برخی خطبا و منبری ها را می بینیم که شخصیت های تاریخی اسلام 
و افراد حاضر در واقعه کربلا را با شخصیت های امروز تطبیق می دهند. این رفتار بسیار 
اشتباهی است. از کسی که این تطبیق ها را انجام می دهد باید پرسید شما از کجا خودت 
را ملاک سنجش قرار داده ای  و براساس سلیقه خودت این تطبیق ها را انجام می دهی؟ 
هشدار می دهم که منبری ها و روحانیت بزرگوار از این قبیل کارها پرهیز کنند، اصل حادثه 
عاشورا و قیام امام حسین )ع( و ابعاد اخلاقی و عرفانی مطرح شود. اگر مسائل سیاسی 
مطرح می شود هم کلیات مباحث سیاسی، مشارکت مردم در امور اجتماعی و سیاسی 
مطرح شود. جناح بازی و خط بازی  و تطبیق سازی بسیار بسیار نادرست و بی تاثیر است. 
خلائی که در حال حاضر در منبرها وجود دارد، آن است که منبری ها خیلی مطالعه 
جدی و دقیقی ندارند و یک سری مشهوراتی را بیان می کنند.  اگر نگاه تحلیلی به تاریخ و 
واقعه عاشورا داشته باشیم،نکات بسیار ظریف اخلاقی، عرفانی و معنوی وجود دارد که می 
توان با تکیه و توسل به آنها دل ها را به یکدیگر نزدیک کرد، ترویج اخلاق و دین کرد. در واقع 
باید از فرصت عاشورا و ماه محرم و صفر در جهت رشد اخلاقیات در جامعه استفاده شود و 
عدم غلبه سیاست بر اخلاق نکته مهمی است که باید رعایت شود.  »ان الحسین مصباح 
الهدی و السفینه النجات«؛ امام حسین چراغ هدایت است و جوانان را باید با هر تیپ و 
سلیقه ای وقتی برای عزاداری به مجالس امام حسین )ع( می آیند پذیرا شد و جذبشان 
کرد تا احساس کنند پاک و نورانی شده اند و اگر گناهی دارند، توبه کنند چرا که فطرت 
جوانان پاک است. فلسفه عزاداری ها همین است. رمز پیروزی انقلاب هم استقبال و جذب 
جوانان و تکریم آنان بوده و هست. دعوت به وحدت، یکی از نکات بسیار مهمی است که در 
منبرها باید رعایت و لحاظ شود. وحدت هم به این معناست که باید با دولت منتخب مردم، 
همکاری کنیم. حرف هایی که بر ضد دولت گفته می شود، تفرقه افکنی می کند. دولت به 
صورت قانونی باید کار خود را انجام دهد. مواردی مانند برجام که مورد حمایت مقام معظم 
رهبری واقع شده و مجلس به آن رای داده است؛ مورد حمایت قرار بگیرد. در مقابل دولت 
ایستادن، ایجاد  دو دستگی بین مردم، در جهت یزیدیان حرکت کردن است. در این منبرها 

باید رهبری، مسئولین نظام و دولت مورد پشتیبانی قرار بگیرند.
* استاد دانشگاه و حوزه

نمونه خوب 
»سپردن کارها به مردم« 

 
 »کارها را به مردم بسپارید« این جمله برای ما ایرانی ها بسیار 
آشناست. تقریبا هر مسؤولی که می آید و می  رود این جمله را 

می گوید و از آن به عنوان دوای دردهای کشور یاد می کند اما هیچ کدام از این افراد حاضر 
نیستند کار را به مردم بسپارند چون بر این باور هستند آنها نمی توانند و برای انجام امورشان 
احتیاج به یک قیم دارند. محرم و برپایی تکیه ها و هیات های عزاداری یک نمونه خوب برای 
همه کسانی است که فکر می کنند، مردم برای هرکاری اجتیاج به یک بزرگ تر که برای شان 
تصمیم بگیرد دارند. سال هاست که در شهرهای ایران در ایام شهادت حضرت حسین، 
مردم بدون هیچ کمکی هیات های عزاداری را برپا می کنند و به عزاداری می پردازند. مردم 
این کار را بدون گرفتن هیچ بودجه ای از دولت انجام می دهند. فرش، پرچم، علم و کتل، 
چادر، شام و مکان متعلق به خود مردم است. عزاداران امام حسین به بهترین شکل ممکن، 
مراسم مذهبی خود را به مدت 10 شب برگزار می کنند. این هیات ها با کمک مردم علم 
می شود. مردمی که هر روز با آنها سروکار داریم. مردمی با عقاید و ظاهر مختلف. زمانی که 
گرانی کمر همه مردم را خم کرده بود، هیات ها و ایستگاه های صلواتی به راه کارهای جالبی 
رسیدند. اگر یادتان باشد در مقطعی ظرف های یک بار مصرف که متاسفانه استفاده از آنها 
در کشور رواج زیادی دارد، گران شد. هیات ها به جای اینکه زانوی غم بغل کنند و یا کار خود 
را تعطیل کنند به فکر چاره افتادند. استکان های شیشه ای، جای لیوان های یک بار مصرف 
را گرفت. بشقاب های رویی ) همان روحی خودمان(  جای ظرف های یک بار مصرف را 
گرفت. این ابتکار همچنان هم در بسیاری از هیات ها و ایستگاه های صلواتی رواج دارد. این 
گرانی می توانست خیلی از ایستگاه  های صلواتی را تعطیل کند اما مردم دست به دست هم 
دادند و این مشکل را حل کردند. اتفاقا هر وقت نهادی دولتی و حکومتی در مراسم محرم 
دخالت کردند، این مراسم با مشکل و حواشی روبرو شد. درست مانند زمانی که دولت و 
شهرداری تهران وارد پروژه کمک به هیات های مذهبی شدند. هیات های عزاداری محرم 
نشان داد که سپردن کار به مردم، تصمیم درستی است که می تواند کشور را در مسیر درست 
خود قرار دهد و لازم نیست ما به عنوان یک بزرگ تر و قیم، در تمام کارهای آنها دخالت کنیم. 
تجربه سپردن کار به مردم در بسیاری از کشورهای توسعه یافته تجربه شده و نتایج مطلوبی 
داشته است و ما هم می توانیم به واسطه تجربه محرم خودمان و تجربه دیگران هرچه زودتر 

بسیاری از کارهای کشور را به مردم بسپاریم.

حجت الاسلام فاضل میبدی:

 برای درمان ریشه ای سرطانِ فساد، به شیمی 
درمانی نیاز است

یک عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه فساد مثل 
سرطان است و برای درمان ریشه ای سرطان فساد به شیمی درمانی نیازمندیم، گفت: 
اگر با مفسدین برخورد شود ولی ریشه های فساد خشکانده نشود، فساد از جای دیگر 
سر در می آورد. حجت الاسلام و المسلمین محمدتقی فاضل میبدی با اشاره به تفاوت 
بین مفسدین اقتصادی و ریشه های فساد اقتصادی، اظهار کرد: مفسدین همین افرادی 
هستند که اختلاس کرده و پرونده آنها در دادگاه ها بررسی و علیه آنها حکم صادر شده 
است اما مقابله با ریشه های فساد یک بحث علمی است و اگر با مفسدین برخورد شده 
ولی ریشه های فساد خشکانده نشود، فساد از جای دیگر سر در می آورد. وی ادامه داد: 
وقتی اقتصاد و سیاست کشور سامان و ثبات نداشته باشد، زمینه برای شکل گیری فساد 
فراهم می شود. وقتی کشور تحریم بوده و با محدودیت مواجه است، عده ای در داخل 
سوءاستفاده می کنند. وقتی ارز چند نرخی است، کسانی که رانت بیشتری دارند، ارز 
ارزان تری در اختیار می گیرند، اما اجناس را در بازار با قیمت های بالاتری می فروشند. وقتی 
رقابت واقعی اقتصادی وجود نداشته باشد، انحصار و رانت بوجود آمده و در نتیجه فساد رخ 
می دهد. فاضل میبدی با بیان اینکه نباید امنیت اقتصادی فقط برای عده ای فراهم باشد، 
تصریح کرد: وجود مطبوعات و منتقدین آزاد و نظارت بر عملکرد دستگاه های اقتصادی 
می تواند مانع بروز فساد شود. در حال حاضر برخی نهادهای اقتصادی خارج از سیستم 
نظارتی هستند. این عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم در پایان تصریح کرد: 
برخورد به موقع با مفسدین کار خوبی است، اما این برخوردها ما را به هدف خود نمی رساند. 
مساله ما برخورد به موقع با فساد نیست، بلکه مقابله با ریشه های فساد مساله اصلی ما 
است. ما سال هاست که شاهد برگزاری دادگاه مفاسد اقتصادی هستیم و مجازات هایی 
مثل حبس های طولانی مدت یا حبس ابد و حتی اعدام برای مفسدین در نظر گرفته شده 
است اما فساد از بین نرفته زیرا با ریشه های فساد برخورد نشده است. فساد مثل سرطان 

است و برای درمان ریشه ای سرطان، به شیمی درمانی نیازمندیم.

دریادار سیاری: 

ظرفیت تبدیل شدن به قدرت اقیانوسی را داریم 
معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: ایران فرصت و ظرفیت تبدیل شدن به قدرت اقیانوسی 
را دارد و در موازنه قدرت دریایی و جهانی نقش مهمی ایفا می کند.  دریادار حبیب الله سیاری 
رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران با حضور در جمع مدیران 
و کارکنان شورای نگهبان، طی سخنانی درباره حضور در مجمع تشخیص مصلحت نظام برای 
ارائه توضیحات در حوزه مسئال نظامی و دریایی، گفت: طی دو هفته گذشته، دو جلسه در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام پیرامون موضوع توسعه دریامحور داشتیم؛ طی سالیان 
گذشته تدبیری از مقام معظم رهبری داشتیم که توسعه پایدار ما باید به سمت دریا برود و از 
امکانات و داشته های دریا استفاده شود و این نیازمند تبیین است. رئیس ستاد ارتش با اشاره به 
دستور مقام معظم رهبری طی سالیان گذشته و شروع فعالیت نیروی دریایی ارتش در منطقه 
مکران اظهار داشت: مقام معظم رهبری این موضوع را چند سال قبل هم تدبیر کردند و الان 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به دنبال این است که فعالیت و ارتقاء قدرت اقتصادی و نظامی 
ایران در دریا بر اساس سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه افزایش یابد و در سال ۹۹ اقدامات 
مهمتری نسبت به این موضوع انجام شود. دریادار سیاری با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری 
مبنی بر اینکه دریای عمان، آب های دریای عمان و استفاده از دریای عمان یک گنج است، 
تصریح کرد: دریا از اهمیت اقتصادی، سیاسی، نظامی، تجاری و ... برخوردار است و ۹0 

درصد از تبادلات اقتصادی ایران از این طریق انجام می شود.

رئیس قوه قضائیه:

امروز فضای مبارزه با فساد در کشور حاکم است
 رئیس قوه قضاییه گفت: اگر تا دیروز دشمن فساد را در جامعه تبلیغ می کرد اما امروز 

فضای کشور فضای مبارزه با فساد است.
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز شنبه در گردهمایی فعالان امر به معروف و نهی از منکر 
گفت: فضای جامعه ما فضای مقاومت و ایستادگی در مقابل زیاده خواهی ها و روحیه 
استکباری است و نه مذاکره که مدیریت این فضا با رهبری بوده و با حکمت،  بصیرت،  
بصیرت آفرینی،  هدایت و رهنمودها تلاش کردند که فضای جامعه ما فضای مقاومت باشد 

و این فضا باقی بماند.
وی افزود: دشمن تلاش می کرد که فضای ایستادگی را تضعیف کند و القا کند که فساد 
در جامعه موج می زند ولی این فضا با پرچمداری رهبر انقلاب به فضایی تبدیل می شود 

که علیرغم خواست آنها فضای مقابله با فساد باشد.
رئیسی اضافه کرد: همه ما سربازان رهبر انقلاب هستیم و وظیفه داریم خالصانه در این 

مسیر حرکت کنیم که رهبری پرچمدار آن هستند.
وی تاکید کرد: نظام ما مبتنی بر خون پاکانی است که جهاد کردند و به برکت خون 
شهدای کربلا و شهدایی همچون حججی ها که متصل به ثارالله هستند، ممکن است 
فساد در مدتی جولان داشته باشد ولی بقا برای عدالت و حق است که متعلق به آثار خون 
شهداست. رئیس قوه قضائیه افزود: علاوه بر تمام شعبه های دادگستری که وظیفه 
حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر را دارند همه سازمان های دستگاه قضا و همه 
بخش های دولت همچون دستگاه اطلاعاتی امنیتی و انتظامی کشور و سازمان عظیم 

اداری حامی آمر و ناهی خواهند بود.
قانونمنداری یکی از مهمترین معروف هاست

رئیس دستگاه قضا گفت: امام خمینی)ره( پرچم امر به معروف و نهی از منکر در این 
کشور بلند کرد و این پرچم برکات الهی برای همه کشورها دارد که یکی از آنها ایستادگی 
در مقابل دشمن است. دشمن به دنبال آن است که مفاسد فکری، اخلاقی و الحاد 
را گسترش دهد و در جامعه هرج و مرج و بی قانونی ایجاد کند و امروز قانونمداری از 

مهمترین معروف هاست.  
وی همچنین ایجاد امید در جامعه را از مهمترین معروف ها برشمرد و گفت: مردم با 
امید زندگی می کنند و دشمن به دنبال ایجاد یاس در جامعه است. کسانی که در جایگاه 
دینداری، ولایتمداری، بصیرت و تأسی به سیدالشهدا هستند، باید امید را در جامعه چه 

در سخن و چه در عمل گسترش دهند.
سپس  و  سنجی  حساسیت  دنبال  به  دشمن  کرد:  اضافه  قوه  قضاییه  رئیس 
حساسیت زدایی است. یعنی اگر ببیند حساسیت کم است، یک گام به جلو برمی دارد و 

در تاریخ این گونه بوده است و اگر ببیند که حساسیت وجود دارد، عقب نشینی می کند.
 

فرمانده کل ارتش:

راهبرد فشار حداکثری علیه نظام اسلامی 
شکست خورده است

 فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی با بیان اینکه آمریکا برای نظام اسلامی محاسبه 
های عجیب و غریب انجام و آینده وحشتناکی را طراحی کرده بود، گفت: آمریکا در راهبرد 
فشار حداکثری علیه نظام اسلامی شکست خورده و بواسطه فشارهای پیاپی در منطقه نیز 

دچار سرخوردگی و سرگردانی راهبردی شده است.
 امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی جمعه شب در آیین گرامیداشت سه دهه فعالیت 
هیات رزمندگان اسلام قم در مجتمع فرهنگی امام )ره( قم اظهار داشت: افراد معلوم 
الحالی مانند ترامپ و همپالگی های آن ما را به ذلت تسلیم دعوت می کنند، هیهات که 

چنین ذلتی را بپذیریم پاسخ ملت ایران به امثال ترامپ هیهات من الذله می باشد.
وی با اشاره به اینکه دعوت به مقاومت فقط دعوت به سعادت اخروی نیست، گفت: کلید 
دست یابی به سعادت دنیا و آخرت مقاومت است. موسوی یادآور شد: آمریکا تنها به از بین 
بردن عزت و آبروی یک ملت قانع نیست بلکه بردگی تام و کامل یک ملت را می خواهد. 
وی گفت: آمریکا تا وقتی یک کشور در جهت منافع آن عمل می کند، آن را تحت حمایت 
خود قرار می دهد، اما روزی که آن کشور سودی نداشته باشد آن را مانند یک تفاله دور می 
ریزد. وی گفت: تحولات سال های اخیر منطقه به روشنی ثابت می کند که کسانی که دل 
به بیگانگان بستند یا از بین رفتند و یا در حال نابودی می باشند. موسوی  با بیان اینکه 
چهره دیگر نظام سلطه ،عزیز دردانه آمریکا رژیم منحوس صهیونیستی می باشد، گفت: 
در طول عمر نحس این رژیم به غیر از زورگویی، قتل و غارت و تجاوز و حیوانیت  و ددمنشی 
چیز دیگری وجود ندارد. وی خاطرنشان کرد: آمریکا در مقابل تسلیم، زیاده خواه و سیری 
ناپذیر است ولی در برابر مقاومت عقب نشینی می کند. موسوی گفت: امروز نیروهای 
مومن، متخصص و انقلابی فرصت ها و قوت های فراوانی برای کشور بوجود آورده اند، و 
ذخیره بزرگی برای آینده نظام هستند. وی  تاکید کرد: نیروهای مسلح علاوه بر تجهیزات 
و تسلیحات مدرن و کارآمد از جوانان مومن، با روحیه و اراده مستحکم نیز برخوردار هستند 
و با اتکای به این نیروها به بیگانگان هشدار می دهیم در صورت ایجاد ناامنی و تنش در 
منطقه، در ناامن ترین وضعیت قرار خواهند گرفت. وی تصریح کرد: بازدارندگی در برابر 
تهدیدهای دشمن بیش از هر چیز مرهون تدابیر فرمانده معظم کل قوا است. فرمانده 
ارتش با بیان اینکه به تحقق وعده های خداوند سر سوزنی تردید نداریم، تصریح کرد: 
جبهه مقاومت سردمدار نظام سلطه آمریکا را از اریکه قدرت به زیر خواهد کشید، و همگان 
به چشم خود اضمحلال محتوم رژیم منحوس صهیونیستی را خواهند دید و در این هیچ 

تردیدی وجود ندارد و آن روز دیر نیست.
 

 فرمانده سپاه:

 احساس ضعف نمی کنیم
 فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه در هیچ جنگ و برابر هیچ 
تهدیدی احساس ضعف نمی کنیم، گفت: آماده ایم در چارچوب طرح های جامع دفاعی 

حداکثر حفاظت و صیانت از مردم را در شرایط خاص داشته باشیم.
سردار سرلشکر پاسدار »حسین سلامی« در دیدار با سردار سرتیپ پاسدار »غلامرضا 
جلالی« رئیس سازمان پدافند غیر عامل کشور، با بیان اینکه موضوع حفاظت، صیانت 
و کمک به مردم در شرایط مختلف در برابر حوادث و تهدیدات از موضوعات مورد توجه 
سپاه پاسداران است، گفت: پایداری و تداوم کارکردهای ضروری و اساسی به ویژه در حوزه 

خدمات به مردم یک مساله حیاتی برای کشور است.
وی با بیان اینکه سپاه آمادگی دارد تا با بهره گیری از ظرفیت های بی بدیل »بسیج« 
در عرصه های مختلف پدافند غیرعامل حداکثر مشارکت و مساعدت را داشته باشد، 
خاطرنشان کرد: ما در هیچ جنگ و  برابر هیچ تهدیدی احساس ضعف نمی کنیم و 
آمادگی داریم تا با همکاری دولت و سازمان پدافند غیرعامل کشور در چارچوب  طرح 

های جامع دفاعی حداکثر حفاظت و صیانت از مردم را در شرایط خاص داشته باشیم.
سردار سلامی با تاکید بر اینکه تولید ادبیات پدافند غیرعامل با تلاش موثر سازمان پدافند 
غیرعامل کشور شکل گرفته و در دستگاههای اجرایی و میان مدیران در حال نهادینه شدن 
است، خاطرنشان کرد: باید پدافند غیرعامل را به یک فرهنگ عمومی دفاعی تبدیل کنیم.
سردار غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور نیز در این دیدار با اشاره به 
اینکه امروز سپاه خار چشم دشمنان است، گفت: سپاه توانسته است در انجام ماموریت 

حیاتی خود یعنی پاسداری از انقلاب اسلامی به لطف خداوند موفق و پیروز باشد.
وی با بیان اینکه دلخوری آمریکای جنایتکار و کودکش از سپاه، بزرگترین مدال افتخار 
برای این نهاد انقلابی است، افزود: سپاه امروز در خط مقدم مقابله با تروریسم است و اگر 

رشادتهای سپاه نبود داعش در منطقه همچنان جولان می داد.

آذرمنصوری:

 طرح پارلمان اصلاحات پاسخگوی
 نیازها نیست

 عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات، طرح پارلمان اصلاحات را پاسخگوی نیازهای 
اصلاح طلبان در زمینه رهبری، اجماع سازی، خلاء گفتمانی و تقویت احزاب ندانست و 
گفت: این طرح نسخه حجیم شده شورای عالی سیاست گذاری یا شورای هماهنگی 
احزاب اصلاح طلب است و این یعنی تکرار راههای رفته که دستاورد جدیدی پیش روی 

اصلاح طلبان نمی گذارد.
"آذر منصوری" با اشاره به برداشت اشتباه رسانه ها از اظهارات "عزت الله تقواییان" رئیس 
دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در خصوص پیش نویس اساسنامه پارلمان 
اصلاحات گفت: در بررسی ساختار پیشنهادی )پارلمان اصلاحات( اختلاف نظرها در 
حدی بود که در نهایت در تیرماه امسال این موضوع  از دستور کار شورای هماهنگی 
خارج ومجددا به کمیته سیاسی ارجاع شد و همچنان در این کمیته محل بحث است 
و تاکنون به جمع بندی خاصی در این زمینه نرسیده ایم. وی ادامه داد: طبیعی است 
که هر طرحی که مطرح می شود مخالفان و موافقانی دارد. از سالها قبل در پی تشکیل 
یک جبهه فراگیر بالا دستی بوده ایم که بتواند پاسخگوی نیاز اصلاح طلبان چه از حیث 
رهبری و  چه خلأهای گفتمانی و چه اجماع سازی میان احزاب متعدد و ریز و  درشت و 
شخصیت ها باشد و از طرفی تقویت کننده جایگاه احزاب بوده و مقدمه تشکیل حزب 
فراگیر اصلاح طلبان را فراهم کند. دبیر شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با 
بیان اینکه محمد خاتمی هم سالهاست پیگیر تشکیل یک نهاد بالادستی با همین  کارکرد 
است، یادآور شد: ساختاری که هم اکنون مطرح است نمی تواند پاسخگوی این نیازها 
باشد و از نظر ما نسخه حجیم شده شورای عالی اصلاح طلبان یا شورای هماهنگی احزاب 
اصلاح طلب است. این یعنی تکرار راههای رفته که دستاورد جدیدی پیش روی اصلاح 
طلبان نمی گذارد.   منصوری خاطرنشان کرد: در جلسه ای که موضوع بررسی مجدد این 
ساختار از دستور کار شورای هماهنگی خارج و به کمیته سیاسی ارجاع شد، از ۲۴حزب 
حاضر در جلسه 1۸حزب همین نظر را داشتند به همین دلیل جهت بررسی به کمیته 
سیاسی ارجاع شد و بعید می دانم با توجه به اختلاف نظرهای موجود به زودی در مورد 

"مجمع عالی اصلاح طلبان" یا همان پارلمان اصلاحات به جمع بندی برسیم.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی در خصوص زمان بازگشت به شرایط پیش از کاهش 
تعهدات گفت: نمی توانم عملا زمانی را مشخص کنم چرا که هرچقدر اقدامات کاهش 
تعهدات ما زمان بر باشد بازگشت آن هم زمان بر است. قطعا بازگشت از گام سوم سخت تر از 

بازگشت از اقدام دوم است.
»بهروز کمالوندی« روز شنبه در نشست خبری درباره جزییات گام سوم کاهش تعهدات 
برجامی ایران اظهارداشت: این گام ها تصمیم مشترک شورای عالی امنیت ملی، سازمان 
انرژی اتمی و نهاد های دیگر است. ممکن است اگر من به تنهایی قرار بود تصمیم بگیرم 
طور دیگری عمل می کردم. هرچه زمان می گذرد مشخص می شود که گام های ایران معقول 
بوده است. ما البته به بحث بازگشت پذیری هم توجه داریم و امیدواریم طرف مقابل هم به 
خودش بیاید و اقدامات لازم را برای بازگشت به تعهداتش انجام دهد. وی افزود: اگر ضمیمه 
دوم برجام را نگاه کنید اروپا به هیچ کدام از تعهداتش پایبند نبوده و حتی به یازده تعهدی 
که بعد از خروج آمریکا از برجام به ایران دادند، پایبند نبودند. ما همچنان در برجام هستیم 
و در چهارچوب این تعهد عمل کرده ایم. سخنگوی سازمان انرژی اتمی در خصوص تاثیر 
گام سوم بر مذاکرات ایران و فرانسه و امکان بازگشت پذیری گام چهارم گفت: در ارتباط با 
گام های بعدی در حوزه فنی به انتهای کار می رسیم. تاثیر این موضوع بر مذاکرات چیزی 
است که وزارت خارجه باید اعلام کند، اما آنچه طرف اروپایی می گوید این است که ما 
می خواهیم برجام حفظ شود؛ پس اگر می خواهند این توافق حفظ شود، باید تعهدات خود 
را عملی کنند.وی در رابطه با بازتاب گام سوم گفت: آن چیزی که ما شنیدیم این است که 
ایران مصمم است و آن ها این مساله را درک کرده اند که جمهوری اسلامی علیرغم بیانیه های 

آن ها در روند کاهش تعهدات جدی است.
 اقدامات ما برای برطرف کردن عدم توازن  دربرجام است  

سخنگوی سازمان انرژی اتمی اضافه کرد: بر این اساس نظام تصمیم گرفت در وضعیت 
عدم تعادل بین تعهدات و حقوق ما توازنی ایجاد کند که یا طرف مقابل به سمت تعهدات 
خود برگردد و حقوق ایران را محترم بشمارد یا اگر انجام نشد، جمهوری اسلامی با کاهش 
تعهدات خود موازنه ای در داد و ستدهای برجام ایجاد کند. وی یادآورشد: متن برجام 
حدودا 1۲۲ صفحه فارسی و 1۶0 صفحه نسخه انگلیسی است که ۵ ضمیمه دارد؛ ضمیمه 
1 و ۲ تعهدات ما و طرف مقابل است. ضمیمه ۳ همکاری های بین المللی، ضمیمه ۴ 
سازوکارهای مربوط به کمیسیون مشترک و ضمیمه ۵ زمان بندی است. بنابراین در زمینه 
کاهش تعهدات باید بر ضمیمه 1 متمرکز شویم. کمالوندی با اشاره به ۸ موضوع اصلی 
مطرح شده در ضمیمه 1، تعهدات در رابطه با راکتور آب سنگین است وعدم بازطراحی و 
عدم اجرای راکتور قبلی و بازطراحی آن راکتور و تولیدات کارخانه های آب سنگین را از این 
موارد ذکر کرد و افزود: موضوع سوم بازفرآوری سوخت مصرف شده است که در اینجا هنوز 
سوخت مصرف شده به اندازه ای که بخواهیم برنامه های بازفراوری  داشته باشیم، عملا 
برای ما مطرح نیست. وی غنی سازی در ظرفیت و سطح آن را مورد دیگر در این حوزه عنوان 
کرد و افزود: یک مورد از آن یعنی  سطح میزان ۳.۶۷ را در گام دوم کنار گذاشتیم. در گام 
اول هم عرضه مازاد ذخایر ۳00 کیلو و 1۳0 تن به بازار را کنار گذاشتیم و تحقیق و توسعه 

موضوع گام سوم است.
با ۴ اقدام دیگر، عملا تعهدی در حوزه غنی سازی نخواهیم داشت

کمالوندی گفت: گازدهی ماشین »آی آر ۴« که موضوع بند ۳1 ضمیمه 1 است -قرار بود 
ابتدای سال یازدهم انجام شود- عملا انجام شده است؛ ماشین زنجیره ۲0 تایی   »آی آر ۴ 
« را شروع به کار کردیم و تولیدات آن به ذخایر اضافه می شود؛ ماشین »آی آر ۶« به صورت 

زنجیره ۲ ماشین، قرار بود آبان ماه آغاز شود، از دیروز شروع شده است.
وی افزود: اگر ۴ اقدام دیگر انجام دهیم عملا در حوزه غنی سازی هیچ تعهد دیگری باقی 
نمی ماند. دو مورد از این اقدامات از جمله راه اندازی زنجیره میانی ماشین »آی آر ۲ ام« 
موضوع بند ۳۲ ضمیمه 1 است که باید از سال 11- یعنی ۶ سال دیگر- انجام می شد؛ 
دیگر اقدام ما، راه اندازی زنجیره 10 ماشین سانتریفیوژ »آی آر ۵ « و گازدهی آن است؛ 
این هم از مواردی است که باید سال یازدهم اتفاق می افتاد. سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
ادامه داد: برای دو ماه آینده قبل از اینکه گام سوم به پایان برسد، ۳ کار مهم داریم که ارزش 
بسیار بالایی دارند، یکی راه اندازی زنجیره های شاهد 1۶۴ تایی »آی آر ۴« و راه اندازی 
زنجیره های شاهد 1۶۴ تایی »آی آر ۲ ام« است؛ با توجه به اینکه ظرفیت ما الان بین ۴ تا 
۵ سو است عملا می توانیم محاسبه کنیم روزی ۳۲۸ سانتریفیوژ با حدود ۴ تا ۵ سود یعنی 
چیزی حدود 1۵00 سو افزایش ظرفیت خواهد بود و این به ذخایر کشور اضافه می شود؛ 

راه اندازی زنجیره میانی سانتریفیوژ »آی آر ۵« را نیز خواهیم داشت.
در صورت انجام تعهدات ؛ به تعهدات باز می گردیم

کمالوندی ادامه داد: دیگر تعهدی برای زمان هایی که مد نظر بوده است، نداریم؛ بر 
اساس آن چیزی که رییس جمهوری گفتند، بنا داریم اگر آنها تعهدات خود را اجرا کنند، 
ما هم به تعهدات خود باز گردیم؛ هر چه جلو می رویم شرایط سخت تر می شود طرف های 
اروپایی باید بدانند زمان زیادی باقی نمانده و اگر قرار است  اقدامی برای عمل به تعهدات 
خود انجام دهند، باید هر چه زودتر انجام شود. سخنگوی سازمان انرژی اتمی افزود:  حتی 
در حوزه تحقیق و توسعه چیزی از تعهدات باقی نمانده است. در حوزه های دیگر غیر از 
فردو و شتاب دادن به بعضی از آنها مانند افزایش غنی سازی است؛ کشور ما این ظرفیت را 
دارد که اگر ما الان ۴.۵ درصد غنی سازی می کنیم به دلیل نیاز ما است و برای  تولید ۲0 
درصد باید ذخایر ۴.۵ درصد را افزایش دهیم؛ جمهوری اسلامی ایران در شرایط کنونی 
هم توانایی افزایش ظرفیت و هم افزایش سطح غنی سازی بیش از ۲0 درصد را دارد. وی با 
بیان اینکه شعار ما مقاومت است، افزود: اصرار جمهوری اسلامی ایران  بر اهداف،  حقوق و 

آرمان های کشور است و در این مورد ذره ای کوتاه نمی آید.  سازمان انرژی اتمی، مهندسان 
و متخصصان این سازمان محکم ایستاده اند تا اهداف کشور را محقق کنند؛ ظرفیت در 
این صنعت غرور آفرین برای کشور زیاد است و این صنعت افتخار آفرین پابرجا خواهد ماند.

گام های بعدی کمتر جنس فنی دارد
کمالوندی افزود: شورای عالی امنیت ملی و ریاست جمهوری تصمیم گیری می کنند. در 
لیستی که اول دادیم خیلی از گزینه ها دیده شده است حتی تا خروج از NPT دیده شده بود 
ولی بعدها خودمان تجدیدنظر کردیم که گفتیم که حداقل این توصیه سازمان انرژی اتمی 
ایران نیست و اگر می خواهند در سطوح بالای کشور تصمیم گیری کنند، مساله جداگانه 
است، اما بحث های فنی ما تقریبا به انتها  رسیده مگر آن چیزی که باقی مانده فردو است. 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی بیان کرد: در حوزه  نظارت ها نیز نگاه سازمانی به انرژی اتمی 
ایران این نیست که به حوزه نظارت ها وارد شود به خصوص در حوزه پادمان و در مورد مسائل 
مربوط به پروتکل الحاقی و غیره هم مادامی که ما کار  انجام نمی دهیم دلیلی ندارد که این 
شفافیت اطلاعات را نداشته باشیم و بهانه به طرف مقابل و دشمن بدهیم که هر کار خلافی 
را انجام می دهد. وی عنوان کرد: بنابراین گام های بعدی، شاید کمتر از جنس فنی باشد. 
اما فنی در واقع همان فعال کردن فردو  است که می تواند یک گزینه باشد و البته حوزه های 

دیگری که عمدتا فنی نیستند.
تصمیمات ما براساس منافع ملی است نه لج بازی با دشمن

کمالوندی در ادامه خاطرنشان کرد: تصمیمات ما صرفا بر اساس لج بازی با دشمنان 
خارجی نیست و ما به فکر منافع خودمان هستیم. هرچند این اقدامات انجام شده، نیز بار 
و دردی هم برای آن ها است و آن ها اگر می خواهند جمهوری اسلامی ایران در چارچوب 
توافق موجود ادامه حرکت دهد، زمان زیادی ندارند. وی افزود:این بدیهی است که هرچه 
جلوتر برویم، شتاب ما بیشتر خواهد شد و این شتاب قطعا برای آن ها درد بیشتری خواهد 
داشت. به مرور زمان ذخایر ما افزایش پیدا خواهد کرد و اگر ذخایرمان به حدی برسد که 
در آینده احساس نیاز به غنی سازی ۲0 درصد یا ۶0 درصد داشته باشیم و آن را هم انجام 

خواهیم داد. اما در شرایط فعلی چنین نیازی نیست.
راه اندازی ای ار۸ ربطی به گام های ایران ندارد

کمالوندی در پاسخ به سوالی درباره وضعیت سانتریفیوژ IR۸ نیز گفت: در طول مذاکرات 
پیش از برجام، آن ها زمانی که فهمیدند سانتریفیوژی به نام IR۸ در حال تولد است، اصرار 
داشتند که این ماشین نباید متولد شود. در آن موقعیت جمهوری اسلامی ایران اصرار 
داشت که این سانتریفیوژ بسیار مهم است وبه علت این اصرار یک هفته هم در مذاکرات 
تاخیر ایجاد شد تا سرانجام وجود این سانتریفیوژ به آژانس اعلام شد و تحت نظر آن ها قرار 
گرفت و خوشبختانه این ماشین عملا متولد شد. وی افزود: بدین ترتیب در فرایند مذاکرات، 
این ماشین آخری ماشین ما شد که توسط آژانس به رسمیت شناخته شده است. الان هم 
وضعیت خوبی دارد و مراحل راه اندازی اش با موفقیت در حال طی شدن است. البته راه 
اندازی این ماشین ارتباطی به گام های مطرح شده ندارد و طبق توافق برجام حق استفاده 

از آن را داریم.
 مصمم و حساب شده جلو می رویم 

سخنگوی سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: برخی تصمیمات شاید ظاهری بزرگ، اما 
از درون تهی باشد اما ما مصمم و حساب شده جلو می رویم و به طوری که طرف مقابل 
هم فرصت برای بازگشت داشته باشد، اما هر چه جلوتر می رویم کار هم برای آنها سخت تر 

می شود.
کمالوندی افزود: تولید و افزایش ذخیره ما از حدود ۲0 روز آینده یک مرتبه، یک جهش 
بالایی خواهد داشت که در زمان خود آن را اعلام می کنیم.  معاون رئیس سازمان انرژی 
اتمی گفت: در ارتباط با تحقیق وتوسعه قرار نیست این تولیدات قاطی بشود، بلکه محصول 
جمع آوری می شود، یعنی ذخایر ما در حال افزایش است و طرف مقابل هم این مسائل را 

حس خواهد کرد و امیدواریم که در زمان باقیمانده، اقدام لازم را انجام دهند.
 اگر برجام مفید است باید بهای آن را بپردازند

سخنگوی سازمان انرژی اتمی درباره گام چهارم کاهش تعهدات و بازگشت پذیری آن 
گفت: در گام های بعدی دیگر در حوزه فنی به انتهای کار می رسیم، اما این که این اقدامات 

چه تاثیراتی خواهد داشت باید وزارت امور خارجه بیان کند.
وی گفت: البته طرف های برجام اعلام می کنند که »می خواهیم برجام را حفظ کنیم و 
این توافق بین المللی برای منطقه مفید است برجام می تواند برای عدم اشاعه یک تجربه 
خوب باشد«؛ اگر برجام این مزایای مثبت را دارد پس باید بهای آن را هم بپردازند، البته بهای 
آن باید پیشتر از این پرداخت می شد.   کمالوندی با تاکید بر این باید تعهداتی پذیرفته شده را 
تمام و کمال اجرا کنند« خاطرنشان کرد: آنچه مسلم است مزایای برجام آنها را حداقل به فکر 
وادار می کند، اگر چه بیانیه سیاسی دادند که »ایران گام سوم را اجرایی و خودداری کند«؛ 
اما اگر منصف باشند و به وجدان خود مراجعه کنند، متوجه می شوند جمهوری اسلامی 
ایران تمام تعهدات خود را انجام داده است، اما آنها به تعهدات خود پایبند نبوده اند، بنابراین 

باید تلاش بیشتری انجام دهند.
از برجام خارج نشده ایم

سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: ما متعهد بودیم که در نطنز ۵0۶0 ماشین داشته 
باشیم و هیچ ماشینی در آنجا اضافه نشود، در فردو هم متعهد بودیم 10۴۴ ماشین داشته 
باشیم و در آنجا ماشینی اضافه نخواهد شد. وی تصریح کرد: در حوزه تحقیق و توسعه 
ماشین هایی که قرار بود سال یازدهم برجام تولید شود زمان آنرا جلوتر می آوریم، تعدادی 
که متوقف شده بود؛ از طرفی زمانی که تعهد ۳00 کیلو را نمی پذیریم برداشت محصول 
ذخایر آن مفهوم ندارد که تعهدات را انجام دهیم؛ آن زمانی که مخلوط می کردیم برای 
حفظ تعهد به ذخایر ۳00 کیلو بود. کمالوندی گفت: ما از برجام خارج نشده ایم، بلکه در 
چهارچوب بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام که می توانیم کاهش تعهدات داشته باشیم وقتی یک 
طرف احساس می کند طرف مقابل تعهدات خود را انجام نداده است می تواند این بندها 

را اجرایی کند.
چهارچوب برجام حفظ شده است

سخنگوی سازمان انرژی اتمی با اشاره به ضمیمه دوم برجام،  گفت: اروپایی ها پس از 
خروج آمریکا از برجام اعلام کردند »ایران صبر کند ما تعهدات یازده گانه را عمل کرده و 
محقق می کنیم«، کدام را انجام داده اند؟ پس اکنون هم دلیل ندارد جمهوری اسلامی 
تعهدات خود را کامل انجام دهد ما تعهدات را بازنگری می کنیم و امروز مشخص شد 
چه اقداماتی انجام می دهیم و چهارجوب برجام حفظ شده و همچنان باقیمانده است. 
کمالوندی بیان کرد: برجام موضوعات متعدد دیگری هم دارد، اروپایی ها مطابق با ضمیمه 
سوم، یک سری اقداماتی خوبی انجام داده اند، اما کفایت نمی کند و همکاری ها خیلی 
مطلوب نبوده است؛ آنها همکاری در زمینه های فنی انجام داده اند اما خودمان به اندازه 

کافی توانمندی داریم.  

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

هرچه جلو برویم بازگشت به تعهدات سخت تر می شود

 معاون اول قوه قضائیه با بیان اینکه حرکت بزرگ و محکمی برای مقابله با فساد آغاز 
شده است که نیاز به همکاری مردم و مسئولان دارد، گفت: برخورد و مبارزه قوه قضائیه 

با فساد ادامه دارد.
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای روز شنبه در مراسم تکریم و معارفه روسای 
قدیم و جدید دادگستری ایلام اظهار کرد: امروزه اختلاس، فساد در بخش های مختلف و 

سوء استفاده از ارزهای دولتی بیشتر از اقدامات دشمنان به مردم ضربه می زند.
وی تاکید کرد: با انجام برخی اقدامات مانند مقابله با فرار مالیاتی می توان رقم  های 
بسیار بالایی را برای مشکلات اقتصادی جبران کرد، البته این کار نیاز به عزم دولت دارد 
زیرا عده ای با درآمدهای بسیار بالا هستند که مالیات پرداخت نمی کنند. معاون اول 
قوه قضائیه یادآور شد: ساختارها باید توسط دولت و مجلس در کشور تغییر کند، قوه 
قضائیه هم پای کار است و بطور قطع در این مسیر به دولت کمک می کند. محسنی اژه 
ای گفت: امروز مردم از قوه قضائیه انتظار دارند با قدرت با فساد مبارزه کند و برای تحقق 
این حق مردم تا جایی که در توان است مبارزه همه جانبه و سریع با مفسدان را انجام می 
دهیم. وی افزود: اگر می خواستیم در این مسیر موفق شویم باید شرایط و بسترهایی از 
قبل فراهم می شد و این نیازمند ورود دولت و مجلس است، مبارزه با فساد نه فقط فساد 

اقتصادی بلکه در سایر حوزه ها نیازمند کار جهادی و روحیه انقلابی است. 
معاون اول قوه قضائیه تاکید کرد: امروز مردم به دستگاه قضا خوشبین هستند که باید 
این را مغتنم بشماریم و نیاز است رسانه ها و کسانی که دارای تریبون هستند به خصوص 
مردم در راستای مبارزه با فساد کمک کنند. حجت الاسلام محسنی اژه ای اضافه کرد: 
اصل قیام امام حسین )ع( برای این بود که حکومت اسلامی به دست نااهلان نیافتد 
و برای این کار از جان، مال و فرزندان خود گذشت. وی افزود: نباید در مقابل دشمنان 
ترسید و کار را توجیه کرد، امروزه دشمنان از هر فرصتی برای ضربه زدن به نظام جمهوری 
اسلامی از طریق رسانه ها و فضای مجازی استفاده می کنند اما تاکنون موفق نبوده اند. 

معاون دستگاه قضا یادآور شد: امروزه دشمنان می خواهند پایه های نظام اجتماعی و 
خانواده را در کشور سست کنند، ممکن است عده ای تحریک شوند اما بیشتر این 

اقدامات منجر به نتیجه نمی شود.
 محسنی اژه ای تاکید کرد: دشمنان دنبال تفرقه اندازی بین مسئولان هستند، دنبال 
این هستند که مسئولان را نسبت به هم بدبین کنند و اخلاق اسلامی را دچار خدشه 

کنند، باید مراقب بود و در زمین دشمن بازی نکرد.
خط اعتباری ۱۵ میلیارد دلاری فریب تازه است 

معاون اول قوه قضائیه بیان کرد: خط اعتباری 1۵ میلیارد دلاری فریب تازه ای است که 
مسئولان باید مراقب باشند، چراکه این خط اعتباری ترفند تازه برای کشاندن مسئولان 
به پای میز مذاکره است. وی یادآور شد: دشمنان تلاش می کنند اقتدار نظام جمهوری 
اسلامی را تضعیف کنند، هر وقت کوتاه بیاییم دشمن بر ما غلبه خواهد کرد و هر وقت 

سرسخت باشیم بر دشمن پیروز هستیم.
 حجت الاسلام اژه ای ادامه داد: دشمنان با ترفندهای مختلف سعی دارند علیه کشور 
جنگ روانی راه بیاندازند و الان هم برای مذاکره با واسطه و بدون واسطه به میدان آمده 
اند. وی با اشاره به اینکه نباید مثل قضیه برجام فریب دشمن را بخوریم، افزود: قرار بود راه 
اقتصادی کشور با برجام سرعت بگیرد، تحریم ها برداشته شود، ولی آمریکا اولین کشوری 
بود که برجام را زیرپا گذاشت و به آن عمل نکرد و امروز باید مواظب فریب دشمن باشیم. 
وی اضافه کرد: برخی ها بر این تصور هستند که اگر کوتاه بیاییم دشمن بر ما سوار نمی 
شود در صورتی که اگر امروز استکبار از ایران اسلامی حساب می برد، بخاطر قدرت 
ماست. بنابراین نتیجه سازش با استکبار سرنوشتی همچون مرسی را به دنبال دارد که 
او را با قفس، این طرف و آن طرف می کردند. وی اظهار داشت: آنها با این ترفندها قصد 
دارند ما را به سمت خود بکشانند و بعد سیاست تضعیف را دنبال می کنند و در نهایت 

خواسته و هدف پنهانی خود را اعمال می کنند.

حجت الاسلام محسنی اژه ای :

حرکت قوه قضائیه در مبارزه با فساد مستمر است

محسن غرویان*

مصطفی داننده*

فشار  سیاست  گفت:  ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیر 
حداکثری آمریکا که با فرضیات واهی برای ایجاد فروپاشی 
اقتصاد ملی ایران دنبال شد برابر راهبرد مقاومت فعال به 

زانو درآمد. 
به گزارش دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی، دریابان 
"علی شمخانی" عصرشنبه در دیدار اعضای هیات رئیسه 
فراکسیون مقابله با تحریم مجلس و جمعی از فعالان این 
حوزه، گفت: سیاست فشار حداکثری آمریکا که با فرضیات 
واهی برای ایجاد فروپاشی اقتصاد ملی ایران دنبال شد 
برابر راهبرد مقاومت فعال به زانو در امد. دبیر شورای عالی 
امنیت ملی با اشاره به جنگ ادراکی پرشدتی که از سوی 
رسانه های معاند برای پشتیبانی از سیاست فشار حداکثری 

آمریکا بر علیه ایران طراحی و اجرا شد، افزود: مردم مقاوم 
ایران به رغم تحمل فشارهای سنگین اقتصادی، به دلیل 
آگاهی، بصیرت و هوشمندی، مغلوب این جنگ نشدند و 

دشمن را از دستیابی به اهدافش ناامید کردند. 
شمخانی با استقبال از ابتکار فراکسیون مقابله با تحریم 
برای ایجاد باشگاه کشورهای تحریم شده و ورود فعال به 
نشان  آمریکا، خاطر  اقتصادی  تروریسم  با  مقابله  عرصه 
ساخت: مقاومت، زمانی منجر به موفقیت می شود که با 
رویکرد فعالیت و تحرک مستمر همراه باشد و این اقدام می 
تواند گام موثری در مسیر تداوم راهبرد مقاومت فعال تلقی 
شود. وی موضوع مقابله با تحریم را در شرایط کنونی یکی 
از محورهای اصلی وحدت جناح های مختلف سیاسی 

به  با توجه  در کشور عنوان کرد و اظهار داشت: دشمن 
جمهوری  که  برده  پی  واقعیت  این  به  گذشته  تجربیات 
اسلامی در مواجهه با تهدیدات به بلوغ و توانمندی قابل 
ملاحظه ای رسیده و از این رو تلاش می کند تا با ایجاد 
بحران های اجتماعی، سیاسی و امنیتی و ایجاد حاشیه، 
تمرکز مجموعه قوای کشور بر موضوع مقابله با تهدیدات را 

به حداقل برساند. 
رئیس  مختار  پور  علی  محمد  جلسه  این  ابتدای  در 
فراکسیون مقابله با تحریم گزارشی از نحوه تشکیل و فعالیت 
های انجام شده از سوی این فراکسیون و همچنین اقدامات 
در دست اجرا برای تشکیل باشگاه کشورهای تحریم شده 

ارائه کرد.

شمخانی در دیدار هیات رئیسه فراکسیون مقابله با تحریم مجلس:

سیاست فشارحداکثری برابر راهبرد مقاومت فعال به زانو درآمد
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دانشمند ایرانی در جستجوی
 درمان طلایی سرطان

پژوهشگران استرالیایی به سرپرستی دکتر "ندا میرزاده" دانشمند ایرانی سعی دارند برای 
درمان سرطان، از مولکول های مهندسی شده طلا استفاده کنند.

 )RMIT("به نقل از مدیکال اکسسپرس، پژوهشگران "موسسه سلطنتی فناوری ملبورن
استرالیا، مولکول های مبتنی بر طلا را طوری مهندسی کرده اند که می توانند بدون آسیب 
رساندن به سلول های سالم، سلول های سرطانی را هدف قرار دهند. این پژوهش می تواند راه 

را برای کشف داروهایی با عوارض جانبی کمتر هموار کند.
پژوهش های پیش بالینی نشان داده اند که مولکول های طلا می توانند تا ۲۴ برابر بیشتر 
در از بین بردن سلول های سرطانی، موثر باشند. پژوهشگران باور دارند تاثیر این مولکول ها، 
به مراتب از داروهای ضد سرطان از جمله "سیس پلاتین" )cisplatin( در مهار رشد تومور 

بیشتر است.
مولکول های طلا می توانند سلول های انتخاب شده و مورد نظر را هدف قرار دهند؛ در 
نتیجه می توانند گزینه های خوبی برای پیشرفت در زمینه کشف داروهایی باشند که بدون از 

بین بردن سلول های سالم، سرطان را از بین می برند.
مولکول های مصنوعی معمولا با ویژگی های مقاومتی ساخته می شوند که به حفظ تاثیر آنها 

کمک می کند؛ در حالی که بسیاری از انواع شیمی درمانی، این ویژگی را ندارند.
پژوهشگران در این پروژه، چهار نوع مولکول فعال زیستی را معرفی کرده اند و جزئیاتی در 

مورد عملکرد آنها در مقابله به پنج نوع سلول سرطانی ارائه داده اند.
دکتر "ندا میرزاده")Neda Mirzadeh(، سرپرست گروه مهندسی مولکولی موسسه فناوری 
ملبورن گفت: محدودیت هایی که در مورد شیمی درمانی با فلزات وجود دارد، معمولا موجب 

نیاز به یافتن یک جایگزین بهتر می شود.
وی افزود: پژوهشگران طی دهه های اخیر، به دستاوردهای بزرگی در زمینه درمان سرطان 
رسیده اند اما این بیماری هنوز سالانه بیش از ۹.۵ میلیون نفر را در جهان از بین می برد و 
دومین دلیل بزرگ مرگ و میر در جهان است. اگرچه داروهای مبتنی بر فلزات، موفقیت هایی 
را در نجات بیماران به دست آورده اند اما تاثیر آنها به خاطر عوارض جانبی، ثبات کم و مقاومت 
تومورها در برابر دارو، محدود است. مولکول های طلایی که ما طراحی کرده ایم، ثبات 
بیشتری دارند. نتایج این پژوهش نشان می دهند که احتمالاتی باورنکردنی در مورد پیشرفت 

درمان های جدید سرطان وجود دارد که می توانند قدرت و دقت بالایی داشته باشند.
مولکول های طلا، در آزمایش های پیش بالینی آزمایش شدند و سمیت سلولی بالایی را 
در برابر سرطان های پروستات، پستان، ملانوما و روده بزرگ از خود نشان دادند. آزمایش 
روی حیوانات نشان داد که درمان با کمک مولکول های طلا می تواند رشد تومور را تا ۴۶.۹ 
درصد مهار کند؛ در حالی که سیس پلاتین، تا ۲۹ درصد توانایی مهار کردن را دارد. ترکیبات 
مبتنی بر طلا می توانند فعالیت نوعی آنزیم موسوم به "تیوردوکسین ردوکتاز")TrxR( را نیز 
در سلول های سرطانی مهار کنند که با رشد سرطان و مقاوت در برابر دارو در ارتباط است. 
مولکول های طلا، ویژگی های مهم ضد التهابی نیز دارند که به تاثیر درمانی و کاربرد آنها در 

درمان بیماری های مزمن التهابی از جمله التهاب مفصل کمک می کند.
 

ژن "زبان" و "چپ دستی" شناسایی شد
دانشمندان دانشگاه "آکسفورد" موفق شدند ژن های مرتبط با چپ دست شدن افراد و 

ژن های مرتبط با قسمت های مربوط به زبان را در مغز پیدا کنند.
به نقل از ساینس دیلی، بسیاری از وسایل مورد استفاده روزمره ما از جمله قیچی و ماژیک 
و غیره، همه برای افراد راست دست طراحی شده است و افراد چپ دست مجبور به استفاده 
از آنها هستند و همیشه خود را وفق می دهند. در گذشته های نه چندان دور افراد چپ 
دست را حتی مجبور به نوشتن با دست راست خود می کردند. خوشبختانه اکنون در دوران 
روشنفکرانه تری زندگی می کنیم و مدتی است که مشخص شده که ژنتیک فرد در تعیین 
این موضوع نقش دارد. اکنون برای اولین بار محققان مناطقی از ژنوم مربوط به این صفت 
را در یک جمعیت بزرگ شناسایی کرده اند. این مطالعه توسط محققان دانشگاه آکسفورد 
انجام شد و ژنوم حدود ۴00 هزار نفر را از بانک زیستی بریتانیا تجزیه و تحلیل کردند. این 
گروه شامل ۳۸ هزار و ۳۳۲ چپ دست بود که تخمین راست دست بودن حدود ۹0 درصد 
از جمعیت جهان دست را تایید می کند. این تیم چهار ناحیه ژنتیکی که مربوط به راست یا 
چپ دست بودن است و سه مورد از پروتئین های مهم در رشد و ساختار مغز را شناسایی کرد. 
این پروتئین ها به طور خاص مربوط به ریزلوله هایی بودند که بخشی از اسکلت سلولی را درون 
سلول ها تشکیل می دهند و ساختار و شکل را برای هدایت ساخت و عملکرد سلول های بدن 
فراهم می کنند. ریزلوله  یا میکروتوبول یکی از اجزای چارچوب یاخته می باشند. ریزلوله ها 
لوله هایی توخالی از جنس پروتئین هستند. این لوله ها به قطر ۲۵ نانومتر و در طول های 
مختلف از ۲00 نانومتر تا ۲۵ میکرومتر هستند. پروتئین اصلی سازنده ساختار ریزلوله ها، 
اتوبولین است. ریزلوله ها به عنوان اجزای ساختاری یاخته ها در بسیاری از کارهای آنها مانند 

رشتمان، تقسیم درون یاخته و جابجایی و ترابری ریزکیسه ها شرکت می کنند.
از مغز حدود 10 هزار شرکت کننده در این مطالعه تصویربرداری و مشخص شد که انواع 
ژنتیکی مرتبط با چپ دست بودن با تفاوت در ساختار مغز همراه است. یعنی محققان 
تفاوت هایی را در اثر ماده سفیدی که در مناطق مربوط به زبان در مغز برجا می ماند، پیدا 
کردند. ماده سفید)White matter( یکی از بخش های سیستم عصبی مرکزی است. سیستم 
عصبی مرکزی از دو ناحیه ماده سفید و ماده خاکستری تشکیل شده است. این ماده بخش 
اصلی مغز و بخش سطحی نخاع را تشکیل می دهد و به طور عمده از سلول های گلیال 
و آکسون های میلینه تشکیل شده است. این آکسون ها پیام ها را از مخ به سایر بخش های 
سیستم عصبی منتقل می کنند. در ماده سفید به جز بافت چربی، مویرگ ها و عروق مشاهده 
می شوند. فسفولیپیدها نیز در ماده سفید فراوانند. دکتر "آکیرا ویبرگ" عضو شورای تحقیقات 
پزشکی در دانشگاه آکسفورد که تجزیه و تحلیل های این مطالعه را انجام داده است، گفت: 
ما متوجه شدیم که در شرکت کنندگان چپ دست، مناطق زبانی سمت چپ و راست مغز با 
هماهنگی بیشتری با هم ارتباط برقرار می کنند. وی افزود: این کشف زمینه جالبی را برای 
تحقیقات آینده ایجاد می کند، چرا که ممکن است چپ دست ها بدین طریق در خطابه و 
سخنرانی نسبت به راست دست ها برتری داشته باشند، اما باید به خاطر داشته باشید که این 
تفاوت به طور میانگین در تعداد بسیار زیادی از این افراد دیده می شود و نه همه چپ دست ها. 
علاوه بر این محققان ارتباطاتی بین مناطق ژنتیکی مرتبط با چپ دست بودن و احتمال بیشتر 
ابتلا به اسکیزوفرنی یافتند، اما در مقابل احتمال کمتری برای ابتلا به بیماری پارکینسون 
در چپ دست ها وجود دارد. محققان می گویند که بررسی این پیوندهای ژنتیکی می تواند 
بینش جدیدی در مورد چگونگی این شرایط ارائه دهد. پروفسور "دومینیک فرنیس" یکی از 
نویسندگان مشترک این مطالعه می گوید: در طول تاریخ، چپ دست ها همیشه بدشانس و 
نحس و حتی بدخواه و بدکار قلمداد شده اند. به عنوان مثال در زبان انگلیسی کلمه right که 
برای دست راست استفاده می شود معنی درست یا مناسب نیز می دهد یا مثلا در زبان فرانسه 
کلمه gauche که برای افراد چپ دست استفاده می شود به معنی دست و پا چلفتی و بدترکیب 
است! اما ما در این مطالعه نشان دادیم که چپ دستی نتیجه زیست شناسی رشد و نمو مغز 

است که بخش مهمی از آن حاصل از تقابل پیچیده بسیاری از ژن ها است.

گوگل متهم به ردیابی مخفیانه کاربران در 
سراسر وب

را  اینترنت، عادات رفتاری کاربران  و تعقیب میلیون ها کاربر در دنیای  با ردیابی  گوگل 
شناسایی کرده و اطلاعات آن ها را به تبلیغ کنندگان می دهد.

گوگل با سوء استفاده از جست و جوهای متعدد  کاربران در فضای اینترنت و شناسایی 
عادت های رفتاری کاربران گرایش های آن ها را ردیابی کرده و از این اطلاعات برای کسب 
درآمد بیشتر استفاده می کند. در واقع گوگل متهم به فروش اطلاعات شخصی کاربران به 

شرکت های تبلیغاتی برای تولید تبلیغات هدفمند است.
این اتهام پس از بررسی تعداد بسیار زیادی از شواهد مربوط به استفاده تبلیغ کنندگان 
بزرگ در فضای مجازی از اطلاعات شخصی کاربران، نسبت به گوگل مطرح شد. همه روزه 
میلیون ها کاربر در سراسر جهان از موتور جست و جوی گوگل برای دستیابی به اطلاعات 
مورد نظر خود استفاده می کنند و بدون هیچگونه نگرانی به سایت ها و صفحه های موجود 
در اینترنت سر می زنند. در حالی که تقریبا هیچ  کدام از کابران خبر ندارند که توسط سروهای 

گوگل رصد و در مواردی مورد نفوذ قرار می گیرند.
تبلیغات هدفمند بهانه گوگل برای نقض آشکار حریم خصوصی کاربران

در صورت اثبات چنین اتهامی برای گوگل، صدمه زیادی به اعتبار آن وارد شده و جریمه های 
بسیار سنگینی نیز از سوی دستگاه های امنیتی دولت های مختلف برای این غول فناوری در 
نظر گرفته می شود. اسناد مربوط به این اتهام بزرگ را اولین بار جانی رایان مدیرعامل شرکت 

امنیت فضای مجازی شرکت Brave مطرح کرد. 
به گفته جانی شاید اثبات جرم گوگل برای نقض حریم خصوصی کاربران کار راحتی نباشد 
ولی تلاش های ما و دیگر حامیان حفظ حریم شخصی کاربران در فضای مجازی سرانجام 
مدیران گوگل را رسوا خواهد کرد. صدها نفر با اعلام حمایت خود از اقدامات شجاعانه جانی 

رایان از او خواستند به فعالیت خود و پیگیری حقوق ضایع شده کاربران ادامه دهد.
تبلیغات هدفمند در فضای مجازی با ایجاد حس زیاد در کاربر و ترغیب او به خرید کالا یا هر 
محصول موجود در آگهی، سالانه میلیاردها دلار سود نصیب شرکت های تبلیغاتی و شرکای 

آن ها می کند.

حالا که سال های نوجوانی جوانی را پشت سر گذاشته اید هنوز هم درگیر جوش و 
آکنه هستید؟ علت جوش های شما ممکن است چیزهایی باشند که انتظارش را 

ندارید.
حتماً تصور می کردید وقتی سال های پُر از تب و تاب نوجوانی را پشت سر بگذارید 
دیگر با جوش هایتان خداحافظی خواهید کرد. بلوغ، شایع ترین علت جوش و آکنه 
است؛ اما هورمون ها تنها دلیل این جوش ها نیستند. واقعیت این است که 1۵ درصد از 

افراد بزرگسال نیز با جوش و آکنه درگیرند.
جالب اینجاست که شما حتی اگر در دوران نوجوانی تان جوش و آکنه را تجربه نکرده 
باشید، اکنون در سال های بزرگسالی تان ممکن است دچارش شوید. هر چند ظاهراً 
جوش های بلوغ و جوش های بزرگسالی شبیه هم اند اما جوش دوران بزرگسالی معمولًا 
در نیمه ی پایین صورت است و جوش های بلوغ عموماً در نیمه ی بالایی صورت. ضمناً 
جوش های بزرگسالی عمق بیشتری دارند و کمی به کیست شباهت دارند یا جوش های 
زیر پوستی هستند که نمی توان آن ها را تخلیه کرد. آکنه بزرگسالان اغلب به دلایل 
هورمونی، ژنتیک و عادات غذایی است؛ به طوری که دوسوم آکنه های دوران بزرگسالی 
را به ژن ها مربوط می دانند. یک رژیم غذایی با قند زیاد نیز ممکن است آکنه شما را 
بدتر کند. دیده شده افرادی که رژیم خود را بهبود می بخشند آکنه آن ها بهتر می شود. 
انجمن قلب آمریکا )AHA( مصرف روزانه حداکثر ۶ قاشق چای خوری قند اضافه 
شده در روز را برای خانم ها و ۹ قاشق چای خوری در روز را برای آقایان پیشنهاد می کند. 
به خاطر داشته باشید که شکر می تواند در برچسب های مواد غذایی به صورتی مخفی 
باشد. بنابراین مراقب نام های دیگر قند باشید مانند: شربت ذرت، کنسانتره آب میوه، 

عسل، شکر مالت، مولکول های قند مانند گلوکز، ساکارز، مالتوز و لاکتوز.
در ادامه به برخی علت های عجیب آکنه و جوش های پوستی اشاره کرده ایم.

محصولات آرایشی مو اگر با پوستتان تماس پیدا کنند می توانند
 باعث جوش زدن شوند

با پیشانی تماس پیدا  محصولاتی که برای آرایش مو استفاده می شوند، معمولًا 
می کنند و چربی موجود در آن ها می تواند باعث شود باکتری ها در حفره های پوستی 
گرفتار شوند. انسداد حفره های پوستی ملتهب شده و سبب قرمزی و چرک می شود. 

در نهایت جوش های سرسفید و سرسیاه در خط رویش مو و پیشانی تان ظاهر می شوند. 
ضمناً مدل مویتان نیز مهم است. چتری های شما می توانند باعث شوند محصولی که 

روی موهایتان استفاده کرده اید با پوست پیشانی تان تماس بیشتری پیدا کنند.
به طور کل بیشتر اوقات محصولات مو مخصوصاً اگر به صورت اسپری باشند، پوست 
صورت را نیز تحت تأثیر قرار می دهند. توصیه می کنیم محصول را با دست هایتان به 

موهایتان بزنید و بعد از استفاده، صورتتان را با یک پاک کننده ملایم تمیز کنید.
زدودن موهای صورت می تواند سبب جوش زدن شود

محصولات رایجی که برای زدودن موهای صورت به کار می روند می توانند سبب ظاهر 
شدن جوش روی صورت شوند. یادتان باشد که برآمدگی های ریز خارش دار بعد از 
برداشتن موهای صورت ممکن است واقعاً جوش و آکنه نباشند و در واقع تحریکات 
پوستی فولیکول های مو باشند که سبب کهیر شده اند. توصیه می کنیم بعد از زدودن 
موهای صورت، روزی سه تا چهار بار از کمپرس گرم استفاده کنید. ضمناً قبل از 

استفاده از محصول، ناحیه مورد نظر را کاملًا تمیز کنید.
استفاده از محصولات متعدد مراقبت از پوست می تواند

 سبب جوش زدن بشود
شاید عادت دارید انواع محصولات مراقبت از پوست را امتحان کنید و مدام از نوعی 
سراغ نوع دیگر بروید، ولی این کار به نفع پوست شما نیست. به چالش کشیدن مداوم 
پوست با مواد و ترکیبات جدید که ممکن است تحریک کننده باشند سبب جوش و آکنه 
می شود. جالب است بدانید حتی محصولات ضد جوش نیز اگر زیاد استفاده شوند 
موجب جوش و آکنه خواهند شد. هدف شما چه مبارزه با چین و چروک هایتان است 
و چه محو کردن جوش هایتان، باید یک یا نهایتاً دو محصول را انتخاب کرده و دست کم 

شش هفته صبر کنید تا نتیجه را ببینید.
پاک کننده آرایشتان می تواند سبب جوش زدن بشود

محصولات آرایشی می توانند با بستن منافذ پوست و ترکیب شدن با چربی طبیعی 
بلکه  اما مشکل فقط این محصولات نیستند،  پوست سبب جوش و آکنه شوند؛ 
محصولاتی که این مواد را از روی پوست پاک می کنند نیز می توانند دردسر ایجاد کنند. 
توصیه می کنیم در پایان روز صورت خود را به طور کامل و به آرامی بشویید و برس های 

آرایشی تان را هر هفته شستشو دهید.
سفر به یک جای جدید می تواند سبب جوش زدن شود

برایتان پیش آمده به یک مکان جدید سفر کنید و تعجب کنید چرا پوستتان شبیه 
سطح کره ی ماه شده؟ تغییرات آب و هوایی می توانند جوش و آکنه ایجاد کنند. پوست 
شما به شرایط جدید آب و هوایی )گرما، سرما، رطوبت، خشکی و...( عادت ندارد و به 
همین دلیل با جوش و آکنه واکنش نشان می دهد. شما نمی توانید شرایط آب و هوایی 
جایی که به آن سفر کرده اید را تغییر بدهید؛ اما می توانید زیاد در معرض نور خورشید یا 
سرمای شدید قرار نگیرید و یا از ضدآفتاب حاوی زینک اکساید یا دی اکسید تیتانیوم 

برای کاهش جوش استفاده کنید.
ضد آفتاب های سنگین می توانند سبب جوش زدن شوند

اما  کنید؛  استفاده  ضدآفتاب  از  باید  حتماً  است،  جوش  مستعد  پوستتان  اگر 
از  باید  آکنه اند  و  افرادی که مستعد جوش  مناسب است؟  برایتان  چه ضدآفتابی 
ضدآفتاب های بدون چربی استفاده کنند. ضد آفتاب های سنگینی که برچسب »فاقد 

چربی« نخورده اند می توانند منافذ پوست را مسدود کرده و سبب تشدید آکنه شوند.
رژیم غذایی سرشار از غذاهای فرآوری شده می تواند

 سبب جوش زدن شود
طبق شواهد علمی، رژیم غذایی پُر از کربوهیدرات های تصفیه شده پوست را مستعد 
جوش و آکنه می کند. غذاهای تهیه شده از آرد سفید مانند نان سفید، پاستای سفید 

و انواع کیک و کلوچه که شاخص گلیسمی بالایی دارند می توانند جوش ایجاد کنند.
استرس همراه با تغییرات هورمونی می تواند سبب جوش زدن شود

مشکلات خانوادگی و شغلی و مشغله ها استرس زا هستند. استرس نه تنها سبب 
بروز جوش می شود بلکه آن ها را تشدید نیز می کند. حتی هیجان های خوب نیز 
می توانند چنین اثری بگذارند. بهتر است به دنبال راهی برای کاهش استرستان باشید 
و اعصابتان را آرام کنید. یوگا، تنفس عمیق و یا پرداختن به سرگرمی مورد علاقه تان 

می تواند مفید باشد.
باکتری های گوشی موبایلتان می تواند سبب جوش زدن بشود

گوشی موبایل شما طی روز با سطوح مختلفی در تماس است به راحتی آلوده 
از  ناشی  جوش هایی  می چسبانید،  صورتتان  به  را  باکتری ها  این  وقتی  می شود. 
اصطکاک، روی پوستتان ظاهر می شوند. هر چند روز یک بار موبایلتان را با پد الکلی 

تمیز کنید.
پوست خشک نیز مانند پوست چرب مستعد جوش زدن است

درست است که چربی پوست باعث جوش زدن می شود؛ اما خشکی پوست نیز با 
ایجاد ترک های میکروسکوپی سبب گیر افتادن باکتری ها شده و جوش ایجاد می کند. 
ضمناً پوسته های ناشی از خشکی پوست نیز می توانند منافذ پوست را مسدود کنند. 
یکی دو بار در هفته پوستتان را به آرامی لایه برداری کنید و از مرطوب کننده و آب رسان 

برای پوست خشکتان استفاده کنید.
بهترین راه برای درمان آکنه در بزرگسالان چیست؟

مدیریت استرس به همراه پیروی از یک رژیم غذایی و سبک زندگی سالم از جمله 
فاکتورهای قابل کنترل آکنه است.

توصیه های دیگر عبارت اند از:
- صورت خود را دو بار در روز بشویید. علاوه بر این حتماً بعد از ورزش یا هر فعالیت 

بدنی که در آن عرق می کنید، از پاک کننده استفاده کنید.
- از محصولات مراقبت از پوست که حاوی الکل هستند، خودداری کنید.

- مرتب شامپو بزنید. اگر پوست و موهای چربی دارید، این کار را هر روز انجام دهید.
- از تابش مستقیم نور خورشید و برنزه کردن خودداری کنید. آفتاب بیش از حد 

می تواند اثر خشک کنندگی بر روی پوست داشته باشد.
- لمس کردن صورت را در طول روز محدود کنید. این عمل می تواند چربی را از 

دستتان به صورتتان منتقل کند.

جوش های پوستی در افراد بزرگسال

علت های عجیب آکنه در بزرگسالان و پیشگیری از آن

روی  را  آن  لپ تاپ،  با  کار  هنگام  دارید  عادت  اگر 
پاهایتان قرار دهید، بهتر است این مطلب را بخوانید.

امروز  فناوری  ابزارهای  رایج ترین  از  یکی  لپ تاپ ها 
هستند؛ آنها قابل حمل، راحت و قدرتمندند. با این 
میز  یک  روی  جابجایی  قابلیت  برخلاف  آنها  وجود 
مناسب در هر مکانی، اغلب ثابت و احتمالًا در بیشتر 
امواج مضر  لپ تاپ ها  قرار می گیرند.  پاها  روی  موارد 
فرکانس های مختلف منتشر  را در  الکترومغناطیسی 
می کنند که می توانند برای سلامتی شما بسیار مضر 
باشند. در صورت عادت داشتن به قرار دادن لپ تاپ ها 
روی پاهایتان، اندام های حیاتی شما مقدار زیادی اشعه 

الکترومغناطیسی دریافت می کنند. در ادامه با برخی از این اثرات آشنا می شوید که شاید به ترک این عادت مضر کمک کند.
اختلال در باروری مردان و زنان

ممکن است یک لپ تاپ کاملًا بی عیب به نظر برسد، اما این وسیله سیگنال های مایکروویو را دریافت می کند و امواج الکترومغناطیس 
را منعکس می کند که می تواند بر توانایی باروری تاثیر منفی داشته باشد.

ابتلا به انواع خاصی از سرطان
محققان سوئیسی دریافتند که یک لپ تاپ داغ باعث آسیب پوستی می شود و حتی ممکن است منجر به سرطان پوست شود. این 
ادعا توسط متخصصان پوست و مو تأیید شده است چراکه طولانی شدن التهاب پوست می تواند احتمال ابتلاء به سرطان پوست را 

افزایش دهد. همچنین احتمال ابتلاء به سرطان اندام های تولیدمثلی هم افزایش می یابد.
ابتلاء به درد کمر و گردن

این حالت می تواند باعث ایجاد درد در گردن و کمر شود. هنگام استفاده از لپ تاپ، از یک میز استفاده کنید و اثر آن را مقایسه کنید.
اختلال در خواب

ممکن است مواقعی وجود داشته باشد که هنگام استراحت و تایپ کردن در رختخواب، لپ تاپ خود را روی پاها قرار دهید. نور 
مصنوعی از صفحه نمایش که اکنون در سطح چشم است، می تواند ترشح ملاتونین را مختل کند که در خواب شما موثر است.

صدمه زدن به جنین در هنگام بارداری
استفاده از لپ تاپ روی پاها، می تواند باعث ایجاد مشکلات سلامتی در جنینی شود که مادران باردار حمل می کنند. هنگامی که 

این نوزادان متولد می شوند، ممکن است علائمی از مشکلات مادرزادی و رشدی را نشان دهند.

نوعی از چربی در بدن وجود دارد که باید توجه ویژه ای به آن داشته باشید زیرا می تواند اثر چشمگیری بر سلامت و طول عمر شما 
داشته باشد و آن چربی اطراف قلب است.

احتمالا می دانید که برای حفظ سلامت خود باید بر میزان چربی کلی بدن خود نظارت داشته و آن را در سطحی مطلوب حفظ 
کنید.

چربی بیش از حد می تواند عملکردهای اندام های بدن را مختل کرده و آنها را در معرض خطر قرار دهد.  
اما نوعی از چربی در بدن وجود دارد که باید توجه ویژه ای به آن داشته باشید زیرا می تواند اثر چشمگیری بر سلامت و طول عمر 
شما داشته باشد و آن چربی اطراف قلب است. میزان بیش از حد این چربی می تواند با عوارض مختلف یا حتی مرگ زودهنگام 

همراه باشد.
انواع چربی قلب و خطری که ایجاد می کنند

باید به این نکته توجه داشته باشید که دو نوع چربی اطراف قلب را فرا می گیرند و هر کدام می توانند خطرات خاص خود را در پی 
داشته باشند.

نوع نخست، بافت چربی اپیکاردیال نام دارد. این نوع از چربی خطر بیماری قلبی و همچنین رویدادهای قلبی عروقی ناگهانی، 
مانند حمله قلبی را افزایش می دهد. چربی اپیکاردیال با آترواسکلروز )تصلب شرایین( یا انباشت چربی، کلسترول و پلاک در دیواره 
سرخرگ ها نیز پیوند خورده است. نوع دومی به نام بافت چربی پریکاردیال شناخته می شود. همانند چربی اپیکاردیال، هرچه میزان 
این چربی نیز بیشتر باشد، احتمال ابتلا به آترواسکلروز نیز افزایش می یابد. همچنین، این نوع چربی با کلسیفیکاسیون کرونری، 

پرفشاری خون، سطوح پایین کلسترول خوب )HDL( و حتی سندرم متابولیک پیوند خورده است.
خوشبختانه به لطف نتایج مطالعه ای که به تازگی انجام شده است هرچه بهتر از چگونگی مقابله با چربی قلب آگاه شده ایم.

مطالعه ای که در نشریه JAMA Cardiology منتشر شد، نشان داده است که تمرینات ورزشی قدرتی گزینه ای ایده آل برای 
کاهش چربی اطراف قلب است. شرکت کنندگان در این مطالعه به دو گروه تقسیم شدند که یک گروه تمرینات قدرتی و گروه دیگر 

تمرینات هوازی را به مدت سه ماه انجام دادند.
به طور کلی، هر دو نوع تمرین در کاهش چربی اطراف قلب موثر بودند. میزان کاهش چربی اپیکاردیال به واسطه تمرینات قدرتی 
۳۲ درصد بود، در شرایطی که این میزان برای تمرینات هوازی ۲۴ درصد بود. از سوی دیگر، انجام تمرینات قدرتی کاهش ۳1 

درصدی چربی پریکاردیال را نشان داد، در شرایطی که تمرینات هوازی موفقیت چندانی در کاهش این نوع از چربی نداشتند.
به گفته پژوهشگران، نتایج تمرینات قدرتی و هوازی به صورت جداگانه مورد بررسی قرار گرفته و ترکیب آنها ممکن است نتایج جالب 

توجه بیشتری را به همراه داشته باشد.
بر همین اساس است که آنها ترکیب کار با وزنه و تمرینات هوازی مانند پیاده روی، دویدن آرام، و دوچرخه سواری را برای بهره مندی 

از فواید حداکثری در زمینه کاهش چربی اطراف قلب را توصیه کرده اند.

یک چربی خطرناک و روش کاهش آن!خطرناکترین اثرات قرار دادن لپ تاپ روی پاها

یکی از بزرگترین باورهای اشتباه درباره شیرین کننده های 
مصنوعی این است که آنها می توانند به کاهش وزن کمک 

کنند.
غذاهای فرآوری شده حاوی مواد ناسالم بسیاری مانند مواد 
نگهدارنده، طعم دهنده ها و رنگ ها هستند. افزودنی های 
داروها  برخی  حتی  و  مصرفی  غذاهای  به  بسیاری  غذایی 
اضافه می شوند. بسیاری از این مواد شیمیایی با انواع مختلف 
سرطان، بیماری قلبی، دیابت و طیف گسترده ای از مشکلات 

سلامت دیگر پیوند خورده اند.
پرهیز از تمام غذاهای فرآوری شده دشوار است، اما آشنایی 
با برخی از بدترین افزودنی ها می تواند توجه شما به مطالعه 
برچسب محصولات غذایی پیش از خرید آنها را افزایش دهد. 
بهتر است تا حد امکان از مواد افزودنی که در ادامه این مطلب 
معرفی شده اند، پرهیز کنید. سردردهایی که دلیل آنها مشخص 
نیست، مشکلات گوارشی یا علائم شبه آلرژی ممکن است با 

این مواد افزودنی در ارتباط باشند.
)MSG( مونوسدیم گلوتامات

مونوسدیم گلوتامات یک بهبود دهنده عطر و طعم است که در 
بسیاری از غذاهای منجمد، چاشنی های سالاد، چیپس ها، و 

گوشت ها وجود دارد.
مونوسدیم گلوتامات موجب برانگیختگی بیش از حد سلول 
ها شده و فعالیت شدید اعصاب در مغز را به همراه دارد که 
می تواند به آسیب بدن یا حتی مرگ منجر شود. این افزودنی 
غذایی ممکن است بیماری آلزایمر، بیماری لو گریگ، و بیماری 

پارکینسون را تشدید کرده یا محرکی برای آنها باشد.
مونوسدیم گلوتامات می تواند موجب سردرد، تپش قلب، 
و افزایش تمایل برای خوردن غذای بیشتر شود. مونوسدیم 
گلوتامات می تواند زیر نام های دیگری پنهان شده باشد و در 
گیاهی  پروتئین  مخمر،  عصاره  مانند  دیگری  های  افزودنی 
هیدرولیز شده، پودر سبزیجات، گلوتامات، و کازئینات وجود 

داشته باشد.
شیرین کننده های مصنوعی

یکی از بزرگترین باورهای اشتباه درباره شیرین کننده های 
مصنوعی این است که آنها می توانند به کاهش وزن کمک 
کنند. شیرین کننده های مصنوعی که در غذاهای رژیمی، 
غذاهای کم کالری، نوشیدنی ها و داروهای مایع وجود دارند 
برای کاهش میزان قند و کالری مصرفی استفاده می شوند. اما 
گاهی اوقات مصرف شیرین کننده های مصنوعی در مقایسه با 
شکر می تواند حتی به افزایش وزن بیشتر منجر شود. شیرین 
کننده های مصنوعی زیر نام هایی مانند آسپارتام، سوکرالوز، 

ساخارین، اسسولفام پتاسیم قابل شناسایی هستند.
مصرف شیرین کننده های مصنوعی می تواند به سردرد و 
سرگیجه منجر شود و برخی از آنها با سرطان پیوند خورده اند. 
اسید آمینه های موجود در آسپارتام به سلول ها حمله کرده و 
تحریک بیش از حد سلولی و شرایطی سمی شبیه به مصرف 
گلوتامات سدیم را ایجاد می کند. شیرین کننده های مصنوعی، 
به ویژه سوکرالوز، آنزیم های گوارشی را غیر فعال کرده، و عملکرد 
باکتری های روده را تغییر دهد. این می تواند موجب بیماری 
التهابی روده یا تشدید آن شود. پژوهش های نشان داده اند که 
سوکرالوز می تواند تا 50 درصد از جمعیت باکتریایی مفید روده 

را نابود کند.
شربت ذرت با فروکتوز بالا

شربت ذرت با فروکتوز بالا یک جایگزین ارزان قیمت برای 
شکر است، اما می تواند برای سلامت کبد به اندازه الکل مضر 
باشد. فروکتوز موجود در این افزودنی به طور مستقیم وارد کبد 
می شود، جایی که به چربی تبدیل شده و در سلول های چربی 

ذخیره می شود. این شرایط می تواند به چاقی، بیماری قلبی، 
مقاومت به انسولین و مشکلات سلامت مرتبط دیگر منجر شود. 
شربت ذرت با فرکتوز بالا را می توان در نوشابه ها، آبمیوه ها، 

بسیاری از غذاهای فرآوری شده و داروهای مایع یافت.
طعم دهنده های مصنوعی

طعم دهنده های مصنوعی برای ارائه طعمی شبیه به مواد 
طبیعی و بهبود طعم غذاهای فرآوری شده استفاده می شوند. 
اما با دسته ای از مواد که بسیار مبهم هستند، مواجه ایم. به 
عنوان مثال، یک طعم دهنده مصنوعی می تواند حاوی تقریبا 
50 ماده شیمیایی باشد. طعم دهنده های مصنوعی می توانند 
حاوی بهبود دهنده های طعم به صورت ژنتیکی اصلاح شده 
باشند. طعم دهنده های مصنوعی با واکنش های آلرژیک و 

تغییرات رفتاری پیوند خورده اند.
رنگ های مصنوعی

تولید غذاهای  در  به صورت گسترده  رنگ های مصنوعی 
مصرفی ما استفاده می شوند. این مواد با سرطان و بیش فعالی 

در کودکان و همجنین واکنش های شبه آلرژیک و مشکلات 
سینوس پیوند خورده اند. رنگ های مصنوعی برای افزایش 
جذابیت دیداری محصولات غذایی، آبنبات ها و غیره استفاده 

می شوند، اما بهتر است تا حد امکان از آنها پرهیز کرد.
چربی های ترانس

چربی های ترانس از مضرترین انواع چربی هستند که می 
توانید مصرف کنید. روغن های جامد هیدروژنه از منابع اصلی 
مشکلات  موجب  توانند  می  که  ترانس هستند  چربی های 
آنها  از  کامل  پرهیز  اقدام  بهترین  و  شوند  مختلفی  سلامت 
محسوب می شود. چربی های ترانس می توانند سطوح تری 
گلیسیرید و کلسترول بد )LDL( را در بدن افزایش دهند که 
خطر حمله قلبی را افزایش می دهد. چربی های ترانس با 
مسائل سلامت مانند سرطان پروستات، بیماری قلبی، دیابت 

و بیماری آلزایمر پیوند خورده اند.
مواد نگهدارنده در غذاهای فرآوری شده

غذاهای فرآوری شده دارای مواد نگهدارنده بسیاری هستند 
که به افزایش طول عمر آنها روی قفسه فروشگاه ها کمک می 
کنند. از مشکلات مرتبط با مصرف مواد نگهدارنده می توان به 
واکنش های آلرژیک، حالت تهوع، استفراغ، اسهال، و افزایش 

احتمال ابتلا به سرطان اشاره کرد.
از جمله مواد نگهدارنده که باید از آنها پرهیز کرد می توان به 
هیدروکسی آنیسول بوتیله شده )BHA(، هیدروکسی تولوئن 
 ،)TBHQ( بوتیل هیدروکینون نوع سوم ،)BHT( بوتیله شده
سدیم نیترات، سدیم بنزونات و پلی سوربات 60، 65 و 80 اشاره 
کرد. هیدروکسی آنیسول بوتیله شده و هیدروکسی تولوئن بوتیله 
شده می توانند بر سیستم عصبی مغز تاثیرگذار باشند و موجب 

تغییرات رفتاری و به طور بالقوه سرطان شوند.
بوتیل هیدروکینون سوم یک ماده نگهدارنده شیمیایی است 
که با سرطان پیوند خورده است و می تواند موجب وزوز گوش، 
حالت تهوع و استفراغ شود. سدیم نیترات که بیشتر در گوشت 
با  دارد  وجود  کالباس  و  سوسیس  مانند  شده،  فرآوری  های 
افزایش احتمال سرطان های معده، کولورکتال و پانکراس پیوند 
خورده است. سدیم بنزونات که در آبمیوه ها و نوشابه ها یافت 

می شود نیز با آلرژی ها پیوند خورده است.
سولفیت ها که در محصولاتی مانند میوه های خشک شده و 
سرکه های طعم دار وجود دارند از دیگر مواد نگهدارنده هستند 
که می توانند موجب واکنش هایی ناخوشایند شوند. به طور 
خاص، آنها می توانند بر افراد مبتلا به آسم تاثیرگذار باشند. 
سولفیت ها ممکن است موجب سردرد، راش های پوستی، 

تحریک پذیری روده، و مشکلات رفتاری شود.

7افزودنی  غذایی که باید از آنها پرهیز کرد
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مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم  خبرداد

اجرای طرح صیانت از حریم عفاف و حجاب 
در ادارات 

 مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری قم گفت: طرح صیانت از حریم امنیت 
عمومی،  حجاب و عفاف و حقوق شهروندی در ادارت استان در حال اجراست.

رضا ملک زاده بیان کرد:  در تابستان سال جاری با حضور بازرسان استانداری در همه 
موضوعاتی  رعایت  در  مجموعه ها  این  وضعیت  استان،   وادارات  اجرایی  دستگاه های 
همچون عفاف و حجاب،  رعایت حقوق شهروندی و سلامت اداری مورد پایش قرارگرفته 
و گزارش این نظارت ها به اطلاع مسئولان و مردم خواهد رسید. وی با اشاره به ضرورت 
استفاده ازنظر نخبگان برای ترویج عفاف و حجاب، افزود: همچنین با تشکیل مجمع 
مشورتی از میان فعالان عرصه ترویج عفاف و حجاب در قم، این موضوع به صورت تخصصی 
مورد واکاوی قرار می گیرد و نظرات مجمع برای تبدیل شدن به دستورالعمل های اجرایی به 
کارگروه فرهنگی و اجتماعی استان ارائه می شود. وی ادامه داد: بر اساس آیین نامه های 
جدید، استاندار رئیس و مدیرکل دفتر امور اجتماعی دبیر کارگروه اجتماعی و فرهنگی 
استان است، در این کارگروه وظایف هر دستگاه در موضوع عفاف و حجاب به صورت 
تخصصی تعیین می شود و آن ها موظف اند مشکلات موجود در این زمینه را شناسایی و 
راهکارهای لازم را نیز ارائه کنند. ملک زاده گفت: گروه کاری کنترل و کاهش آسیب های 
اجتماعی،  زن و خانواده متعالی،  سلامت و امنیت قضایی،  امور فرهنگی و عفاف و حجاب و 
حقوق شهروندی ازجمله گروه های فعال در زیرمجموعه این کارگروه خواهند بود که نظرات 
تخصصی خود را برای تصمیم گیری نهایی به جلسات کارگروه اجتماعی و فرهنگی استان 
ارائه خواهند داد. وی بیان کرد:  همچنین برای حفظ و ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در 
شهر مقدس قم، از ظرفیت تشکل های مردم نهاد به صورت گسترده استفاده خواهد شد 
و آنان می توانند در تعامل با دستگاه های اجرایی نظرات خود را پیرامون این مساله به 
مسئولان استان ارائه و در اجرای برنامه های مرتبط با موضوع عفاف و حجاب، شرکت کنند.
وی ادامه داد: تمام تلاش خود را برای ارتقا جایگاه عفاف و حجاب در استان قم به 
کارخواهیم گرفت و در این زمینه با همراهی اقشار مختلف مردم،  برنامه های متنوع و 

گسترده ای را در سطح ادارات، مراکز عمومی و محافل مختلف اجرا می کنیم.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران  خبرداد

تکمیل هزارمیلیارد تومان پروژه صنعت برق 
طی ۱۸ ماه آینده

 مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران گفت: در حال حاضر حدود 1000 میلیارد تومان 
پروژه برای سه استان تهران، البرز و قم در دست اجرا است و درصد هستیم این پروژه ها تا 

1۸ ماه آینده به نتیجه برسد.
غلامرضا خوش خلق، با تاکید بر اینکه تلفات شبکه انتقال برق استان تهران به حدود 
دو درصد کاهش یافته است، عنوان کرد: این میزان تلفات برابر با استانداردهای جهانی 
و تلفات شبکه انتقال در کشورهای پیشرفته است. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 
هیچ گونه مشکلی در بخش تلفات شبکه انتقال برق نداریم، ادامه داد: پیک تابستان سه 
استان تهران، البرز و قم در حوزه مسئولیت این شرکت به 11 هزار مگاوات رسیده بود که 
با تدابیر انجام شده توانسته ایم اوج مصرف امسال را با کمترین میزان حوادث شبکه و 
خاموشی سپری کنیم. به گفته این مقام مسؤول با توجه به اینکه برق مرز جغرافیایی ندارد 
و شبکه آن به هم پیوسته است از این رو اقدامات صورت گرفته در هر بخش تأثیر خود را 
در تمام شبکه نشان خواهد داد. بر این اساس در سه استان تهران، البرز و قم حدود یک 
هزار میلیارد تومان پروژه برقی در دست اجرا است و درصددیم این حجم از پروژه تا 1۸ ماه 
آینده به نتیجه برسد. خوش خلق با اشاره به اینکه بهره برداری از تأسیسات نیروگاه تلمبه 
ذخیره ای سیاه بیشه به این شرکت واگذار شده است، گفت: این نیروگاه هزار مگاواتی 
است در زمان های اوج مصرف برای تأمین برق و پایداری بیشتر شبکه وارد مدار می شود و 
همچنین در ساعات کم باری می تواند از برق شبکه استفاده کرده و آب پشت سد پایین را 
به پشت سد بالا پمپاژ کند چرا که در این پروژه دو سد برای اجرای این کار تعبیه شده است.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

انشعابات بزرگترین مشکل رونق تولید در قم است
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم بزرگ ترین مانع رونق تولید در استان را 
مربوط به کمبودهای آب، برق و گاز برشمرد و گفت: برای تأمین برق موردنیاز شهرک های 

صنعتی استان ۷00 میلیارد تومان اعتبار موردنیاز است.
اسرافیل شعاعی با اشاره به نقش صنایع کوچک در تولید و تحرک اقتصادی در کشور 
اظهار داشت: رهبر معظم انقلاب تأکیداتی بر حمایت و تقویت صنایع کوچک و متوسط 
داشته اند که در این زمینه اقدامات مناسبی در استان قم انجام شده است. وی یکی از 
حوزه های اقداماتی در این زمینه را توسعه صنعتی و کارآفرینی واحدهای صنعتی دانست 
و افزود: تاکنون ۹۴۵ دوره آموزشی در سطوح مختلف، برگزاری 110 تور صنعتی برای 
۲۲00 نفر از مدیران و کارشناسان، حمایت از واحدهای صنعتی کوچک برای پذیرش 
فرآیندی واحدها، تشکیل  برای رفع مشکلات  فناوری  انتقال  از  فرابورس، حمایت  در 
خوشه های صنعتی و غیره انجام شده است. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
قم اقدامات در زمینه امور بین الملل و بازاریابی خارجی را موردتوجه قرار داد و گفت: 
حمایت از ۶۵۸ واحد صنعتی برای حضور در نمایشگاه های داخلی و خارجی، تشکیل 
نمایشگاه شهرک صنعتی شکوهیه با بیش از ۳00محصول، حمایت از ایجاد سه شرکت 
مدیریت صادرات جهت تقویت و گسترش صادرات واحدهای صنعتی و انجام مطالعات 
بازاریابی محصولات خوشه های کسب وکار در این زمینه انجام گرفته است. وی با بیان اینکه 
خدماتی نیز در زمینه تأمین مالی واحدهای صنعتی شده است، یادآور شد: ارائه خدمات در 
زمینه ترهین وثایق به صنعتگران از طریق صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک 
و معرفی واحدهای صنعتی به بانک های عامل جهت اخذ تسهیلات برای رونق تولید و 
حمایت مالی از شرکت ها انجام گرفته است. شعاعی بزرگ ترین مانع رونق تولید در استان 
را مربوط به کمبودهای آب، برق و گاز برشمرد و خاطرنشان کرد: برای تأمین برق موردنیاز 
شهرک های صنعتی استان ۷00 میلیارد تومان اعتبار موردنیاز است. وی اضافه کرد: 
مسئولان و هیئت مدیره شرکت های خدماتی و بیش از ۲000 طرح صنعتی و واحدهای 
صنعتی استان از نمایندگان مجلس خواهان اختصاص یک درصد مالیات بر ارزش افزوده 
برای تکمیل زیرساخت ها، ترمیم آسفالت خیابان ها، تعویض تأسیسات فرسوده شهرک ها 
و نواحی صنعتی کشور هستند که این اقدام سبب حفظ وضعیت  موجود و افزایش 

سرمایه گذاری و  اشتغال کشور می شود.
 

معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم:

27 هزار نفر در قم بی سوادند
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم به تعداد بی سوادان استان قم 
اشاره کرد و گفت: استان قم با کسب رتبه نخست در چهار سال پیاپی در کشور توانسته از 

سال ۹۵ تعداد بی سوادان استان را از ۳۳ هزار نفر به ۲۷ هزار نفر کاهش دهد. 
حجت الاسلام  والمسلمین محمدرضا قاسمی نیا صبح دیروز در نشست خبری که در 
سالن جلسات معاونت سوادآموزی استان برگزار شد، به اهمیت سوادآموزی از دیدگاه 
امام خمینی )ره( پرداخت و اظهار داشت: امروز به سوادآموزی در کشور ایران فراتر از 

دغدغه های یونسکو و در ردیف بهداشت و مسکن به آن نگاه می شود.
افزود:  و  دانست  دینی  واجب  را یک  اسلامی  انقلاب  رهبر  منظر  از  وی سوادآموزی 
گسترش سوادآموزی یکی از زیرساخت های توسعه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی بوده و 
باید با نگاهی عادلانه به آن پرداخته شود. معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش 
استان قم، شعار امسال یونسکو را بیان کرد و گفت: یونسکو امسال با شعار سوادآموزی و 
چند زبانی، اهداف جدیدی را برای گسترش سواد در جهان مطرح کرده است که ایران 
روان خوانی و روخوانی قرآن را نیز به آن اضافه کرده است. وی منظور از چند زبانی را تشریح 
و عنوان کرد: زبان ملی، زبان مادری، زبان مذهبی و زبان بین المللی شامل این بخش از 
شعار یونسکو می شود که در ایران زبان عربی به عنوان زبان مذهبی سال ها است جز دروس 
سوادآموزان است. قاسمی نیا به تعداد بی سوادان استان قم اشاره و خاطرنشان کرد: 
استان قم با کسب رتبه نخست در چهار سال پیاپی در کشور توانسته از سال ۹۵ تعداد 
بی سوادان استان را از ۳۳ هزار نفر به ۲۷ هزار نفر کاهش دهد. وی طرح های ارائه شده 
برای سوادآموزان را بیان و ابراز کرد: خواندن و خانواده، مسابقه کتاب خوانی، آموزش 
مقدماتی کار با یارانه، خودآموز روستایی، طرح نماز، سوادآموزی اولیای دانش آموزان و 
طرح سوادآموزی اتباع ازجمله طرح هایی است که به صورت جدی در حال پیگیری است.
معاون سوادآموزی اداره کل آموزش  و پرورش استان قم از ایجاد مراکز یادگیری محلی 
خبر داد و گفت: در این مراکز ضمن سوادآموزی به آموزش مهارت های زندگی، حرفه آموزی 
و آموزش حقوق شهروندی نیز پرداخته می شود. وی با پیش بینی جذب بیش از 10 هزار 
نفر برای سوادآموزی در سال جاری افزود: سه دوره ای، سوادآموزی با بیش از ۴00 ساعت 
آموزش، دوره انتقال با بیش از ۶00 ساعت آموزش و دوره تحکیم سواد با بیش از ۲00 
ساعت آموزش برای سوادآموزان 10 تا ۴۹ سال برگزار می شود. قاسمی نیا، استان قم را 
پیشتاز آموزش اتباع در کشور اعلام و بیان کرد: پارسال استان قم به عنوان نخستین استان 
به  آموزش ۴00 نفر از اتباع پرداخت و امسال این طرح به صورت سراسری در کشور آغازشده 
است. وی از تهیه پیش نویس تفاهم نامه با جامعه المصطفی العالمیه خبر داد و افزود: طبق 
پیش بینی های انجام شده در سال جاری بیش از 1۴۴0 نفر از اتباع در دوره انتقال ثبت نام 
کرده و بر اساس این تفاهم نامه آموزش زبان فارسی به خانواده طلاب خارجی در قم نیز ارائه 
می شود. معاون سوادآموزی اداره کل آموزش و پرورش استان قم درصد باسوادان شهر قم را 
۹0 درصد بیان و خاطرنشان کرد: خوشبختانه درصد باسوادی زنان استان قم در گروه سنی 
۶ سال به بالا ۸۷ درصد، مردان ۹۳ درصد و روستاهای استان ۸0 درصد است. وی پرداخت 
حق الزحمه مربیان سوادآموز را به صورت نفر قبولی اعلام کرد و گفت: حق الزحمه قبولی 
هر نفر در دوره اول ۸۳0 هزار تومان، در دوره انتقال ۹۳0 هزار تومان و در دوره تحکیم 1۶1 
هزار تومان است. قاسمی نیا ادامه داد: البته حق الزحمه مربیان در روستاها یک میلیون و 
۳00 هزار تومان در نظر گرفته شده و برای چند معلولیتی و ناشنوایان و نابینایان این مبلغ 

یک میلیون و ۸00 هزار تومان در سال ۹۸  در نظر گرفته شده است.

عملی  و  عینی  آموزه  باید  را  حسین)ع(  امام  سیره 
اسلام در رویارویی با ظلم و ستم قلمداد کرد که اوج این 
حق طلبی در نهضت عاشورا به ظهور رسید و تأثیری 
شگرف بر تاریخ اسلام و تشیع گذاشت و بدین گونه نام 
سیدالشهدا)ع(به عنوان پرچمدار مبارزه با استبداد به 

ثبت رسید.
سیره و نهضت سید و سالار شهیدان، نوعی نظام و 
مکتب فکری را ترسیم کرد تا مسلمانان، راه سعادت و 
تقرب الهی را با تاسی از آموزه های این امام همام)ع( 
علیه  قیام  با  باوفایش  یاران  و  حسین)ع(  امام  بیابند. 
استبداد و فساد موجود در حکومت اموی حیاتی دوباره 
را به شریعت اسلام بخشیدند و با روشنگری از تحریف 

مکتب رسول اکرم)ص(  پیشگیری کردند. 
نهضت عاشورا با آشکار ساختن چهره واقعی حکومت 
یزیدیان، سبب شد تا حجابی را که خلفای اموی با تزویر 
و ظاهرسازی در برابر دیدگان مردم ایجاد کرده بودند، 
فروافتد و بدین گونه شهدای کربلا با اهدای جان خویش 
عزت  پرچم  و  ساختند  افشا  را  وقت  حکومت  ماهیت 

اسلام را برای همیشه استوار نگاه داشتند. 
اسلام  تاریخ  در  اهمیتی  چنان  از  عاشورا  نهضت 
از  طولانی  های  سده  گذشت  با  که  است  برخوردار 
وقوع این واقعه، همچنان زنده و پویا به شمار می رود و 
مسلمانان آن را به عنوان الگوی پاسداری از ارزش های 
را  رسالتی دشوار  که  قیامی  دارند.  پاس می  اسلامی 
برعهده دانشمندان دینی نهاده است تا به انتقال پیام 
حقیقی این نهضت بپردازند و از تریبون های ویژه این 
ایام برای انعکاس سخنان حق، هدایت جامعه و ارتقای 

انسجام و وحدت ملی بهره ببرند. 
در آستانه سالروز واقعه عاشورا  ایرنا با آیت الله »محسن 
و  استاد دروس سطح عالی حوزه علمیه قم  غرویان« 

پژوهشگر امور دینی به گفت وگو پرداخت. 
 عدالت طلبی و آزادی خواهی؛ رمز ارادت 

ایرانیان به امام حسین)ع( 
ایرانیان از ملت هایی محسوب می شوند که پس از 
پذیرش اسلام، پذیرای تشیع شدند. در فرهنگ شیعه، 
امام علی)ع( و فرزندانشان از لحاظ عدالت طلبی و آزادی 
خواهی به الگویی تمام نما از خصلت های انسانی بدل 
شده اند و اینگونه مورد علاقه ایرانیان قرار گرفتند. در این 
میان امام حسین)ع( و نهضت ایشان جایگاه ویژه ای 
دارد و این عشق و علاقه به لحاظ فترت و وجدان است 
یعنی ایرانیان ملتی آزادی خواه و عدالت طلب بوده اند 
و سیدالشهدا)ع( به عنوان شخصیتی آزاده در قلب های 

مردم ایران رسوخ کرده است. 
حمایت از عدالت و آزادی موجب شد تا شیعیان پس 
از گذشت سده ها به عزاداری در این ایام بپردازند و این 
و  فریاد دادگستری  تا  آورد  را فراهم  انگیزه ای  حادثه، 
آزادی خواهی در طول تاریخ نواخته شود و هر سال در 
دهه نخست محرم با یادآوری این رویداد بزرگ و تبیین 
آن با برگزاری مراسم و عزاداری ها، بستر مهرورزی در 
میان افراد جامعه مهیا می شود و آموزه های اخلاقی 
بسیاری به این بهانه بیان شده و خطیبان و نویسندگان با 
سخنرانی هایی که انجام می دهند، ارزش های اخلاقی 
و معنوی را دوباره در دل ها زنده می کنند و استمرار 
این مراسم، فرهنگ آزادی خواهی و حقیقت طلبی را 
همچنان زنده نگاه می دارد، تمام بزرگان دینی معتقدند 
است  مانده  زنده  عاشورا  برکت  به  تشیع  و  اسلام  که 
بنابراین باید دقت کرد که لطمه ای به محتوای این مراسم 

و مناسك وارد نشود و پیام های اخلاقی و معنوی این 
نهضت به طور مستمر به اطلاع پیروانان اهل حق برسد 

و در دل آنها نواخته شود تا تاثیر عرفانی خود را بگذارد. 
 تاثیر غیرقابل انکار قیام عاشورا بر

 نهادینه شدن فرهنگ مقاومت 
امام خمینی)ره( معتقد بودند که انقلاب ایران ادامه 
نیز  دفاع مقدس  و همچنین  حسین)ع(  امام  نهضت 
استمرار فرهنگ شهادت طلبی و جهاد سیدالشهدا)ع( 
است. رزمندگان ایران در طول سال های دفاع مقدس، 
رمز مقاومت و ایستادگی را از قیام سالار شهیدان)ع( 
آموختند و با شعار یا حسین گام در عرصه جهاد نهادند 
و هفته دفاع مقدس تجلی همان فرهنگ عاشورایی به 
شمار می رود، ایران و انقلاب مدیون نهضت امام سوم 
شیعیان)ع( است که جوانان با شور حسینی به شهادت 
رسیدند، مجروح شدند، مقاومت کردند و رنج اسارت 
را به جان خریدند. تمام این ایثارها و شهامت ها بر پایه 
الگوگیری از نهضت این امام همام بود و در سال جاری 
همزمانی هفته دفاع مقدس با ایام محرم می تواند بسیار 

درس آموز باشد. 
 مبارزه با فساد، نقطه بارز قیام عاشورا 

اسلام با رسالت پیام آوری پیامبر اکرم)ص( آغاز شد 
در تمام آموزه های حضرت محمد)ص( به طور آشکار به 
مبارزه با ظلم و فساد پرداخته شده است اما در قیام امام 
حسین)ع( اتفاقی عینی و عملی در رویارویی با ظلم و 
ستم اتفاق افتاد و اوج این حق طلبی در نهضت عاشورا 
به حقیقت پیوست که با یك پایان غمبار نیز همراه شد 
و این قیام تأثیری شگرف بر تاریخ اسلام و تشیع نهاد و 
نام سیدالشهدا)ع( به عنوان پرچمدار مبارزه با استبداد 
در تاریخ ثبت شد و بدین ترتیب نماد مبارزه با ستمگری 

لقب گرفت. 
همدلی و انسجام در پرتو قیام کربلا 

امام حسین)ع( آنچنان مظلومانه به شهادت رسیدند 
که هر فردی به دور از گرایش های سیاسی و جناحی در 
مراسم عزاداری امام حسین)ع( به میدان می آیند و هر 
آنچه را که در توان دارند، انجام می دهند و به امور عام 
المنفعه می پردازند و این همبستگی بهترین عنصر برای 
تحقق انسجام ملی و ایجاد فضای همدلی و همکاری 

میان مردم به شمار می رود. 

ضرورت پرداختن به محتوای قیام کربلا 
از  فارغ  حسین)ع(  امام  عزاداری  و  عاشورا  مراسم 
شکل و ظاهر آن، محتوایی عمیق دارد و بزرگترین آفت 
این  شکل  و  صورت  به  بیشتر  عزاداران،  که  است  آن 
عزاداری ها بپردازند و از محتوای آن بکاهند و بیشتر 
یك مراسم نمادین و سمبلیك به شکل کارناوال های 
مذهبی باشد. این امر سبب می شود تا از تأثیر عزاداری 
های عاشورا بر روح و قلب انسان کاسته شود. باید برای 
حل این مساله فکری کرد و سخنرانان می بایست در 
این ایام بیشتر سخنان و سیره امام)ع( را تبیین کنند. 
و وقوع برخی اتفاق ها در این ایام با محتوای فرهنگ 
شاهد  نیز  جهانیان  چراکه  ندارد  سازگاری  عاشورایی 
برپایی این مراسم هستند، بنابراین ما باید ارزش های 
دینی و اخلاقی را حفظ کنیم و به نام مراسم عزاداری 
به ناهنجاری های اجتماعی دامن نزنیم و به همین علت 
به  بیشتر  و  پذیرد  صورت  تری  دقیق  برنامه ریزی  باید 

انعکاس فرهنگ حسینی پرداخته شود. 
 بدعت ها و خرافات، آسیب حقیقی

 به مناسك عاشورا 
بدعت ها و خرافات نیز از جنبه های صوری این مراسم 
نشات می گیرد به طور شفاف باید گفت بیشتر عزاداری 
ها در اختیار مداحان و مرثیه خوانان قرار دارد در حالی 
که این افراد شناخت و آگاهی های علمی عمیق را از 
معارف دینی ندارند و به اعتبار صوت و هنری که دارند 
مراسم را در دست می گیرند در حالی که می بایست 
محور اصلی این مراسم بر عهده دانشمندان متفکر باشد 
تا با تحلیل و تحقیقات علمی و افکار عالمانه بتوانند از 
این فرصت بهره برداری کنند تا این مراسم، تاثیرگذاری 
لازم را داشته باشد و این آیین ها در یکسری نمایش های 

صوری خلاصه نشود. 
صلاحیت  تعیین  برای  متولی،  یك  وجود  نقصان 
مداحان و سخنران مراسم مذهبی به چشم می آید و 
علما و مراجع حوزه علمیه می بایست نظارت بیشتری 
بر این مساله داشته باشند چرا که برگزاری اینگونه آیین 
ها با دین و فرهنگ مذهبی افراد گره خورده است و باید 
نظارت به صورت دقیق باشد تا فرهنگ دینی و مذهبی 
به درستی انتقال یابد و بسترساز دلزدگی نسل جوان 

نشود. 

معاون وزیر بهداشت در آیین تکریم و معارفه رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

قم احتیاج به بیمارستان خیریه
 به معنی واقعی دارد

معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بابیان اینکه قم احتیاج به بیمارستان 
خیریه به معنی واقعی کلمه دارد،گفت: نیازمند توسعه بیمارستان های خیریه در قم و کشور 

هستیم که خدمات خود را به صورت رایگان و یا در حد رایگان به مردم ارائه دهند.
ایرج حریرچی روز شنبه در آیین تکریم و معارفه رئیسان سابق و جدید دانشگاه علوم 
بیمارستان های  خدمات  از  استفاده  توان  مردم  درصد  تا ۴  تنها ۳  افزود:  قم  پزشکی 
خصوصی را دارند و حدود 1۵ تا 1۷ درصد نیز با کمک بیمه های تکمیلی می توانند به 
این بیمارستان ها مراجعه کنند، به همین دلیل توجه به مستضعفان باید در صدر اولویت ها 

باشد.
وی در ادامه گفت: عملکرد رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی قم بسیار درخشان است و 

امیدواریم از تجربیات ایشان در وزارت بهداشت و درمان بهره مند شویم.
حریرچی اضافه کرد: کل آمار تخت های بیمارستانی استان قم تا سال 1۳۹۲ حدود یک 

هزار و ۴00 تخت بود که در سال های اخیر ۵00 تخت به این آمار اضافه شد.
۱۱ درصد بیماران از قم خارج می شوند 

معاون کل وزیر بهداشت با تاکید بر اینکه باوجود پیشرفت های مهم صورت گرفته در 
حوزه بهداشت و درمان در قم ولی همچنان این استان با عقب افتادگی های زیادی در این 
زمینه مواجه است، گفت: متاسفانه همچنان 11 درصد بیماران از قم خارج می شوند که 
باید برنامه ریزی لازم برای جلوگیری از این موضوع و همچنین معرفی زیرساخت های مهم 
بهداشتی و درمانی استان انجام شود. وی ادامه داد: بیش از۷0 درصد بیمارستان های 
خصوصی تهران کیفیت بیمارستان فرقانی قم را ندارند ضمن اینکه هیات علمی دانشگاه 
علوم پزشکی قم ازجمله فارغ التحصیلان بهترین دانشگاه های ایران و جهان هستند که 
باید از این ظرفیت بهتر استفاده شود. حریرچی، ادامه داد: در کنار تمام ظرفیت های مهم 
استان، فقر و آسیب های اجتماعی در شهر قم وجود دارد که باید واقع بینانه به تمام مسائل 
توجه و برای آن ها برنامه ریزی شود. معاون کل وزیر بهداشت بابیان اینکه تمام مسائل 
بهداشت و درمانی مردم از تولد تا مرگ به عهده این وزارتخانه است، تاکید کرد: دانشگاه 
علوم پزشکی قم زمینه رشد سریع و چشمگیر و رسیدن به دانشگاه های تراز اول کشور را 

دارد که باید بستر لازم برای این موضوع در استان فراهم شود.
واگن های سلامت را نباید به لوکوموتیوهای سیاست گره زد 

وی بابیان اینکه واگن های سلامت را نباید به لوکوموتیوهای سیاست گره زد، ادامه داد: 
دانشگاه محل سیاست بازی و خط بازی نیست بلکه دانشگاه باید در عین استقلال با سایر 
دستگاه ها نیز تعامل نزدیک داشته باشد. حریرچی بابیان اینکه قم احتیاج به بیمارستان 
خیریه به معنی واقعی کلمه دارد، اظهار داشت: نیازمند توسعه بیمارستان های خیریه 
در قم و کشور هستیم که خدمات خود را به صورت رایگان و یا در حد رایگان به مردم ارائه 
دهند. وی ادامه داد: از گسترش طب سنتی ایرانی بسیار استقبال می کنیم و در این زمینه 
اقدام های مهمی صورت گرفته است که قم با توجه به ظرفیت های دینی خود توان تبدیل 
به قطب طب سنتی کشور را دارد.  وی با تاکید بر اینکه گردشگری سلامت نباید به قیمت 
محروم کردن مردم شهر از خدمات درمانی منجر شود گفت: قم ظرفیت های مهمی در 
حوزه گردشگری سلامت دارد ولی باید همواره اولویت اول، ارائه خدمت به مردم استان 
باشد. وی با اشاره به برخی سخت گیری های نهادهای نظارتی در دوره ریاست سابق 
دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: امیدوارم این نهادها با سرپرست جدید دانشگاه علوم 
پزشکی قم مهربان تر شوند چراکه در زمانی که دشمن تمام تلاش خود را قرار داده تا ما را با 

مشکل مواجه کند، باید همه باهم همدل باشیم تا کار را به پیش ببریم.
رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی قم :

وضعیت دانشگاه علوم پزشکی قم در شأن ام القرای جهان شیعه نیست 
رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی قم در این آیین با اشاره به عملکرد ۶ ساله خود 
گفت: مسئولیت یک امانت بزرگ الهی است و بر اساس این باور پا در این عرصه مسئولیت 

گذاشتم.
ابوالفضل ایرانی خواه بابیان اینکه مسئولیت در قم افتخاری بزرگ است، اظهار داشت: 
به دوراز مسائل حاشیه ای، از افراد توانمند برای ارتقای خدمت رسانی به مردم، با برنامه وارد 

میدان شدیم تا عقب ماندگی های زیاد قم جبران شود.
وی بابیان اینکه پنج هزار تن در حوزه های مختلف بهداشت، درمان و آموزش پزشکی قم 
دخیل هستند، ادامه داد: مشکلات حوزه بهداشت و درمان پیچیده و زیاد است که اصلاح 
زیرساخت های بسیار معیوب بهداشت و درمان این استان به عنوان یک اولویت در دستور 
کار قرار گرفت. ایرانی خواه تاکید کرد: بر اساس برنامه های کلان، توسعه زیرساخت های 
بیمارستانی و ارتقای سطح بهداشتی و همچنین ایجاد عدالت در حوزه بهداشت و درمان 
و ارائه خدامت به دورترین نقاط استان به عنوان اولویت مورد تاکید قرار گرفت. رئیس سابق 
دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید بر اینکه طرح تحول سلامت بارقه امید برای تحول در 
زیرساخت های بهداشت و درمان، ایجاد کرد، اظهار داشت: در ابتدای این طرح بیشتر ۸00 
تخت دولتی موجود در استان معیوب بود که از فرصت طرح تحول برای بهبود این وضعیت 
نهایت استفاده  صورت گرفت. وی ادامه داد: بیمارستان های متعدد رهاشده ای در استان 
وجود داشت که به دلیل مشکلات مالی نیمه کاره باقی مانده بود که در قالب طرح تحول 
سلامت ۲ بیمارستان فرقانی و پردیسان تکمیل و به بهره برداری رسید و تمام ۸00 تخت 
موجود استان با اجرای طرح تحول مدرن و به روزرسانی شد. ایرانی خواه اظهار داشت: 
حمایت از بخش خصوصی برای ورود به توسعه زیرساخت های درمانی ازجمله بیمارستان 
خاتم در دستور کار قرار گرفت که با تکمیل این مجموعه بزرگ و مدرن بیمارستانی، قم به 
مرکز اصلی گردشگری سلامت کشور تبدیل می شود. رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی 
قم ادامه داد: استفاده از ظرفیت خیرین سلامت برای به روزرسانی تخت های بیمارستانی 
موردتوجه قرار گرفت و با حمایت خیرین استان، بیمارستان امیرالمومنین)ع( در مجموعه 
بیمارستانی شهید بهشتی به زودی تکمیل و افتتاح می شود. وی افزود: افتخار قم این 
است که در جهت استقرار نظام ارجاع، اولین کلان شهر کشور بود که این طرح در آن 
اجرا شد و بر اساس این طرح تعداد مراکز و پایگاه های بهداشت، درمان و سلامت قم از 
۴0 به 1۸0 پایگاه و مرکز ارتقا یافت. ایرانی خواه، قم را جهان شهری مهم دانست و ادامه 
داد: وضعیت دانشگاه علوم پزشکی در شأن قم به عنوان ام القرای جهان شیعه نیست و 
حمایت و پشتیبانی وزرات بهداشت و درمان برای ارتقای وضعیت این دانشگاه ضروری 
است. رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی قم، ایجاد دانشکده سلامت و دین را ازجمله 
ماموریت های جهانی این استان دانست و گفت: در سال های اخیر رشته های تخصصی 
متناسب با ظرفیت های این استان در دانشگاه توسعه یافت و این موجب شد تا جایگاه قم 
در این عرصه در کشور ارتقا یابد. وی ادامه داد: کارهای زمین مانده در حوزه بهداشت و 
درمان در قم بسیار زیاد است و تمام اقدام های صورت گرفته تاکنون، گام های ابتدایی این 

مسیر بوده است.
 سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم

سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه درمان قم مورد تاکید است

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این آیین حمایت از بخش خصوصی را ازجمله 
نیازهای مهم استان دانست و گفت: باید از هرگونه سرمایه گذاری توسط بخش خصوصی 
حمایت کرد و از مانع تراشی در این مسیر به طور جد اجتناب شود. محمدرضا قدیر، 
مهم ترین معضل نظام سلامت را بی انگیزگی نیروهای انسانی دانست و ادامه داد: ایجاد 
انگیزش و نشاط در نیروی انسانی ازجمله مهم ترین اولویت ها در دوره جدید دانشگاه علوم 
پزشکی قم است. وی گفت: ارتقای کیفیت آموزش، رسیدگی به امور رفاهی، ساماندهی 
بهینه منابع و جذب منابع جدید، افزایش بهره وری بیمارستان ها، بهینه سازی اورژانس و 

همچنین پیشگیری اولیه از دیگر اولویت های دوره جدید دانشگاه است.
نماینده قم در مجلس:

وزارت بهداشت به مطالبات معوق پرستاران قمی رسیدگی کند
 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این آیین گفت: مشکلات اقتصادی 
موجب شده تا بخش زیادی از کارانه پزشکان و پرستاران قم پرداخت نشود که وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی توجه جدی برای حل این مشکل داشته باشد.
احمد امیرآبادی فراهانی ادامه داد: مراکز درمانی این استان یک هزار و ۸00 میلیارد ریال 
از بیمه ها مطالبه دارند که این مساله مانع پرداخت به موقع حقوق کارکنان به ویژه پرستاران 
شده است. عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در ادامه با تقدیر از زحمات ۶ ساله 
رئیس سابق دانشگاه علوم پزشکی قم، گفت: قبول مسئولیت در شرایط سخت کنونی، 
نیازمند کار شبانه روزی است. وی بابیان اینکه کشور با مشکلات درآمدی مواجه است 
گفت: برای کارهای جاری اوراق قرضه داده می شود که این جای تاسف است و باید تلاش 
کرد با استفاده از ظرفیت داخلی و کمک مردم و خیرین بخشی از مشکلات حوزه درمان 

حل شود.
 امیرآبادی با تقدیر از خیرین سلامت استان گفت: مشکلات بخش درمان به ویژه مسائل 
مالی موجود با تلاش مسئولان دانشگاه باید مرتفع شود و در این مسیر نمایندگان قم آماده 
همکاری با دانشگاه علوم پزشکی هستند. محمدرضا گروسی، معاون توسعه مدیریت و 
منابع استانداری قم نیز در این آیین، بابیان اینکه نگاه ویژه وزارت بهداشت برای ارتقای 
شاخص های سلامت استان ضروری است گفت: توسعه همه جانبه سلامت موردتوجه 

دوره جدید دانشگاه علوم پزشکی قم باشد.
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هفته گذشته در حکمی، محمدرضا قدیر را 
به عنوان سرپرست دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم منصوب کرد. 
پیش ازاین ابوالفضل ایرانی خواه از دی ماه 1۳۹۲ ریاست دانشگاه علوم پزشکی قم را 

برعهده داشت.

به مناسبت سالروز واقعه عظیم عاشورا 

عاشورا؛ بانگ رسای دادگری و آزادی خواهی

اجتماعی

 تاسوعا تنها یك روز نیست بلکه یك رویداد بزرگ به وسعت وفاداری است، روزی است 
که مردم در آن به یاد رشادت ها و مردانگی قمر منیر بنی هاشم، حضرت عباس)ع( به 

عزاداری پرداخته و از ولایتمداری و شجاعت ایشان درس می گیرند.
روز نهم محرم از ماه حزن و اندوه اهل بیت)ع( به نام نامی حضرت ابوالفضل عباس)ع( 
علمدار و سقای دشت کربلا نامگذاری شده است، روزی که مردم درسی از رشادت ها و 

وفاداری قمر بنی هاشم در مقابل برادرش حسین)ع( سید و سالار شهیدان می آموزد. 
مردی که دلاورانه و همدوش با برادرش در واقعه کربلا حضور پیدا کرد و با ایثار و ولایت 

مداری، نامی به بزرگی تاریخ به جای گذاشت. 
در تاریخ نقل شده است که روز تاسوعا روزی بود که آب را بر امام حسین)ع( بستند و با 
محاصره کردن امام و یارانش سعی کردند تا از پیوستن نیروها به اباعبدالله الحسین)ع( 

خودداری کنند. 
در این روز بود که امام حسین)ع( توسط بردارش شب را برای عبادت و راز و نیاز با 
پروردگار از یزیدیان فرصت گرفت تا نجواهای عاشقانه با معبودش کند و برای رزمی مردانه 

در مقابل دشمن آمده شود. 
علامه مجلسی در بحارالانوار الجامعه آورده است که امام صادق )ع( فرمود: »تاسوعا 
روزی است که حسین)ع( و اصحاب او در کربلا محاصره شدند و سپاه شامیان بر ضد آنان 
گرد آمدند. ابن زیاد و عمر سعد نیز از فراهم آمدن همه سواران خوشحال شدند. آن روز، 
حسین)ع( و یاران او را ناتوان شمردند و یقین کردند که دیگر برای او یاوری نخواهد آمد و 

عراقیان نیز او را پشتیبانی نخواهند کرد.« 
 تاسوعا روز پیروزی در آزمون برادری است 

حجت الاسلام سید محمد واعظ موسوی عضو خبرگان رهبری، تاسوعا را روز پیروزی 
در آزمون برادری عنوان کرد و گفت: تاسوعا روایتی از برادری، وفاداری و ماندن در کارزار 
بلاست، چراکه در چنین روزی است که می توان برادری و ماندن را اثبات کرد، تاسوعا 

یعنی کنار آب زانو بزنی و لب تشنه به شهادت برسی. 
این استاد عالی حوزه خاطرنشان کرد: رویدادهای مهم تاسوعا هر یك درس معرفت و 

خداشناسی در خود دارد، معرفتی که در آن اخلاق و انسانیت معنا پیدا می کند. 
وی گفت: تاسوعا یعنی آن تعداد افرادی که ماندند تردیدی از پیمودن مسیر تا شهادت 

ندارند و تعهد، پایداری و وفاداری خود را تا آخرین لحظه اثبات خواهند کرد. 
واعظ موسوی تصریح کرد: در این روز سیدالشهداء و یارانش صحنه ای جانگداز در 
به شهادت رسیدن علمدار و سقای کربلا دیدند و ذره ای تردید و واهمه به دل خود راه 

ندادند. 
 تاسوعا تعبیر ادب، وفا و ثابت قدمی است 

استاد حوزه علمیه قم نیز در گفت و گو با ایرنا با اشاره به این که تاسوعا تعبیر ادب و وفا 
و ثابت قدمی است گفت: حضرت ابوالفضل)ع( در این روز ولایت پذیری و تابعیت از امام 

عصر را نشان داد و مردانگی اش را اثبات کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن نظری شاهرودی بیان کرد: حضرت عباس )ع( 

الگوی مردانگی، غیرت، شیفتگی و وفاداری است. 
وی تصریح کرد: سردار فداکاری که تشنه رفت و با وجود عطش ایثار کرد و آب ننوشید 

تا شرمنده کودکان در خیمه نباشد. 
وی گفت: عباس)ع( ستون خیمه ها و پشتوانه برادر بود و با رفتن او حسین)ع( و 

خاندان و یارانش تنها شدند. 
وی عنوان کرد: ثابت قدمی و ماندن آزمون سختی است که حضرت عباس)ع( با پیمان 

برادری و وفاداری از این آزمون سربلند بیرون آمد. 
 تاسوعا روز یادآور برادری و اتحاد است 

معاون فرهنگی تبلیغی حوزه خواهران نیز در گفت و گویی تصریح کرد: تاسوعا روز 

یادآور برادری و اتحاد است، موضوعی که جامعه شیعه و مسلمان امروز در کارزار حوادث 
به آن نیاز دارند. 

معصومه ظهیری گفت: دین خدا امروز نیز به یاوری و برادری نیاز دارد تا بتوان مسیر 
سعادت را پیمود و بستر را برای ظهور آماده کرد. 

وی ادامه داد: تاسوعا یعنی عباس)ع( بودن و همه زندگی و هستی خود را پای اعتقاد و 
باور فدا کنی، بی آن که منتی داشته باشی و گلایه ای کنی. 

وی خاطرنشان کرد: حضرت عباس)ع( در روز تاسوعا شرافت، هم پیمانی و وفاداری را 
تفسیر کرد و حادثه ای بزرگ رقم زد. 

معاون حوزه های علمیه خواهران عنوان کرد: حضرت عباس )ع( ولایت مداری و 
تابعیت از ولایت را به اثبات رساند و نگذاشت حسین)ع( تنها بماند. 

ظهیری گفت: آن چه به تاسوعای حسینی هویت و ارزش می بخشد وفاداری حضرت 
ابوالفضل و جانبازی در راه حق و قطعه قطعه شدن در پای برادری اش است، دلاوری 
های حضرت ابوالفضل)ع( در این روز درس های بزرگی از قهرمانی و مقاومت می دهد. 

این ها بخشی از اهمیت روز تاسوعا است که در آن قمربنی هاشم همراه و همدم برادر 
در صحنه های جنگ حضور پیدا کرد و با لب های تشنه در فرات آب را به یاد کودکان تشنه 
لب ننوشید و مشکش را پر کرد. مشکی که کینه یزیدیان مانع از رسیدن آن به لب های 

خشکیده کودکان شد و سقای کربلا به شهادت رسید. 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به مناسبت تاسوعای حسینی و بزرگداشت مقام 
حضرت ابوالفضل)ع( به گفت وگو با حجت الاسلام »عباس رضوانی نسب« معاون 
آموزشی بنیاد مطهری، نماینده مجمع طلاب حوزه علمیه قم و پژوهشگر امور دینی 

پرداخت. 
 حضرت ابوالفضل)ع(، سنگربان حماسه و مردانگی 

معاون آموزشی بنیاد مطهری نیز در گفت و گویی  گفت : رشد و پرورش در آغوش 
امامت، شالوده  اي پاك براي حضرت ابوالفضل)ع( فراهم آورد تا در آینده سنگربان 
حماسه، رشادت، استقامت و مردانگی باشد. حضرت علی)ع( در رشد و پرورش حضرت 
عباس)ع( نقشی مهم و اساسی داشت. قمر بنی هاشم)ع( از محضر برادران خود امامان 
حسن و حسین)ع( کسب فیض کرد و اینگونه از مقام والای علمی برخوردار شد. برای 
امامان معصوم)ع( و  با مطالعه احادیث  درك جایگاه منزلت آن حضرت کافی است 
نظرافکندن بر سخنان بزرگان دینی به منزلت ایشان پی برد. با توجه به روایاتی که در شان 
حضرت عباس )ع( از ائمه اطهار)ع( برجای مانده به وضوح ایثار و فداکاری آن بزرگوار 
در راه قیام امام حسین)ع( تصریح شده است و به روشنی فضیلت و مقام ایشان آشکار 

می شود. 
حجت الاسلام »عباس رضوانی نسب« افزود :اینك پس از گذشت سده ها از واقعه 
عاشورا عزاداران و عاشقان حسینی در سراسر جهان اسلام در روز تاسوعا و در آستانه 
سالروز شهادت حضرت ابوالفضل)ع( با برگزاری آیین های عزاداری همانند مرثیه سرایی، 
نوحه خوانی و سینه زنی یاد رشادت و از جان گذشتگی سقای کربلا را در راه اسلام و دفاع 

از ولایت گرامی می دارند. 
** معرفت و بینش عمیق شاخصه مهم رفتاری ابوالفضل العباس)ع( 

وی ادامه داد :فداکاری، ایثار و جانبازی در اسلام و مکتب اهل بیت)ع( از جایگاه ویژه 
ای برخوردار است به گونه ای که امیرمومنان در سخنانی ایثار را برترین فضیلت اخلاقی 
می داند. ایثار و جانبازی از مهمترین رازهای تعالی حضرت ابوالفضل العباس)ع( به شمار 
می رود. معرفت آن والامقام از همه شهیدان والاتر و اطاعت او از امام خویش کامل تر 
بود. برپایه دیدگاه اسلام و مکتب اهل بیت)ع( آنچه اعمال نیك را از یکدیگر متمایز می 
سازد و ارزش اَعمال را متفاوت می کند، همان معرفت و نیت قلبی شخص است. حضرت 
عباس)ع( با معرفت و بینش عمیق که خاصه خود او بود، در راه دین و امام خویش 

جانبازی کرد و به مرحله کمال و تعالی رسید. 
 حضرت ابوالفضل)ع( الگوی ولایتمداری 

حجت الاسلام »عباس رضوانی نسب«  تصریح کرد :حضرت ابوالفضل)ع( از نظر 
ولایتمداری الگوی بزرگی برای جانبازان جنگ تحمیلی به شمار می رفت. وجه تسمیه 
جانبازان دفاع مقدس و حضرت ابوالفضل )ع( جانبازی و ایثار در راه خدا بود. مهمترین و 
اصلی ترین فضیلت حضرت عباس) ع( را باید در ولایت پذیری و اطاعت محض از ولی امر 
و امام زمان خویش دانست که در نهایت با شهادت در نبرد بزرگ حق علیه باطل پیام خود 

در ارتباط با وفاداری به ولایت و امامت را در تاریخ اسلام جاودانه کرد. 
پژوهشگر امور دینی  خاطرنشان کرد :شرایطی که حضرت عباس)ع( در آن روزگار 
داشت، مشابه وضعیتی بود که رزمندگان دفاع مقدس در هشت سال جنگ تحمیلی 
داشتند، از این رو ایشان به نوعی پیشگام و پیشقدم در امر آسیب دیدگی جسمی تا 
مرحله شهادت هستند. رشادت های حضرت ابوالفضل)ع( سرمشق و الگوی جانبازان 
دفاع مقدس قرار دارد و همچنین از نظر ولایتمداری نیز الگوی بزرگی برای آنان به شمار 
می رفت که تا پای جان از امام زمان خود حمایت کرد و پس از انواع مجروحیت ها تا 

آخرین لحظه حیات خود از ولایتمداری دست نکشید. 

تاسوعا روایتی از برادری و ماندن در کارزار بلاست

تاسوعا و امتداد خط سرخ عاشورا
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وزیر راه و شهرسازی:

سه هزار کیلومتر راه  روستایی آسفالت می شود

 وزیر راه و شهرسازی گفت: تا پایان سال ۹۹ در قالب طرح اقدام ملی سه هزار کیلومتر 
راه  روستایی در سطح کشور زیر پوشش آسفالت قرار می گیرد.

محمد اسلامی روز شنبه در حاشیه شروع عملیات اجرایی پل کابلی محور سوادکوه- 
تهران در گفت و گو با خبرنگاران افزود: در حال حاضر ۲ هزار کیلومتر از طرح آسفالت راه 

روستایی در سطح کشور در دست اجراست که در سال جاری به پایان می رسد.
وی اضافه کرد: ما برای توسعه روستاها به تامین زیرساخت در این مناطق به خصوص در 

حوزه راهها نیاز داریم و در قالب طرح اقدام ملی این کار در حال انجام است.
وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: مازندران در حوزه راه روستایی با محرومیت هایی 
مواجه است و در این طرح به مناطق محروم در استان های کشور از جمله مازندران توجه 

بیشتری می شود.
 توجه به راههای اصلی مازندران

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به شروع عملیات اجرایی پل کابلی در محور سوادکوه- 
تهران گفت: با ساخت این پل بخش زیادی از گره کور ترافیکی در این محور برداشته  می 
شود. اسلامی اظهار داشت: برای این پروژه حدود یک هزار و ۲00 میلیارد ریال اعتبار 

پیش بینی شده است که تا ۳0 ماه آینده به اتمام می رسد.
وی اضافه کرد: توجه به راههای اصلی مازندران به عنوان یکی از محورهای مورد توجه 
و بهره برداری مسافران و گردشگران و راههای پرترافیک کشور در برنامه وزارت راه و 
شهرسازی قرار دارد. وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد : با این رویکرد طرح چهار خطه 
محور سوادکوه – تهران خاتمه یافت و محورهای دیگر ) هراز( نیز در دست اجراست و توجه 

خوبی در حوزه اعتباری به این بخش از راه می شود.
وی همچنین توسعه بندرامیرآباد را از دیگر برنامه های وزارتخانه متبوعش ذکر کرد و 
گفت: با پیوستن ایران به سازمان اقتصادی اوراسیا ، بندرامیرآباد یکی از گذرگاههای مهم 

در این توافق می تواند باشد.
اسلامی افزود : شبکه ریلی کشور به این بندر متصل شد و باید هر چه سریعتر اسکله 

رورو ریلی نیز تکمیل شود تا بتوانیم  از تمام ظرفیت این بندر استفاده کنیم.

تغییر هیات مدیره بانک های ادغامی

جایگزینی تابلو بانک سپه تا پایان سال
مدیرعامل بانک سپه از انجام تغییراتی در هیات مدیره بانک های ادغامی خبر داد و 
گفت: تا پایان سال تابلو همه بانک های ادغامی تغییر می کند و تابلوی بانک سپه برای 

این بانک ها نصب خواهد شد.
محمدکاظم چقازردی با بیان اینکه فرآیند ادغام در چارچوب یک برنامه و مدل انجام 
می شود و مراحلی دارد که باید در قالب منظمی پیش برودف اظهار کرد: در اصلی ترین 
مرحله، انتقال سهام این بانک ها به بانک سپه بوده که بانک از نظر مالکیتی و مدیریتی 

بتواند وظایف خود را در این بانک ها انجام دهد.
وی افزود: با انتقال این سهام، عملا بانک سپه از نظر مالکیتی، مالک بخش عمده ای 
از این بانک هاست و بخش اعظم سهام این بانک ها از طریق بورس به بانک سپه منتقل 

شده که به طور در این پنج بانک حدود ۷0 درصد است.
مدیرعامل بانک سپه با بیان اینکه اکنون از نظر مالکیتی می توانیم در این بانک ها اعمال 
مدیریت کنیم، گفت: گام بعدی ما این است که بتوانیم مجمع عادی فوق العاده انتخاب 
هیات مدیره این بانک ها را داشته باشیم و به اقتضای شرایط، تغییراتی در هیات مدیره 

آن ها بدهیم.
چقازردی ادامه داد: در مرحله فعلی هم برای اینکه مالکیت خود را نشان دهیم و به 
مردم اعلام کنیم که مراحل این ادغام در حال انجام است، بحث وابسته بودن آن ها از نظر 

مالکیتی و مدیریتی به بانک سپه را در زیر تابلو نوشته ایم.
وی با اشاره به روند برنامه ادغام پس از اتمام دوران ارزش گذاری سهام، نیز تصریح کرد: 
در مرحله نهایی که چند ماه بعد صورت می گیرد، تمامی تابلوها تغییر می کند و تابلوی 
بانک سپه برای این بانک ها نصب خواهد شد که در این باره برنامه ما تا پایان سال است و 

ان شاءالله بتوانیم انجام دهیم.
بر اساس برنامه بانک مرکزی، چهار بانک قوامین، مهر اقتصاد، حکمت ایرانیان، انصار و 

موسسه اعتباری کوثر در بانک سپه ادغام خواهند شد.

یک مقام مسئول کارگری پیشنهاد داد
اختصاص وام مسکن ارزان و بلندمدت به کارگران

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران از افزایش هزینه سبد معیشت کارگران 
خبر داد و پیش بینی راهکارهای حمایت از تامین مسکن ارزان قیمت برای کارگران را 

خواستار شد.
هادی ابوی با تاکید بر تشکیل هرچه سریع تر جلسات شورای عالی کار، گفت: جلسات 
شورای عالی کار مثل جلسات مجلس اهمیت دارد و باید به آن توجه کنیم چون برای قشر 
عظیمی از جامعه تصمیم گیری می شود و این تصمیمات به همه آحاد کشور برمی گردد. 
بحث دستمزد نه تنها به کارگر و کارفرما بلکه به تولیدکننده و مصرف کننده هم ارتباط 
دارد؛ لذا از معاونت روابط کار می خواهیم برای طرح مباحث مهم جامعه کارگری وقت 

بگذارند.
وی گفت: یک ماه از برگزاری جلسه شورای عالی کار می گذرد و قرار بود کارفرمایان 
پیشنهادات خود را در خصوص تامین مسکن ارزان برای خانوارهای کارگری در جلسه 

بعدی ارائه و تکلیف افزایش قدرت خرید کارگران را روشن کنند.
ابوی گفت: وعده دادن زمین ارزان و افزایش مبلغ حق مسکن کارگشا نیست؛ لازم 
است یک طرح ملی در این خصوص تدوین و مالیات از خانه های خالی از سکنه دریافت 
شود. بانکها هم ملزم به همکاری شوند تا تسهیلات ارزان قیمت و بلندمدت مسکن برای 

خانه دار شدن کارگران اختصاص یابد.
به گفته این مقام مسئول کارگری امروز کارگران با یک میلیون و ۵00 هزار تومان دریافتی 
قادر به خرید یا حتی اجاره خانه در شهرهای بزرگ نیستند و باید ابزارهای لازم برای 

حمایت از کارگران پیش بینی شود.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران در پایان با اشاره به افزایش هزینه سبد 
معیشت کارگران پیشنهاد اختصاص بن کالا از طریق تعاونی های مصرف و پرداخت 

کمکهای غیرنقدی به کارگران را مطرح کرد.
قانون  در اصل ۳1  ایرانی  و خانواده  فرد  نیاز، حق هر  با  متناسب  داشتن مسکن 
اساسی است و دولت موظف است با رعایت اولویت برای آنها که نیازمندترند به خصوص 
روستانشینان و کارگران زمینه اجرای این اصل را فراهم کند. بر اساس آمارها بیش از ۶0 

درصد دریافتی کارگران صرف هزینه های مسکن و اجاره بها می شود.

در ۵ ماه نخست امسال؛

ثبت بالاترین رقم تولید کاتد مس در ایران
شرکت صنایع مس ایران با تولید 110 هزار تن کاتد مس، بالاترین رقم تولید این 

محصول در ۵ ماه نخست امسال را ثبت کرد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران، از تولید 110 هزار تن کاتد مس و ثبت رکورد 

تولید این محصول طی ۵ ماه نخست امسال خبر داد.
اردشیر سعدمحمدی با اعلام این مطلب، همچنین افزایش ظرفیت کارخانه ذوب 

خاتون آباد را از برنامه های این شرکت در سال جاری عنوان کرد.
وی گفت: خوشبختانه در پنج ماه نخست امسال 110 هزار تن تولید کاتد داشتیم که 

این میزان تولید یک رکورد محسوب می شود.
سعد محمدی افزود: امیدوارم با شرایطی که برای طرح های توسعه از جمله کنسانتره 
دره آلو، کنسانتره دره زار و شرایط سونگون تعریف کرده ایم، مسیر توسعه را سرعت 

ببخشیم .
تغییر تکنولوژی در ذوب خاتون آباد

ذوب  گفت:کارخانه  دیگری  بخش  در  ایران  مس  صنایع  ملی  شرکت  مدیرعامل 
خاتون آباد با هدف افزایش ظرفیت از ۸0 هزار تن به 1۲0 هزار تن و به دلیل کیفیت 

مناسب زیست محیطی در حال تغییر تکنولوژی است.
وی افزود: امیدوارم در مدت کوتاهی ذوب خاتون آباد راه اندازی شود و برای همیشه 

آلودگی زیست محیطی در منطقه از بین برود.
افزایش میزان فروش و ثبت رکورد

مدیر عامل شرکت ملی صنایع مس ایران از برنامه فروش 10 هزار میلیارد تومانی این 
شرکت تا پایان شهریور ماه سال جاری خبر داد.

سعدمحمدی افزود: میزان فروش شرکت مس تا پایان شهریور ماه در مرز 10 هزار 
میلیارد تومان فروش قرار خواهد گرفت که این رقم، معادل کل فروش در سال ۹۷ است.

وی با اشاره به میزان فروش شرکت مس تا پایان مرداد سال جاری گفت: در پنج ماهه 
نخست امسال ۸ هزار و ۴۶0 میلیارد تومان فروش به ثبت رسید که یک رکورد در تاریخ 

صنعت مس ایران محسوب می شود.

در همایش  مالیاتی کشور  امور  رئیس کل سازمان 
و  یکپارچه  مقابله  برای  ریزی  برنامه  و  تجارب  تبادل 
منسجم با پدیده شوم فرار مالیاتی، از ارتقای همکاری 
های فراقوه ای با حضور دستگاه های ذیربط در راستای 
مبارزه با مفاسد اقتصادی و فرار مالیاتی در کشور خبر 

داد.
تاکید کرد: در شرایطی که اقتصاد کشور در  پارسا 
معرض یک جنگ اقتصادی است، فرار مالیاتی، اصل و 
کیان کشور را هدف قرار داده; لذا مقابله جدی و فراقوه 

ای با این پدیده شوم یک ضرورت اساسی است.
وی خاطرنشان کرد: توفیق در مبارزه با فرار مالیاتی 
در کشور، منوط به همکاری و هم افزا کردن اقدامات 
دستگاه های اجرایی ذیربط در سطح سه قوه است و با 
توجه به تاکیدات مقام معظم رهبری در خصوص مقابله 
با فرار مالیاتی و جرم انگاری آن، مصمم هستیم که 
علاوه بر یکپارچه سازی و انسجام اقدامات برای مبارزه 
با این پدیده شوم، مالیات هوشمند را در کشور اجرایی کنیم که یک راهکار موثر برای مقابله با فرار مالیاتی و یک راه حل اساسی برای 

تحول در نظام مالیاتی همچون کشورهای توسعه یافته به شمار می رود.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه هدف اصلی نظام مالیاتی اصلاح نظام درآمدی و اقتصادی کشور و حرکت به سمت 
توسعه و عدالت اجتماعی است، عنوان داشت: وصول مالیات، هدف اصلی و معیار ارزیابی نظام مالیاتی نیست و در حقیقت وصول با 

اصول در دستور کار ماست که براساس آن، فضای کسب و کار در کشور بهبود می یابد.
پارسا افزود: برای تحقق عدالت مالیاتی، مالیات باید متناسب با ثروت، درآمد و مصرف افراد اخذ شود و در حقیقت، با یک نظام مالیاتی 

کارا، منصف، عادل و شجاع می توان انتظار تحقق عدالت در جامعه را داشت.
وی اضافه کرد: نظام مالیاتی برای ایجاد تحول، دو گام اساسی در پیش رو داشت که گام نخست تحت عنوان طرح جامع مالیاتی، 

اجرایی شده و هم اکنون در گام دوم تحول، یعنی مدرن سازی و هوشمند سازی نظام مالیاتی قرار داریم.
وی ادامه داد: مدرن سازی و هوشمند سازی نظام مالیاتی به این معنا است که تمامی ریزداده های مربوط به ثروت، درآمد و مصرف 
مودیان طبق مواد 1۶۹ و 1۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم، از دستگاه های ذیربط اخذ و در بانک اطلاعاتی سازمان ذخیره شود. 
همچنین عملیاتی سازی سامانه پایانه های فروشگاهی کشور نیز بخش مهم دیگر مدرن سازی نظام مالیاتی است و در این رابطه نیز 

نیازمند حمایت ارکان مختلف نظام هستیم.
وی همچنین اظهار داشت: با تحقق گام دوم و براساس ریزداده های اطلاعاتی موجود، اظهارنامه برآوردی یا پیش فرض مودیان تهیه 

و اطلاعات دقیق و واقعی، مبنای تشخیص مالیات قرار می گیرد.
وی با اشاره به اینکه در کشورهای توسعه یافته به همین شیوه عمل می شود و اظهارنامه توسط نظام مالیاتی تهیه می شود، عنوان 
داشت: در این شیوه، دیگر جایی برای اعتراض و جدل باقی نمی ماند و فرایند طولانی دادرسی مالیاتی نیز به حداقل می رسد و مالیات 

عادلانه منجر به افزایش تمکین مودیان می شود.
وی، وصول مالیات، حمایت از تولید کننده واقعی، مبارزه با فرار مالیاتی و مقابله با فساد را چهار اقدام کلیدی این دستگاه برشمرد و 

گفت: در خصوص مبارزه با فرار مالیاتی نیازمند همکاری های فراقوه ای هستیم.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور افزود: در کنار مقوله مبارزه جدی با فرار مالیاتی، سیاست حمایت از تولید، البته به صورت 
محدود، مشروط، کاهنده و تضمین دار، در دستور کار نظام مالیاتی قرار دارد و ظرفیت های قانونی برای تحقق این سیاست نیز ایجاد 

شده است.
وی در خاتمه سخنان خود، این همایش را پایه و اساس یک حرکت بزرگ فراقوه ای برای مبارزه با فرار مالیاتی در کشور قلمداد کرد که 

چشم انداز روشنی را در پیش روی اقتصاد کشور قرار خواهد داد.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات در 
با بیان اینکه در حال حاضر ۲۹ عنوان  مجلس 
معافیت گمرکی و 10۲ عنوان معافیت مالیاتی در 
کشور اعمال می شود، گفت: باید در معافیت های 
گمرکی و مالیاتی موجود بازنگری شود،دولت در 

سال آینده نباید مانند بچه پولدارها رفتار کند.
درباره  آبادی   ایمن  جعفرزاده  غلامعلی 
پیشنهادهای لازم برای بودجه سال ۹۹ با توجه 
به شرایط کشور، گفت: با توجه به بودجه ۹۸ و 
دورنمای کشور برای سال ۹۹ باید تمهیدات ویژه 
ای برای تنظیم بودجه سال آینده در نظر گرفته 
شورای  مجلس  در  رشت  مردم  نماینده  شود. 

اسلامی افزود:  پیاده سازی و اجرای کامل نظام بودجه ریزی مبتنی بر عملکرد، اهتمام جدی در اجرای کامل طرح جامع مالیاتی، 
اصلاح نظام یارانه کالاهای اساسی و انرژی با لحاظ به حداقل رساندن آسیب به معیشت خانوارها از جمله راهکارهایی است که 
دولت باید در بودجه ریزی سال ۹۹ به آن توجه کند. وی با بیان اینکه محاسبات سال 1۳۹۸ نشان می دهد مبلغ یارانه پنهان بیش 
از ۹۵0.000 میلیارد تومان است، اضافه کرد: اهتمام در تحقق سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی به ویژه با حذف کامل منابع 
حاصل از صادرات نفت از بودجه برای اهرمی کردن این منابع برای اشتغال و تولید، اصلاح ساختار دولت براساس احکام قانون 
برنامه ششم توسعه در کوچک سازی و حذف موازی کاری با توجه به اولویت بندی فعالیت ها، درج بودجه تمام بخش عمومی 
در بودجه کل کشور به منظور شفافیت،  اصلاح قوانین ناظر بر مراحل تهیه، تصویب، اجرا و نظارت بر بودجه کل کشور بهترین 

راهکارها برای اصلاح ساختار در سال ۹۹ است.
اجرای عملیات بازار باز یکی از روش های اصلاح ساختار بودجه ۹۹

 عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس همچنین اجرای عملیات بازار باز به منظور تبدیل بدهی دولت به سیستم 
بانکی به اوراق بهادار را یکی دیگر از روش های اصلاح ساختار بودجه سال آینده دانست و ادامه داد: اصلاح قوانین و مقررات 
مرتبط با مالیه عمومی کشور همچون "قانون برنامه و بودجه" و "قانون محاسبات عمومی کشور"،  تفکیک نهاد متولی تنظیم و 
نظارت بر بودجه هزینه ای و تملک دارایی های سرمایه ای به نحوی که سازمان برنامه و بودجه متولی امور توسعه ای کشور و وزارت 
امور اقتصادی و دارایی مسئول مدیریت اعتبارات هزینه ای شود، مولدسازی دارایی های دولت از طریق انتشار اوراق صکوک اجاره 
باید در بودجه ریزی سال ۹۹ مد نظر قرار گیرد. جعفرزاده ایمن آبادی تصریح کرد: دولت باید به استفاده از ظرفیت صندوق های 
ETF به منظور فروش دارایی های دولت، اجرای احکام بند »ط« تبصره )۲( و قانون اصلاح ماده )1۸۲( آئین نامه داخلی مجلس 

به منظور ساماندهی و شفافیت بودجه سال 1۳۹۶ شرکت های دولتی برای تنظیم بودجه ۹۹ توجه ویژه داشته باشد.
۷۴ هزار پروژه نیمه تمام در کشور وجود دارد

وی تصویب لایحه مشارکت عمومی - خصوصی به منظور تأمین مالی طرح های تملک دارایی های سرمایه ای را یکی از بهترین 
راهکارها برای اصلاح ساختار بودجه برشمرد و گفت: در حال حاضر حدود ۷۴ هزار پروژه نیمه تمام در کشور وجود دارد بنابراین 
مجلس باید برای تصویب لایحه مذکور سرعت عمل بیشتر داشته باشد، نباید برای پروژه های عام المنفعه از بودجه های دولت 

استفاده کرد بهترین راهکار استفاده از ظرفیت بخش خصوصی است.
نایب رئیس فراکسیون مستقلین مجلس با بیان اینکه در حال حاضر ۲۹ عنوان معافیت گمرکی و 10۲ عنوان معافیت مالیاتی 
در کشور اعمال می شود، افزود: باید در معافیت های گمرکی و مالیاتی موجود بازنگری شود در واقع در سال آینده نباید مانند بچه 
پولدارها رفتار کرد. وی ادامه داد: تسریع در ارائه لایحه ساماندهی معافیت ها و مشوق های مالیاتی از سوی دولت و تصویب آن در 

مجلس منجر به افزایش حدود ۵0.000 میلیارد تومان از درآمدهای مالیاتی ناشی از حذف معافیت های مالیاتی خواهد شد.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس تاکید کرد: بازنگری در قوانین و مقررات موضوعه در خصوص اعمال 
تخفیفات، ترجیجات و معافیت ها از پرداخت حقوق ورودی که تأثیر آن بر اقتصاد کشور نامشخص است مانند تخفیف سود بازرگانی 

برخی از کالاهای وارده از گمرکات کشور باید در بودجه ریزی سال آینده مد نظر قرار گیرد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشورمطرح کرد

مقابله یکپارچه و منسجم با پدیده فرار مالیاتی
جعفرزاده عضو کمیسیون برنامه، بودجه مجلس:

بازنگری در معافیت های گمرکی و مالیاتی ضرورت دارد

گام سوم ایران در خروج از تعهدات یک طرفه برجام قطعا آثار اقتصادی نیز برای کشور 
خواهد داشت. این آثار ضرورت حضور بخش خصوصی به عنوان خط مقدم اقتصاد 

کشور را در فضای پیش رو بیش از پیش نشان می دهد.
هفته  گذشته هفته ای همراه با تصمیمات بزرگ در حوزه سیاست و در پی آن اقتصاد 
کشور بود. درست در نیمه شهریور ماه ۹۸ و پس از گذشت نزدیک به ۶ سال از توافق 
ژنو، رئیس جمهور کشورمان گام  سوم ایران در خروج از تعهدات هسته ای را اعلام و 
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه نیز این موضوع را از طریق ارسال نامه ای به فدریکا 

موگرینی اطلاع داد.
این موضوع نه تنها در دایره روابط بین الملل و سیاست کشور که در عرصه اقتصاد نیز از 

حساسیت و اهمیت ویژه ای برخوردار است.
از نخستین سال ورود کشور به ماجرای برجام و همزمان با آن افزایش تبادلات تجاری و 
اقتصادی تحرکات خاصی در بخش خصوصی رخ داد. شاید یکی از مهمترین این اتفاقات 
که تا سال ها اثرات آن در اقتصاد کشور برجای خواهد ماند عکس العمل های این بخش 

نسبت به نوسانات بسیار شدید در نرخ ارز بود.
دایره این تحرکات از سال گذشته که رئیس جمهور امریکا خروج این کشور ازبرجام را 
اعلام کرد در حوزه ارزی بسیار گسترده تر شد. به گونه ای که دولت و مجلس در برخی 
موارد لب به اعتراض گشوده و نسبت به تخلفات رخ داده در بخش خصوصی تذکر دادند.
تخلفات مختلف در حوزه کارت بازرگانی، افزایش درخواست دلارهای دولتی و عدم 
بازگشت کالاها به بازارهای داخلی، عدم بازگشت ارزهای حاصل از صادات، گران فروشی 

کالاهای وارد شده با ارز دولتی در بازار و در نهایت تخلیه بازارهای داخلی از کالا به هدف 
صادات و کسب درآمدهای ارزی گوشه ای از این تخلفات بود.

امیر خجسته رئیس فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی مجلس در این زمینه گفت: 
»هدف از اختصاص 1۴ میلیارد دلار واردات کالاهای اساسی، بهبود وضعیت معیشت 
مردم بود درحالی که ۴00 شرکت یک شبه سر برآورده ارز را گرفتند و بردند اما کالایی وارد 
کشور نکردند. در سال ۹۷ هم 1۸ میلیارد دلار از طرف مجلس بابت واردات کالاهای 
نه دولت نظارت کرد و نه  و  اما گرفتار رانت بازی شدیم  اساسی اختصاص داده شد، 
دستگاه های نظارتی به قضیه ورود کردند و درنتیجه کالایی با نرخ دولتی به دست مردم 

نرسید«.
محمدرضا مودودی، سرپرست سازمان توسعه تجارت نیز با ارائه آماری گوشه ای از این 
تخلفات را بیان کرده و می گوید: »ظهور ۶ هزار و ۴۴۷ کارت بازرگانی جدیدالورود که 
سابقه صادرات نداشتند، مرهون و نتیجه بعضی تصمیمات ارزی است. دارندگان حقیقی 
و حقوقی این کارت ها، درمجموع ۵.۴ میلیارد دلار صادرات انجام دادند. فقط از ۴۴۵ 
مورد از همین کارت های بازرگانی، نزدیک به ۴.۷ میلیارد دلار صادرات انجام گرفته بود که 
آمار نگران کننده ای به شمار می آید و اگر سیاست های ارزی تعدیل نمی شد، این آمار به 
1۵ میلیارد دلار هم می رسید و چه بسا تعداد کارت های صادراتی جدیدالورود نیز افزایش 

می یافت.«
این تخلفات توسط گروهی که عضو رسمی  اگرچه بخش خصوصی معتقد است 
زاده، عضو هیات  نیستند رخ داده است. طبیب  بازرگانی  اتاق های  و شناخته شده 

نمایندگان اتاق کرمان معتقد است: انتقاد به کارت بازرگانی که از طرف برخی مطرح 
می شود، فرار به جلو است؛ گمرک، سازمان ثبت سفارش و سازمان امور مالیاتی باید موارد 
را کنترل کند و اگر تخلفی صورت گرفته باید این ارگان ها پاسخگو باشند. البته هر جایی 

امکان سوءاستفاده است ولی ناظر بر این مسئله نهادهای دیگری است.
کارت بازرگانی تنها یک مورد از اشکالات موجود در بخش خصوصی و نگاه آن به 

مشکلات اقتصادی کلان کشور است.
ریشه این اشکالات را باید در منفعت طلبی یا به عبارتی عدم توجه به منافع ملی کشور 

دانست.
شاید بد نباشد اتاق های بازرگانی و متولیان امور بخش خصوصی به بازنگری برخی 
قوانین و راهکارها اقدام کرده و با قبول اشتباهات گذشته به دنبال راهبردهای مناسب 
برای همراهی دولت و سایر قوا برای گذر از برهه کنونی اقتصاد کشور و احتمالًا تشدید 

تحریم ها بعد از گام سوم ایران باشند.
اغلب اعضای اتاق بازرگانی این روزها به انتشار مطالب مختلف در حال تبرئه کارت 
بازرگانی به عنوان مقصر اصلی بروز این تخلفات هستند. البته این نکته کاملًا درست است 
که کارت بازرگانی تنها یک شناسنامه برای شناسایی تجار است اما منبا و منشأ صدور آن 
و شناسایی و احراز هویت درخواست کننده تا مرحله نهایی صدور کارت به طور صفر تا 
صد به عهده اتاق بازرگانی قرار داده شده است.بنابراین اگر مرجع صادرکننده این کارت 
در هر مرحله ای مرتکب اشتباه یا تخلف شود مسئولین مستقیم آن به عهده خود او بوده 
و آثار این اشتباه یا تخلف در تمام بخش های اقتصاد خود را نشان خواهد داد. درخواست 

ارزهای دولتی و گم شدن آن نمونه ای از همین آثار است.
باید این نکته را در نظر داشت که بخش خصوصی و صادرکنندگان و واردکنندگان 
خط مقدم حمله به تحریم ها هستند، چرا که دولت در مقام فرماندهی مقابله با این 
تحریم ها باید با تعیین استراتژی و تاکتیک های برخوردهای بین المللی وظایف را به 
عهده بخش های متخصص واگذار کند. البته این بدان معنا نیست که با واگذار کردن 
مسئولیت ها دیگر وظیفه ای به عهده دولت نیست، اما برای تبادلات تجاری و مقابله با 
تحریم ها قطعاً ارتباطات مویرگی فعالان اقتصادی و تجار می تواند کارساز بوده و دولت را 

در اجرای هرچه بهتر سیاست های دیپلماتیک خود یاری کند.
با اجرای برجام و گشایش های سیاسی در عرصه تجارت بین الملل هم افزایی و اجماع 
داخلی بر سر برنامه های اقتصادی و تقویت دیپلماسی اقتصادی، می توانست شرایط 
بهره گیری مطلوب تر از فرصت های موجود را فراهم کند، اما بخش خصوصی که باید 
بیشترین نقش را در این موقعیت ایفا می کرد، در هر شرایطی کنار گود نشسته و تنها به 

انتشار انتقاد از محدودیت ها و شرایط موجود و قیمت ارز پرداخت.
سال گذشته نیز با خروج امریکا از برجام فعالان اقتصادی و اعضای اتاق بازرگانی به 
تکاپو افتاده و باز هم با انتقاد از عملکرد بین المللی دولت مطالبه ارتباطات باز تجاری و 
حل مشکلات جهانی را از دولت داشتند. گو اینکه طی دوران برجام در حوزه تجارت بین 
الملل جهش و رشد آنچنانی داشتیم و با خروج آمریکا از این معاهده بین المللی تمام 

دستاوردهای تجاری این بخش پرمدعا در حال هدر رفتن است.
در پایان باید این نکته را به این بخش همواره مطالبه گر گوشزد کرد تحت فشار قراردادن 
دولت در شرایط فعلی با فریادزدن های متوالی برای مظلوم نمایی و تحصیل سود هرچه 
بیشتر تنها اثری که خواهد داشت زیان ملی و تضعیف جایگاه تجاری کشور در بازارهای 

بین المللی خواهد بود.

نگاهی به نقش بخش خصوصی در مقاطع حساس سیاسی

بعد از برجام خط مقدم اقتصاد کشور به چه کسانی سپرده می شود؟

در  داشت:  اظهار  طباطبایی  علامه  دانشگاه  اقتصاد  استاد   
دوره ۳0 ساله اخیر، همیشه نظام تصمیم گیری ما گوشه چشمی 
به گران کردن ارز برای پنهان کردن همه ولنگاری ها، فسادها و 

ناکارآمدی ها داشته است.
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد با اشاره 
به تجربه ترکیه در مورد جهش ها ی ارزی گفت: در تجربه ترکیه 
یک رابطه تمام عیار بین طرز نگاه دولت به مسئله ارزش پول 
ملی با سرنوشت اقتصادی واجتماعی این کشور وجود دارد، در 
دوران هایی که نگاه تضعیف ارزش پول ملی در این کشور حاکم 
بود، انحطاط اقتصادی، اجتماعی و سیاسی را تجربه کرده اند. 
اما در دوره هایی که این سیاست ها را متوقف کردند، در همه این 
حیطه ها بلوغ و رشد پدیدار شد. وقتی به این مسئله از زاویه تجربه 
ایران نگاه می کنیم، به وضوح مشاهده می کنیم به اعتبار اهداف و 
وعده هایی که درباره افزایش نرخ ارز داده می شد، اقتصاد ملی با 

بن بست تمام عیار روبه رو است.
به  تمایلی  این است که چرا  پرسش مهم  اما  داد:  ادامه   وی 
صحبت در مورد ابعاد و زوایای این بن بست وجود ندارد؟ پاسخ 
را می توان اینگونه به قرینه در نظر گرفت که اگر این مناسبات 
انحطاط اقتصادی و اجتماعی برای کشور داشته است اما منافع 
غیرمتعارفی را برای گروه های پرنفوذ و کرکننده در سطح رسانه ها 
نیز داشته است، بنابراین از این موضوع طفره می روند که طول 
ارز  که  می کردند  ادعا  آنها  شود.  آشکار  بست  بن  این  عرض  و 
ارزان قیمت نیروی محرکه مصرف گرایی در جامعه است اما در دوره 
سال های بین ۶۹ تا ۷۲ که نرخ ارز 1۵ برابر شد مشاهده می کنیم 
که واردات کالاهای لوکس و تجملی نیز ۵۳ برابر افزایش یافت و 
روند مصرفی نیازهای اساسی مانند پروتئین و لبنی با سقوط 

چشمگیری روبرو شد که مسئله ای تکان دهنده است.
 رییس موسسه دین و اقتصاد با اشاره به رابطه تضعیف ارزش 

پول ملی با صادرات گفت: در دوره ۳0 ساله اخیر که همیشه نظام 
تصمیم گیری ما گوشه چشمی به گران کردن ارز برای پنهان کردن 
زاویه  از  داشته است،  ناکارآمدی ها  و  ولنگاری ها، فسادها  همه 
صادرات ما با زمین گیر شدن تمام عیار روبرو هستیم هنوز پس 
از ۳0 سال حدود ۸۵ درصد اقلام صادراتی ایران را مواد اولیه و 
خام تشکیل می دهد در حالی که میانگین جهانی این شاخص 
۲۹ درصد است.  وی اضافه کرد: نفس ایجاد جهش در نرخ ارز 
به شدت مناسبات را رانتی می کند و این مناسبات به عدم شفافیت 
ترکیب  و  محتوا  مورد  در  ما  گیری  تصمیم  نظام  دارد.  بستگی 

صادرات غیرنفتی دچار فریب شده است یعنی کسانی که از این 
گذر سود می بردند اجازه ندادند خصلت ضد توسعه این تصمیم 

آشکار شود.
 وی ادامه داد: در دوره ۳0 ساله اخیر به مجرد اینکه درآمدهای 
ارزی از محل صدور نفت به هر دلیلی کاهش یافت، متناسب با آن 
صادرات غیرنفتی نیز همین روند را داشته است و یک رابطه یک 
به یک بین آنها وجود دارد. بنابراین این شیوه در تجارت خارجی 
با کاهش درآمدهای ارزی حاصل  شیوه خطرناکی است چون 
از صادرات نفت، دسترسی به ارز صادرات غیرنفتی هم کاهش 

می یابد که مجموع این دو عامل باعث قرار گرفتن دولت در دور 
باطل می شود که نیروی محرکه برای جبران آن از طریق کاهش 

ارزش پول ملی است.
 این اقتصاددان با بیان اینکه مالیه دولت هم دچار بن بست شده 
است، گفت: گروه های پرنفوذ دولت را اغوا می کنند که اگر نرخ 
ارز افزایش یابد صادرات افزایش، واردات کاهش ،اقتصاد رونق و 
درآمدهای ریالی دولت افزایش پیدا می کند. اما برای نمونه؛ در 
فاصله سال ۶۹ تا ۷۵ که نرخ ارز چند ده برابر شد بحران مالی 
دولت نیز افزایش یافت و برای حفظ ظاهر و پنهان کردن واقعیت 
تغییر تعریف کسری مالی دولت را در دستور کار قرار دادند. به 
طوری که تا سال ۶۹ ، کسری مالی کل کسری هایی که در امور 
سال ۷0  از  اما  شد  می  شامل  را  بود  تصدی گری  و  حاکمیتی 
این تعریف تغییر کرد و کسری مالی دولت منحصراً کسری در 
امور حاکمیتی شد و این گونه بیان کردند که شرکت های دولتی 
تحت قوانین خاص اداره می شوند. گزارش ها حکایت دارد که 
کسری مالی دولت در بودجه عمومی در فاصله سال های ۶۸ تا 
۷۵ ، هشت برابر شد در حالی که کسری مالی دولت از ناحیه 
شرکت های دولتی ۲۳ برابر بود. مومنی خاطرنشان کرد: اگر قرار 
باشد در برابر تحریم ها گردن فراز باشیم، همانطور که عبرت آموزی 
از سیاست های ارزی حیاتی است، درک فاجعه سازی بانک های 
و  است  مهم  اندازه  به همان  نیز  واردات  آزادسازی  و  خصوصی 
این یادگیری باید انعکاس سیستمی داشته باشد. اگر تمام ارکان 
ساختار قدرت  می خواهند یاد بگیرند  که حتی در شرایط  اوج 
تحریم ها و با وجود سقوط درآمدهای ارزی می توان اجازه نداد نرخ 
ارز افزایش یابد، این به معنا آن است که موضوع فنر ارزی که در این 
سی سال اخیر ابزار فریب سیاست گذاران بود، پوچ و توخالی بود. 
بطوریکه که اگر ولنگاری ها در زمینه واردات و تضعیف تولید کاهش 

یابد فنری در کار نخواهد بود. 

فرشاد مومنی اقتصاددان:

فنر ارزی ابزار فریب سیاست گذاران بود
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صیادمنش مهمترین استعداد ۱۰ سال اخیر است

شفر: در حق استقلال و اللهیار جنایت کردند
سرمربی سابق استقلال نارضایتی خود را از انتقال قرضی اللهیار صیادمنش به تیم 

فوتبال استانبول اسپور اعلام کرد.
وینفرد شفر در مورد شاگرد جوانش در ایران گفت: به نظرم اللهیار مهمترین استعداد 
فوتبال ایران در یک دهه گذشته بوده است و من با باشگاه بارها صحبت کردم که قدر این 
جواهر را بدانند. به عقیده من اتفاقی که در مورد اللهیار افتاد کاملا غیر حرفه ای بود و 

او نباید به تیم فنرباغچه فروخته می شد که حالا به صورت قرضی به تیم دیگری برود.
 شفر می گوید: به نظر من اللهیار باید یک سال دیگر در استقلال بازی می کرد و بعد با 
قیمتی نزدیک به ۳ یا ۴ میلیون دلار به یک باشگاه اروپایی منتقل می شد، باشگاهی که 

مربی و سیستمش حامی یک بازیکن جوان باشد تا او رشد بیشتری کند.
 سرمربی سابق استقلال در این بخش از صحبت هایش نکته جالبی را به زبان می 
آورد: به نظر من اللهیار را می توان با امباپه مقایسه کرد، اگر نحوه انتقال او را بررسی کنیم 
می بینیم این بازیکن بعد از شکوفایی کامل به یک باشگاه بزرگتر منتقل شد. در مورد 
اللهیار هم باید این اتفاق می افتاد و او یک سال دیگر در استقلال بازی می کرد اما یکی 
دو نفر در باشگاه می خواستند حتما این انتقال هرچه سریعتر اتفاق بیفتد و در نهایت هم 
کار خود را انجام دادند اما این بازیکن به هیچ عنوان بازیکنی نیست که به صورت قرضی 
به تیم دیگر برود و یک بازیکن فوق العاده است. او فقط نیاز به توجه ویژه یک مربی داشت 

و این بازیکن را تحت حمایت کامل خود قرار بدهد تا به شکوفایی کامل برسد.
 او می گوید به خاطر اللهیار با باشگاه جنگیده است: همه می دانند من به خاطر 
اللهیار با باشگاه جنگیدم و گفتم باید دو سال دیگر در استقلال بماند. این یک جنایت 
علیه یک استعداد فوق العاده است. البته خود استقلال می خواست او را بفروشد و همه 
می دانند بعد از آن چه اتفاقی افتاد. خیلی غمگین و عصبانی هستم از اینکه اللهیار 
قرضی به استانبول اسپور رفته است چراکه قبلا به باشگاه هشدار داده بودم. دو نفر بودند 
که می توانستند به قهرمانی ما کمک کنند ولی آنها این را نمی خواستند و همه دیدند 
چه اتفاقی رخ داد. سرمربی سابق استقلال در مورد پرونده اش با این باشگاه هم گفت: 

بعدا در این باره صحبت خواهم کرد.

کار سخت یزدانی برای رسیدن به المپیک

حسین نقیبی : یزدانی باز هم بدشانسی آورد
مربی سازنده کشتی مازندران که قهرمانان بزرگی را به تیم ملی معرفی کرده معتقد 

است رضا یزدانی برای رسیدن به المپیک کار بسیار سختی را پیش رو دارد.
حسین نقیبی با بیان اینکه رضا یزدانی باز هم گرفتار بدشانسی شد و رقابتهای جهانی 
را از دست داد گفت: رضا در حالی از رفتن به رقابتهای جهانی انصراف داد که تمرینات 
سخت و سنگینی را پشت سر گذاشته بود و تنها به دلیل مصدومیت ناگهانی این فرصت را 
از دست داد. او ورزشکار بزرگی است و ترجیح داد به جای اصرار برای حضور در مسابقات 

جهانی با وضعیتی نامطلوب، فرصت را به یکی از جوانان کشتی آزاد ایران بدهد.
وی تصریح کرد: یزدانی فعلا باید کمی استراحت کند و به درمان مصدومیت بپردازد، 
اما او خستگی ناپذیر است و هنوز به رسیدن به هدفش یعنی حضور در المپیک ۲0۲0 
توکیو می اندیشد. هر چند این کار بسیار سخت و طاقت فرسایی است اما یزدانی ثابت 

کرده می تواند از پس چنین کارهایی بر آید.
مربی سازنده کشتی کشورمان در خصوص تیم ملی اعزامی به رقابتهای جهانی هم 
گفت: خوشبختانه تیم خوبی برای مسابقات جهانی جمع شده که امیدوارم این بچه ها 
بتوانند ضمن نمایشی موفقیت آمیز در این میدان ضمن کسب مدال، موفق به کسب 
سهمیه المپیک هم شوند. ما چندین تغییر اجباری در ترکیب این تیم داشتیم که 
امیدوارم فرصت دادن به نفرات جدید در اوزان بالا، به نتایج خوبی دست یابیم. هر چند 
که جوانان تیم ملی هم سرشار از انگیزه و اشتیاق اثبات توانایی شان در رقابتهای جهانی 

هستند که همین موضوع یکی از نقاط قوت استفاده از این نفرات کم تجربه تر است.
نقیبی در پایان خاطر نشان کرد: کشتی ایران در یکی دو سال اخیر روزهای پر فراز و 
نشیبی را پشت سر گذاشت که خوشبختانه مدتی است با حضور رئیس جدید فدراسیون، 
این بلاتکلیفی به پایان رسیده و باید سعی کنیم به وضعیت باثبات و امیدوارکننده ای 
برسیم. ما زمان زیادی تا المپیک نداریم که باید از این فرصت به بهترین شکل استفاده 

کنیم و در نهایت بهترین و شایسته ترین آزادکاران را راهی المپیک کنیم.

 ناکامی کاراته کای ملی پوش قم در لیگ جهانی

امیر مهدی زاده همچنان روی ریل ناکامی
کاراته کای ملی پوش و پرافتخار استان 
نیم  و  باخت های یک سال  ادامه  قم در 
لیگ  پیکارهای  پنجم  مرحله  در  اخیر 
یک  با   ۲01۹ سال  در  کاراته  جهانی 

ناکامی دیگر روبه رو شد.
 کاراته کایی که همراه با تیم ملی ایران به 
پنجمین مرحله رقابت های لیگ جهانی 
کاراته وان در سال ۲01۹ اعزام شد امیر 
مهدی زاده است که با کسب دو طلا و یک 
برنز قهرمانی جهان، دو طلا و یک برنز 
قهرمانی آسیا، دو طلا و نقره بازی های 

آسیایی و چندین مدال دیگر یکی از ستاره های ورزش به شمار می رود.
مهدی زاده که سال ها در وزن منهای ۶0 کیلوگرم در میادین داخلی و برون مرزی 
درخشیده و مدال کسب کرده، بعد از حدود یک سال و نیم ناکامی در میادین مختلف، 
با رفتن به وزن منهای ۶۷ کیلوگرم اکنون برای رسیدن به سهمیه بزرگترین رویداد ورزشی 

جهان یعنی المپیک ۲0۲0 توکیو ژاپن تلاش می کند.
کاراته  تیم ملی  با  آسیا همراه  پیکارهای قهرمانی  از  از محرومیت  بعد  مهدی زاده 
بزرگسالان کشورمان عازم ژاپن محل برگزاری پنجمین مرحله لیگ برتر کاراته وان در سال 
۲01۹ شد، رقابت هایی که با حضور ۶۴۹ کاراته کا به نمایندگی از ۷۹ کشور دنیا در توکیو 

برگزار می شود ولی برای مهدی زاده یک ناکامی دیگر به همراه داشت.
کاراته کای مطرح قم در حالی راهی رقابت های قهرمانی آسیا شد که تا زمان بازی های 
المپیک ۲0۲0 توکیو پنج میدان برون مرزی مهم پیش رو دارد و باید تمام توان خود را به 
کار گرفته و از فرصت ها به خوبی استفاده کند تا ناکامی های گذشته را جبران کرده و 
مجوز حضور در این رخداد بزرگ جهانی را کسب کند اما در این مسابقات هم توفیقی به 
دست نیاورد. در صورتی که مهدی زاده موفق به کسب سهمیه بازی های المپیک شود، 
نخستین ورزشکاری لقب می گیرد که در تاریخ ورزش قم به سهمیه المپیک دست یافته، 
ضمن اینکه تنها جای خالی ویترین افتخارات خود را نیز پر می کند، کاراته کایی که در 
یک سال و نیم اخیر با بدشانسی نیز مواجه شده و امیدوار بود که با مدال مرحله پنجم 
لیگ جهانی از این شرایط خارج شود اما این اتفاق رخ نداد و مهدی زاده با باخت مقابل 

حریفی از ژاپن و شکست این کاراته کا تا قبل از فینال، از گردونه رقابت ها کنار رفت.

 شاهین بیانی: 

استراماچونی نباید برای استقلال
 حاشیه درست کند

 پیشکسوت استقلال گفت: استراماچونی نباید با رفتارهایش برای تیم خود حاشیه 
درست کند زیرا در حال حاضر استقلال بیشتر از هر چیز به آرامش نیاز دارد.

»شاهین بیانی« اظهارداشت: استقلال از نبود یک بازیکن با تجربه در ترکیب خود رنج 
می برد و همین موضوع مشکلاتی را در دو بازی اخیر در لیگ برتر به وجود آورده است.

وی افزود: استقلال نباید در بازی های ابتدایی فصل این قدر راحت امتیاز از دست 
دهد. با ادامه این شرایط بازهم شاهد از دست رفتن قهرمانی خواهیم بود.

کرد:  خاطرنشان  تیم،  این  سرمربی  های  رفتار  از  انتقاد  با  استقلال  پیشکسوت 
استراماچونی نباید با رفتارهای خود برای استقلال حاشیه درست کند زیرا در حال حاضر 

استقلال بیشتر از هر چیز دیگری به آرامش نیاز دارد.
بیانی تصریح کرد: استقلال برابر ماشین سازی می توانست برنده باشد اما اشتباهاتی 
که بازیکنان در دقایق پایانی انجام دادند باعث شد تا به راحتی دو امتیاز مهم را از دست 
دهد. وی تاکید کرد: هواداران استقلال انتظار موفقیت دارند و ناکامی های گذشته کاسه 
صبرشان را لبریز کرده است. لیگ نوزدهم برای استقلال حساس و سرنوشت ساز است و 
بازیکنان و مربیان باید شرایط موجود را درک کنند. پیشکسوت استقلال در پایان گفت: 
استقلال باید پیش از شهرآورد هماهنگی کامل را به دست آورد تا در این مسابقه حساس 

با آمادگی کامل روبروی رقیب سنتی  خود قرار گیرد.

صادق درودگر: 

توپ های لیگ برتر تغییر نمی کند
 

رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال گفت: برخلاف اعتراض های صورت گرفته 
توپ های لیگ برتر تغییر نمی کند چرا که استانداردهای مورد نظر فیفا را دارد.

صادق درودگر در خصوص اعتراض به کیفیت توپ های لیگ برتر، گفت: توپ مورد 
استفاده در مسابقات لیگ برتر مورد تایید فدراسیون جهانی فوتبال است و تصمیمی 
برای تغییر آن نداریم. رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال در پاسخ به این پرسش 
که دلیل انتقاد به این توپ چیست، تصریح کرد: دلیل این همه انتقاد را نمی دانم. شاید 
فیفا به عنوان سازمان جهانی فوتبال در این باره تجربه اش کم است که این توپ ها را تایید 
کرده است! شاید آنها استانداردهای لازم را بلد نیستند که این توپ ها را تایید کرده اند! آن 
شرکت آلمانی هم که آن توپ ها را از تولید و برای ما ارسال کرده شاید کارش را بدرستی 
بلد نبوده است. درودگر تاکید کرد:  این توپ ها دارای تاییدیه فیفا است و به هیچ وجه 

تغییر نخواهد کرد.

داور بین المللی فوتبال کشورمان در خصوص مهاجرتش به کشور استرالیا و آینده 
داوری خود توضیحاتی ارائه داد.

 علیرضا فغانی پس از افتخارات متعددی که در داوری برای کشورمان در رقابت های 
مختلف به دست آورد این روزها با فشارهای زیادی از سوی هواداران تیم های کشورمان 
روبه رو شده و هر مربی یا هواداری در صورت ناکامی قضاوت او را زیر سؤال می برند. این 
در حالی است که فغانی به عنوان پرافتخارترین داور تاریخ فوتبال ایران با قضاوت در فینال 
لیگ قهرمانان آسیا، قضاوت در فینال المپیک، قضاوت در فینال جام باشگاه های جهان 
و قضاوت در دیدار رده بندی جام جهانی راهی را رفت که بعید به نظر می رسد تا سال های 

آینده جامعه داوری بتواند جایگزینی برای او پیدا کند.
فغانی در بازی هفته دوم لیگ برتر امسال در بازی استقلال و فولاد آخرین قضاوت خود 
را انجام داد که در پایان این بازی از سوی هواداران استقلال به دلیل وقت های اضافه 
مورد انتقاد شدید قرار گرفت. این داور مطرح پس از برخی از مسائل رخ داده در نهایت 

تصمیم به مهاجرت از ایران گرفت و تا چند روز دیگر همراه با خانواده اش راهی کشور 
استرالیا خواهد شد تا زندگی خود را در این کشور پهناور ادامه دهد.

فغانی در گفت وگویی در خصوص این تصمیمی که گرفته و اتفاقات حاشیه ای که در 
چند وقت اخیر پیرامون او رخ داد صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید:

  موضوع مهاجرت شما از ایران و رفتن به استرالیا چرا قطعی شد؟
از بعد از جام جهانی ۲01۸ روسیه در تدارک بودم تا بتوانم شرایطی ایجاد کنم بیشتر در 
کنار خانواده ام باشم چرا که در سال های اخیر به دلیل مشغله های زیاد فرصتی نداشتم 
در کنار خانواده باشم. من بچه  محله شهرری هستم و هنوز هم خانه ام در این منطقه 
است و با افتخار در شهرری زندگی می کنم. اما خواسته  بچه هایم این بود که بتوانند در 
محیط دیگری تحصیل خود را ادامه دهند. به همین دلیل من هم اقامت کشور استرالیا 
را گرفتم و اولویت برای من تحصیل فرزندانم است و اگر خودم هم بتوانم قضاوت می کنم. 
اگر هم برای مسابقات بین المللی دعوت شوم به اسم کشور ایران به این مسابقات خواهم 

رفت و اگر روزی ایران بودم و نیاز بود که در ایران قضاوت کنم  این کار را خواهم کرد.
   یعنی رفتن شما از ایران قطعی شده است؟

بله، قطعاً تا سه چهار هفته دیگر راهی استرالیا خواهیم شد. چرا که ترم زمستان در این 
کشور از چند هفته دیگر آغاز می شود. 

  با مسئولان فدراسیون فوتبال در این خصوص صحبت کرده اید؟ کسی 
نخواست شما را منصرف کند؟

این یک مسئله شخصی است و کسی نمی تواند مرا منصرف کند. بین کشورهای سوئد 
و استرالیا برای ادامه زندگی صحبت هایی کرده بودم و در نهایت کشور استرالیا نهایی شد. 
من در این باره با آقای تاج صحبت کردم و به او گفتم که در رقابت های بین المللی به نام 
ایران قضاوت خواهم کرد و آقای تاج هم با این درخواست من موافقت کرد و خوشبختانه 
تیم داوری ما کاندیدای جام جهانی شده و اگر در این رقابت ها انتخاب شدیم با نام ایران 
در این تورنمنت معتبر شرکت می کنیم و اگر هم انتخاب نشویم که در کنار خانواده ام 
خواهم بود. تا الان خانواده ام را فدای قضاوت کردن کردم اما از این به بعد خانواده ام را 

فدای قضاوت کردن نمی کنم. 
   شرایطی فراهم می شود که شما در استرالیا هم قضاوت کنید؟

داورانی که برای ادامه تحصیل به استرالیا آمده اند و در سطح پایینی از قضاوت قرار 
دارند این فرصت را به دست می آورند که در رده های پایین تر قضاوت کنند اما با توجه به 
شرایطی که من دارم فکر نمی کنم قضاوت کردن در لیگ استرالیا کار سختی برای من 

باشد و می توانم در این کشور قضاوت کنم.
  با این شرایط در فوتبال ایران دیگر قضاوت نمی کنید؟

با توجه به شرایطی که وجود دارد و به دلیل فرصت زمانی کمی که داریم خیلی بعید 
است که دیگر در لیگ ایران قضاوت کنم و احتمالًا بازی استقلال و فولاد آخرین قضاوت 

من در لیگ ایران بود.
و  حاشیه ای  اتفاقات  دلیل  به  شاید  که  آمده  میان  به  این  از  صحبت    

فحاشی هایی که می شود شما دلخور هستید و به این دلیل از ایران می روید.
نه بحث دلخوری در میان نیست و تا الان برای قضاوت کردن فرصت زیادی نداشتم 
کنار خانواده ام باشم اما حالا می خواهم کرد در کنار خانواده ام باشم و اگر در این شرایط 

فرصتی فراهم شد که قضاوت را ادامه می دهم و اگر نشد هم، هرچه خدا بخواهد.
  اما به نظر می آید که دلخوری هایی که بابت حواشی قضاوت ها در فوتبال 

ایران برای شما به وجود آمده باعث شده تا تصمیم به مهاجرت بگیرید.
متأسفانه بداخلاقی در کل جامعه کشور ما است و فقط در ورزش نیست بلکه حتی در 
هنر، جامعه و ... هم فحاشی و توهین هست و این مسئله بین همه جامعه انتشار پیدا 
کرده است. ما فقط بلدیم شعار فرهنگ چند هزار ساله ایران را بدهیم اما متأسفانه از 

اصول دور شده ایم.

فغانی: به تاج گفتم به استرالیا می روم

دیگر خانواده ام را فدای قضاوت نمی کنم

 رییس فدراسیون فوتبال گفت:  عذرخواهی »علیرضا 
بیرانوند« به دلیل رفتارش در دیدار با تراکتورسازی تبریز 

بهتر از تنبیه بود.
»مهدی تاج« در گفت و گویی در مورد شکایت باشگاه 
تراکتورسازی از »علیرضا بیرانوند« افزود: بیرانوند و باشگاه 
پرسپولیس عذرخواهی اعلام کردند. همین عذرخواهی 

به نظر من بهتر از تنبیه است. از طرفی لیگ ایران تنها ۲  
هفته برگزار شده که بیرانوند یک هفته از آن را محروم بوده 

است.
اظهار  متخلفان  با  گزینشی  برخورد  با  رابطه  در  وی 
داشت: نباید این اتفاق ها رخ دهد و هر کسی در فوتبال 
این کار را انجام بدهد، خود من باید عذرخواهی کنم. البته 
مطرح کردن چنین مباحثی چندان خوب نیست و مردم 
هم دوست ندارند به این مسائل بپردازند. همه می خواهند 
از فوتبال لذت ببرند و رقابت باید فقط در زمین و در همان 

۹0 دقیقه باشد.
هواداران  بین   10 به   ۹0 قانون  اجرای  مورد  در  تاج 
به  قانون  این  اجرای  اظهار داشت:  پیش رو  در شهرآورد 
نفع همه است و از طرفی کنترل ورزشگاه را هم آسان تر 

این  تراکتورسازی  و  پرسپولیس  در دیدار  البته  می کند. 
قانون اجرا شد اما در مجموع باید ستادی برای اجرای 

درست این قانون تشکیل شود.
رییس فدراسیون در خصوص برگزاری شهرآورد در روز 
پایانی شهریور )۳1 شهریور( همزمان با مسابقه والیبال 
گفت: بهتر است سازمان لیگ در این باره توضیح دهد اما 
مسابقه والیبال در ورزشگاه 1۲ هزار نفری آزادی روز جمعه 

برگزاری خواهد شد و حتی این بازی داخلی هم نیست.
آن  در  هم  من  که  تامین  شورای  جلسه  در  افزود:  وی 
حضور داشتم تاکید شد که این مسابقه والیبال در روزی 
غیر از یکشنبه که روز برگزاری شهرآورد است، برگزار شود 
روز  در  که  است  سخت  امنیتی  نیروهای  برای  که  چرا 

برگزاری شهرآورد مسابقه والیبال را هم پوشش دهند.

رئیس فدراسیون فوتبال ایران اضافه کرد: بهتر است این 
بازی والیبال روز جمعه برگزار شود. ما یک ورزشگاه آزادی 
را داریم که هم استقلال و هم پرسپولیس مسابقاتی را که 
میزبان هستند را در این ورزشگاه برگزار می کنند. از طرفی 
سالن 1۲ هزار نفری هم در مجموعه آزادی است که این 
ورزشگاه هم باید برای رویدادهای مهم ورزشی آماده شود.

تاج خاطر نشان کرد: این در حالی بود که مسابقه تیم 
ملی فوتبال در چارچوب مقدماتی جام جهانی هم شب 
عاشورا قرار است برگزار شود که ما راضی به برگزاری بازی 

در این تاریخ نبودیم اما مجبور هستیم بازی کنیم.
وی در مورد اینکه آیا امکان تعویق شهرآورد وجود نداشت، 
گفت: این را بهتر است مسوولان سازمان لیگ و کمیته 

مسابقات توضیح دهند.

مهدی تاج: 

عذرخواهی بیرانوند بهتر از تنبیه بود

از  برزیل  فوتبال  ملی  تیم  بازیکن 
راضی  کلمبیا  برابر  تیمش  تساوی 

نیست.
دیداری  در  برزیل  فوتبال  ملی  تیم 
دوستانه به مصاف کلمبیا رفت که این 
بازی برنده نداشت و با تساوی دو بر دو 
پایان رسید. نیمار رقابت های کوپا  به 
آمه ریکا را که با قهرمانی برزیل به پایان 
رسید به خاطر آسیب دیدگی از دست 
داد. او در فصل جدید لیگ فرانسه هم برای پاری سن ژرمن به میدان نرفته است. 
این ستاره برزیلی بعد از ۹۳ روز توانست برای سلسائو گلزنی کند. او در این دیدار 
هم گل زد و هم پاس گل داد تا نشان دهد که آماده است. دنی آلوس به ستایش از 
نیمار پرداخت و گفت: واقعا از بازگشت نیمار و گلزنی او خوشحال هستم. او از بازی 
کردن با پیراهن تیم ملی کشورش خوشحال است و نهایت تلاشش را در این دیدار 
به کار گرفت و موفق به گلزنی شد. او ادامه داد: همه از عملکرد نیمار و بازگشت او 
خوشحال هستند. ما نیمار را بسیار دوست داریم. وقتی او با تمرکز بالا بازی می کند 
سطح کیفی تیم ما هم بسیار بالا می رود. به نیمار اجازه دادیم تا هر کاری که دوست 

دارد در زمین انجام دهد. ما همگی به او کمک می کنیم تا بدرخشد.

سرمربی نامدار ایتالیایی از رابطه خود 
به  و  برداشت  پرده  فرگوسن  آلکس  با 

تمجید از این مربی پرداخت.
بعد از برکناری مارچلو لیپی از هدایت 
کاناوارو  فابیو  چین،  فوتبال  ملی  تیم 
عهده  بر  را  تیم  این  هدایت  مدتی 
گرفت ولی بار دیگر این مربی به عنوان 
سرمربی تیم ملی فوتبال چین انتخاب 

شد.
مارچلو لیپی درباره سر آلکس فرگوسن سرمربی بازنشسته سابق یونایتد گفت: 
رابطه من و او مثل برادر است. همیشه برای فرگوسن ارزش و احترام زیادی قائل 
هستم. یک بار برای تولد نوه اش به او شکلات مخصوص تورین دادم ولی او خودش 
همه شکلات ها را خورد! من سابقه رویارویی با تیم فرگوسن را دارم و به خوبی به 
یاد دارم تیم تحت هدایت او چه فوتبال خوبی ارائه می داد. من از بازی روی کین و 
اسکولز خیلی خوشم می آمد و حتی نزدیک بود تا اسکولز را به یوونتوس بیاوریم ولی 
در نهایت این انتقال نهایی نشد. من امیدوارم یونایتد بتواند با هدایت سولسشایر که 
خود بازیکن بزرگی بود، دوباره به تیم قدرتمند قبل تبدیل شود. من برای این مربی 

جوان آرزوی موفقیت در ادامه کارش به عنوان سرمربی یونایتد دارم. 

سرمربی تیم ملی فوتبال آلمان اعتراف کرد 
که تیمش مستحق شکست برابر هلند بود.

به گزارش ایسنا و به نقل از کیکر، تیم ملی 
فوتبال آلمان در انتخابی یورو ۲0۲0 از هلند 

پذیرایی کرد.
آلمان با وجود آنکه با گل زود هنگام گنابری 
پیش افتاد اما در نیمه دوم بازی ضعیفی را به 
نمایش گذاشت و در نهایت هم با نتیجه ۴ بر 
سرمربی  لوو  یواخیم  داد.  شکست  به  تن   ۲

ژرمن ها در نشست خبری بعد از بازی اعتراف کرد که حریف با شایستگی به پیروزی دست 
پیدا کرد. او گفت: هر آنچه که در توان داشتیم رو کردیم و باید تاکید کنم که هلند بازی 
بهتری را به نمایش گذاشت و در نهایت هم با شایستگی به پیروزی دست پیدا کرد. بدون 
شک مستحق این شکست بودیم. یواخیم لوو ادامه داد: با وجود آنکه در نیمه نخست پیش 
افتادیم اما نتوانستیم به خوبی بازی را کنترل کنیم. در خط حمله شب خوبی را پشت سر 

نگذاشتیم و توپ های زیادی را به راحتی از دست دادیم.
او در پایان گفت:بازی خوبی را به ویژه در نیمه دوم به نمایش نگذاشتیم این درحالی بود 
که تیم حریف به ویژه در ضد حملات بسیار خوب بود. امیدوارم که در بازی های بعدی بهتر 

از این ظاهر شویم.

یواخیم لوو: هلند مستحق پیروزی بودلیپی: فرگوسن برای من مثل برادر بودخوشحالی آلوس از بازگشت باشکوه نیمار

وزیر ورزش و جوانان در اردوی تیمهای ملی کشتی حاضر شد و در 
مورد ورزش اول کشور صحبت کرد.

مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان پس از بازدید از تمرینات 
تیم ملی کشتی آزاد ایران اعزامی به رقابت های جهانی قزاقستان، 
در جمع کشتی گیران اظهار کرد: فدراسیون کشتی بعد از انتخابات 
تیر ماه به آرامش خوبی رسیده و خیلی امیدواریم با برنامه ریزی 
حضور  آماده  اینکه  هم  و  باشیم  موفق  جهانی  در  خوب  خیلی 
مقتدرانه و در شان نظام مقدس ایران در المپیک شویم. خیلی 
امیدوارم با این ترکیب و تلفیقی از با تجربه ها و جوان ها نتیجه خوبی 

در المپیک بگیریم.
وزیر ورزش افزود: آقای دبیر خودش از همین تشک کشتی به بالا 
رفت. خاک کشتی را خورده و عناوین جهانی و المپیک دارد. تجربه 
مدیریتی هم دارد و در مجموع عوامل لازم برای مدیریت فدراسیون را 
در اختیار دارد. امیدوارم دوره خوبی را با آرامش ایجاد شده در پیش 

داشته باشیم و شاهد موفقیت کشتی باشیم.
وی ادامه داد: حساب ویژه ای روی کشتی باز کرده ایم و ما نیز 
مانند مردم انتظار داریم در آوردگاه بزرگ المپیک نتایج خوبی کسب 
کنیم. کادر مربیگری هر دو رشته باتجربه و آزمون پس داده و میدان 
دیده هستند. همه این عوامل دست به دست هم داده تا در انتظار 
نتایج خوبی باشیم. می دانم همه دوست دارید در این شرایط خاص 

دل مردم را شاد کنند و ما نیز علی رغم همه محدودیت های مالی و 
اقتصادی به کشتی توجه ویژه خواهیم داشت و امکانات لازم را برای 

کسب موفقیت در المپیک آماده می کنیم.
وزیر ورزش در ادامه در جمع خبرنگاران گفت: همانطور که بارها 
گفته ایم بحث المپیک ۲0۲0 را از دو سال قبل با برنامه ریزی در 
رویدادهای مختلف دنبال کرده ایم. ابتدا به بازی های اسلامی، 
سپس به رقابت های داخل سالن آسیا و در ادامه در بازی های 
آسیایی جاکاراتا که شرایط بهتری داشت حاضر و خوشبختانه نتایج 

خوبی کسب شد.
سلطانی فر خاطرنشان کرد: انتخابات کشتی تیر ماه برگزار و 
انگیزه  با  امیدوارم  دارد.  خوبی  آرامش  الان  کشتی  خوشبختانه 
بسیار قوی مدیریت فدراسیون و کادرهای فنی و کشتی گیران 
و تلفیق جوانان و با تجربه ها در تیم های ملی کشتی، ان شاءالله 
در رقابت های جهانی هم برای مدال و هم برای کسب سهمیه 
عملکرد خوبی را شاهد باشیم. کشتی همیشه بیشترین سهمیه را 
در المپیک گرفته و امیدوارم اینبار نیز کشتی به همه 1۲ سهمیه 
المپیک برسد. با حمایت هایی که خواهیم داشت امیدوارم کشتی 
گیران در رویدادهای بین المللی پیش از المپیک نیز اعزام شوند و 

خوشبختانه شرایط خوب کشتی نوید روزهای خوب را می دهد.
وی با تاکید بر انتظار مردم و مسئولان از کشتی در المپیک توکیو 

گفت: انتظار داریم دوستان حتما در المپیک نتیجه بگیرند چرا 
که برنامه ریزی ها بر این اساس بوده و خواهد بود. انتظار مردم از 
کشتی بالاست و امیدوارم باز هم شاهد موفقیت و افتخارآفرینی 

کشتی باشیم.
سلطانی فر درباره مشکلات مالی فدراسیون کشتی گفت: دو 
هفته قبل برای حل مشکل مالیاتی فدراسیون ها جلسه خوبی 
با وزیر اقتصاد و معاونان ایشان داشتیم که به جمع بندی خوبی 
رسیدیم. دوستان مالیات عنوان می کردند معافیت فدراسیون های 

ورزشی به شرط ارائه اظهارنامه مالیاتی است اما دوستان فدراسیون 
طی سال های گذشته عموما یا نمی دانستند و یا به ارائه اظهارنامه 

بی توجهی کردند.
وزیر ورزش افزود: ۲0 میلیارد تومان بدهی کشتی به مالیات برمی 
گردد. از فدراسیون ها خواسته ایم گزارش مالی دقیق و صورتجلسه 
مجامع خود را به همراه گزارش بازرس بفرستند تا به دقت بررسی 
شود و تا آنجایی که امکان دارد فدراسیون ها از معافیت مالیاتی 

برخوردار شوند و مشکلاتشان در اینباره حل گردد.

وزیر ورزش: از کشتی انتظار زیادی داریم

 2۰ میلیارد بدهی مربوط به مالیات است

مدیر عامل باشگاه فوتسال محمد سیمای قم گفت : روزجمعه بعد از ناتمام ماندن 
بازی سوهان محمد سیما و حفاری متاسفانه و در حضور ماموران نیروی انتظامی 

تعداد اندکی از هواداران حفاری داور بازی را مورد ضرب جرح قرار دادند.
لیگ برتر فوتسال در هفته های اخیر دچار درگیری ها و حواشی زیادی شده است 
و در همین راستا روز جمعه و در بازی سوهان محمد سیمای قم و حفاری اهواز 
شاهد حادثه تلخ و ناگواری بودیم. بعد از ناتمام ماندن این بازی و بعد از سوت پایان 
مسابقه و در حضور نیروی انتظامی  تعداد اندکی از هواداران حفاری به داور مسابقه 
حمله و وی را مورد ضرب شتم قرار دادند و جالب است که کمیته فوتسال در این باره 
واکنشی نشان نداده است! رسول قلی زاده مدیرعامل باشگاه فوتسال محمدسیمای 
قم در گفت وگویی ، در مورد بازی روز جمعه  تیم های فوتسال سوهان محمد سیمای 
قم و حفاری اهواز  که به دلیل درگیری تعدادی ازهواداران تیم حفاری به پایان 
نرسید،گفت: قبل از درگیری و حواشی در این بازی همگان شاهد یک بازی خوب 
و روانی از سوی هر دو تیم بودیم. از همان ابتدا و  قبل از شروع این مسابقه تعداد 
اندکی از تماشاگران که از جای دیگری ناراحتی بودند و در سالن بازی حضور داشتند 
سعی کردند در این بازی اختلالاتی به وجود آورند که موفق هم شدند.  وی در ادامه 

گفت:  موضوع مهمی دیگری که وجود داشت من فکر می کنم  بازیکنان حفاری 
کمی در این بازی عصبی بودند و هر اتفاق و هر سوتی که از سوی داور این مسابقه 
زده می شد بازیکنان این تیم نسبت به عملکرد داور اعتراض می کردند.  مدیرعامل 
باشگاه محمد سیمای قم گفت: البته همانطور که گفتم تعداد اندکی از هواداران 
حفاری بودند که شروع به فحاشی نسبت به عملکرد داور مسابقه داشتند به همین 
دلیل داور  ۳ بار بازی را قطع و از کمیته اجرایی و ناظر فدراسیون درخواست می کند 
که این چند تماشاگر به دلیل ایجاد درگیری و فحاشی از سالن مسابقه باید اخراج 
شوند که متأسفانه با مقاومت این تماشاگران روبه رو می شوند و این موضوع باعث 
می شود که  این بازی ناتمام باقی بماند . قلی زاده گفت: بعد از اینکه داور حاضر 
نشد به دلیل تهدید و فحاشی این تماشاگران در سالن حضور پیدا کند مجددا این 
هواداران اندک داور را تهدید کردند و همین موضوع باعث شد که این  داوران یک و 
نیم ساعت در رختکن خود حضور داشته باشند.بعد از اینکه سالن کاملا تخلیه شد 
داوران توسط اسکورت نیروی انتظامی به بیرون هدایت شدند اما متأسفانه آن چیزی 
که نباید رخ دهد، انجام شد و آن تعداد هوادار و در جلو ماموران نیروی انتظامی داور 

را مورد ضرب و شتم قرار می دهند. 

وی همچنین در پاسخ به این سؤال که باشگاه ها باید چه کاری را انجام دهند تا 
این گونه حوادث رخ ندهد، گفت: من فکر می کنم باشگاه ها باید در ابتدا به بحث 
اخلاق و رفتار و مسائل فرهنگی  بپردازند و سپس به مسائل فنی توجه داشته باشند 
. باشگاه حفاری یکی از باشگاه های خوب و باسابقه و ریشه دار فوتسال ایران است و 
تا به امروز این باشگاه بازیکنان خوبی را تحویل تیم های ملی داده است. همان طور 
که گفتم در بازی روز گذشته، بازیکنان، مدیریت و کادر فنی تیم حفاری در هیچ کدام 
در این درگیری نقش نداشتند فقط  آن چند نفر تماشاگر نما بودند که حاشیه ها و 

درگیری ایجاد کردند. 
 وی در پایان در مورد استعفای محمدحسن انصاری فرد از کمیته فنی و سازمان 
لیگ فوتسال گفت: در مدت زمان حضور انصاری فرد ما شاهد نظم خوب و بیشتری 
در لیگ بودیم البته نمی توان از زحمات و تلاش جابری دبیر کمیته فوتسال غافل 
بود. در زمان انصاری فرد از ۴ بازی که برگزار کردیم ۲ بازی آن پخش مستقیم شد 
و این یک حرکت بسیار خوبی در لیگ برتر فوتسال امسال بود. به هر حال امیدوارم 
مسؤلین جدید همین دیدگاه را داشته باشند. به این دلیل که با پخش مستقیم 

فوتسال اسپانسرهای جدیدی پیدا می شود که به این رشته کمک کنند.

مدیر عامل باشگاه فوتسال محمد سیمای قم:

 هواداران حفاری داور بازی را مورد ضرب جرح قرار دادند
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دبیرکل سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی می گوید: تمام تلاش اصلاح طلبان برای 
انتخابات باید روی حضور گسترده مردم باشد، شرط و شروط را باید برای بعد بگذاریم، آن 

هم شرط و شروطی که بحث انگیز و اختلاف برانگیز است.
ساکت است و کمتر اهل گفتگو و مصاحبه است، خودش می گوید به خصوص بعد از 
انحلال سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی سکوتش بیشتر هم شده است. محمد سلامتی 
دوست و هم حزبی بهزاد نبوی در سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی، درباره انتخابات 
مجلس شورای اسلامی نظری شبیه به او دارد. او هم معتقد است که اصلاح طلبان باید در 
شرایط فعلی کشور به فکر مشارکت بالای مردم در انتخابات باشند و شرط و شروط گذاشتن 

برای نهادهای حاکمیتی و شورای نگهبان را کنار بگذارند. 
البته سلامتی برخلاف نبوی و اکثر چهره های معتدل اصلاح طلب و اصولگرا می گوید 
نگران تندروها نیست و برای همین ائتلاف با اصولگرایان را رد می کند. او معتقد است که 
اصلاح طلبان در این انتخابات باید لیست خودشان را بدهند؛ »معتقدم که در این انتخابات 
بهتر است که هر جناح و خط فکری خودش به تنهایی وارد میدان شود. در سال ۹۴ 
استدلال این بود که برای پیشگیری از این که افراطیون اکثریت مجلس را به دست نیاورند، 
ما با اصول گراهای میانه رو متحد شویم. کار درستی بود و مؤثر هم واقع شد. اما در حال 
حاضر این مسئله محوریت ندارد. الان نگران نیستیم و حتی به نظر من اگر هم تعداد قابل 

ملاحظه ای بیایند، آن حالت افراطی سابق را ندارند.« 
وی در گفت و گو با خبر آنلاین تاکید دارد که »روز به روز تعداد اصولگراهای معتدل بیشتر 
می شوند« و البته باز هم می گوید: »نگران تندروها نیستم، حتی اگر در مجلس تعدادشان 

بیشتر از مجلس فعلی شود«.
با محمد سلامتی درباره شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، انتخابات مجلس،  
ادامه  در  را  آن  که  کردیم  در اصلاحات گفتگو  رهبری  و جریان  انتخاباتی  ائتلاف های 
می خوانید. بخش تاریخی گفتگو با محمد سلامتی نیز در روزهای آینده منتشر خواهد شد. 
آقای سلامتی! اصلاح طلبان زمانی به نام خط امامی ها شناخته می شدند،  چه 
شده که کسانی که به خط امامی معروف بودند امروز در انتخابات عموما به علت 

عدم التزام به ولایت فقیه رد صلاحیت می شوند. این اتفاق از کجا ناشی می شود؟ 
متأسفانه این اتفاق یک برخورد جناحی  است و از آنجا ناشی می شود که تفکر یک جناح 
بر ارکان مهم نظارتی حاکم است. من قبلا هم پیشنهاد داده بودم که از آن جاکه نهاد نظارتی 
باید مورد اعتماد همه جریانات سیاسی باشد، باید بافتی بی طرف داشته باشد، لذا ترکیب 

اعضای شورای نگهبان باید به تعداد مساوی از عناصر دو جناح موجود در کشور باشد.
هیچ وقت راهکار دیگری به ذهن شما رسیده است، مثلا رایزنی انجام شود که 

این اتفاقات دیگر رخ ندهد؟
مشورت ها خیلی کارساز نیست. گرچه من هم معتقدم که صحبت کردن خوب است؛ اما 

وقتی زاویه دید عده ای خیلی تند است، فایده  صحبت کردن به حداقل می رسد.
مذاکره با شورای نگهبان را بد نمی دانم اما کارساز هم نمی دانم

یعنی شما این بحثهایی را که مطرح میشود مبنی بر این که اصلاح طلبها وارد 
مذاکره با شورای نگهبان شوند، کار ساز نمیدانید؟

گرچه مذاکره را بد نمی دانم، اما کارساز نمی دانم. هم به دلیل زاویه فکری و ذهنی که آنها 
دارند و هم به این دلیل که خطی که از بیرون به آنها داده می شود مذاکرات را کم حاصل 

می کند.
شورای شهر به جای نامگذاری خیابان ها به نام هنرمندان باید به مسائل 

شهری می پرداخت
فارق از ماجرای شورای نگهبان، به نظر میرسد که خود اصلاح طلب ها یک 
فرصتسوزی کردند و یک فرصت طلایی را در مجلس و شورای شهر از دست دادند تا 
حدی که الان خود آقای خاتمی هم میگوید که »تکرار میکنیم« من هم دیگر جواب 

نمیدهد. آیا شما قبول دارید که این فرصتسوزی اتفاق افتاده است؟
بله، من هم قبول دارم که اصلاح طلب ها در مجلس آن گونه که انتظار مردم و خواص بود، 
عمل نکردند. در شورای شهر هم همین طور. شورای شهر می توانست مسائل مهم تری را 
در دستور کار قرار بدهد و مثلا به جای این که فلان خیابان را به نام فلان هنرمند کنند، 
می بایست در ارتباط با مسائل شهری که حاد و مهم است، مثل ترافیک، جمع آوری 
متکدیان و ایجاد یک مرکز بازآموزی برای آن ها، ایجاد مراکز مختلف برای دست فروش ها 
و.... را در دستور کار خود قرار دهند. ما می توانیم در ارتباط با شهرداری در حاشیه شهر 
مراکز تولیدی ایجاد کنیم و خیلی از بیکارها را به آنجا ببریم، هم به آنها آموزش بدهیم و هم 

آنها را مشغول به کار کنیم. کارهای زیادی می توان انجام داد.
نیمی از مشکلات به گردن خود اصلاح طلبان است

به نظر شما چرا این اتفاق افتاد؟
به این دلیل است که ما در کشور به تحزب بها نداده ایم و از آن حمایت نکرده ایم. وقتی 
نمایندگانی  از سوی حزبی قدرتمند وارد مجلس یا شوراها می شوند،آن ها باید برنامه حزب 
را پی بگیرند. حزب هم علاوه بر رصد کار نمایندگان وابسته به خود، به آن ها از لحاظ برنامه، 
هدایت فکری، سازماندهی و غیره کمک می کند و برای این که اعتماد مردم راداشته باشد 
سعی می کند کیفیت عملکرد این نمایندگان را ارتقا بخشد. اما احزاب ما ضعیف نگه داشته 
شده اند و قادر به این کار نیستند. لذا اکثر کسانی که وارد مجلس یا شوراها شده اند اکنون 
فاقد پشتوانه حزبی هستند. لذا آن ها هرکدام به عنوان یک فرد عمل می کنند. نتیجه عمل 
این افراد به هیچ وجه نمی تواند شبیه نتیجه عمل یک حزب باشد. احزاب فعلی کوچک، 
ضعیف و آسیب پذیر و تحت فشارند. آن ها بیشتر تلاش می کنند تا راهی پیدا کنند که 

چگونه خود را حفظ کنند.
من هم قبول دارم که اصلاح طلب ها در مجلس آن گونه که انتظار مردم و خواص بود، 

عمل نکردند. در شورای شهر هم همین طور. شورای شهر می توانست مسائل مهم تری را 
در دستور کار قرار بدهد و مثلا به جای این که فلان خیابان را به نام فلان هنرمند کنند، 

می بایست به مسائل حاد و مهم شهری می پرداخت.
این مسئله چقدر به خود اصلاح طلبها مربوط میشود؟

به نظر من گرچه محدودیت های اشاره شده خیلی مهم است، ولی اصلاح طلب ها از 
همین ظرفیت موجود هم نتوانسته اند به خوبی استفاده کنند، لذا شاید اغراق نباشد که 
بگویم که ۵0 درصد ضعف به خود آنها برمی گردد و ۵0 درصد هم به مسائلی که اشاره کردم. 
در حال حاضر جناح اصولگرا هم همین گونه است و نمی تواند افراد خود را خوب مدیریت 
کند. اگر اصلاح طلب ها قدرت پیدا می کردند و قوی می شدند، آنها هم ناگزیر خود را قوی 
می کردند. وقتی از این طرف برنامه های درست وحسابی و مردمی مطرح می شد، آنها هم 
برای رقابت به دنبال برنامه های دیگری می رفتند. وقتی که تفکر ضد حزبی وجود دارد یا 

حداقل بی تفاوتی نسبت به تحزب، به تمام جناح ها صدمه می زند.
اصلاح طلبان نباید روی اشخاص سرمایه گذاری کنند

آقای سلامتی در هر صورت، در شرایط فعلی رهبر ان و چهره های شاخص 
این  ندارند.  رنگی  پر  حضور  خیلی  یا  هستند  محدود  دلیلی  هر  به  اصلاحات 

فرصتسوزی را چقدر به محدودیت رهبری این جرین مرتبط میدانید؟
به نظر من از آن جا که طول زمان فعالیت اشخاص محدود است، نباید جناح ها تمام 
سرمایه گذاری سیاسی خود را به اشخاص ولو باداشتن پتانسیل خیلی بالا متکی کنند. 
احزاب هستند که ماندگارند، لذا باید تلاش شود که احزاب هرچه بیشتر ظرفیت کسب 
باید طوری پیش رفت که در عرصه رقابت های سیاسی، ظرفیت های  براین  بنا  کنند. 
شخصیت ها به ظرفیت احزاب اضافه شود، نه ظرفیت احزاب به ظرفیت شخصیت ها. 

بنابراین اگر فرصت سوزی باشد، باید احزاب را مقصر دانست.
یعنی شما تشکلها را مهمتر از رهبری میدانید؟

بله، تشکل ها ماندگار هستند.
وقتی تشکلها متشتت بشوند، چه کسی باید رهبری آنها را به عهده بگیرد؟

تشکل ها معمولا رهبری بیرون از حزب را نمی پذیرند، مگر به شکل موقت آن هم با توجه 
به منافع حزبی. البته وقتی قدرتمند شوند اصلا نمی پذیرند. اماشخصیت های محوری 
هستند که چون مورد قبول تعداد قابل ملاحظه ای ازاحزاب هستند، می توانند تا حدودی 

جلوی تشتت را بگیرند.
اما وقتی ما الان تشکل سیاسی قدرتمند نداریم، جایگاه رهبری تشکیلاتی 

مهمتر میشود.
اکنون تشکل های سیاسی ضعیف اند، تاجایی که ظرفیت سیاسی چندین حزب به پای 
ظرفیت سیاسی یک شخصیت محوری نمی رسد. این واقعیت جناح را به سمت محوریت 
شخصیت ها می کشاند ولو این که خود این شخصیت ها عنوان رهبری را قبول نداشته 

باشند.
خاتمی نگفته رهبر اصلاحات هستم

با توجه به محدودیتهایی که برای آقای خاتمی وجود دارد، به نظر شما در نبود 
ایشان چه کسی مناسب رهبری جریان اصلاحات است؟
آقای خاتمی هم نگفته است که من رهبر اصلاحات هستم.

معتقد به رهبری یک فرد خارج از چارچوب حزبی نیستم
بله، شاید خود ایشان قبول نداشته باشند؛ اما بقیه ایشان را به رهبری این 

جریان که قبول دارند.
من معتقد نیستم که یک نفر خارج از چارچوب حزبی، رهبر آن باشد. باید تلاش کرد که 

احزاب قدرتمند شوند.
شما نمونهای هم از این مورد دارید؟

حزب جمهوری اسلامی که تشکیل شد، تا قبل از این که تفرقه در آن ایجاد شود، قدرت 
خوبی داشت. سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی هم با توجه به پتانسیل هایی که داشت و 

کارهایی که انجام می داد، قدرتمند بود و دارای نفوذ زیادی بود.
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان یک نوع ستاد انتخاباتی است

اصلاح طلبها یک شورای عالی سیاست گذاری هم دارند که طبق نظر شما یک 
نهاد و تشکل است؛ به نظر شما چرا کارساز نبوده است؟

شورای عالی سیاست گذاری بر خلاف عنوانش به گونه ای نیست که خیلی در جبهه 
اصلاحات اختیارات داشته باشد. شورای عالی سیاست گذاری در واقع یک نوع ستاد 
انتخاباتی است. شاید اولین بار باشد که کسی این نکته را مطرح می کند؛ اما چون من این 
مشکل را در این شورا می بینم عرض می کنم. انتظاری که بر اساس عنوان باید از شورای 
سیاست گذاری داشت این است که تمام سیاست گذاری ها در ارتباط با کارهای دولت، 
مجلس و شوراها باید در آنجا جمع بندی شود و از آنجا پیگیری شود که اعمال کنند. اما 
این ها جزء وظایف شورای عالی نیست. شورای عالی تنها کاری که انجام می دهد این است 
که در ارتباط با انتخابات، معیارهای انتخاب افراد را مشخص می کند و بعد هم لیست تهیه 
می کند و بعد از تهیه لیست، خود شورا و آقای خاتمی این لیست را اعلام می کند. بنابراین 
کار سیاست گذاری و برنامه ریزی برای جبهه اصلاحات ندارد. این یک ضعف اساسی است.

شرط و شروط برای انتخابات را بگذاریم برای بعد 
به نظر شما آیا میتوان این شورای عالی را به تشکلی که شما میگویید ارتقا داد 

یا خیر؟
خیر، تشکیلات سیاسی با این شورا فرق می کند. شورای عالی برای این است که بین این 
همه تشکل سیاسی ریز و درشتی که هستند، برای انتخابات هماهنگی به وجود بیاورند. 
کار دیگری نمی کند؛ در صورتی که انتظار از یک تشکیلات سیاسی بسیار بیشتر از این ها 

است.
در خصوص انتخابات مجلس یازدهم، اصلاح طلب ها ایدههای متفاوتی مطرح 
میکنند. مثلا آقای نبوی تأکید دارند که باید با اصول گراهای میانه رو ائتلاف شود 
و یک لیست مشترک داده شود. در مقابل آقای سعید حجاریان ایده انتخابات 
مشروط را مطرح میکند و میگویند ما نمیتوانیم سکوت کنیم و باید شرایط انتخابات 
را بسنجیم و اگر شرایط خیلی سخت شد، باید از انتخابات کنار برویم. برخی هم می 
گویند بدون ائتلاف وارد انتخابات شویم، به نظر شما در این برهه اصلاح طلبها در 

مورد انتخابات مجلس باید چه کار کنند؟
برای انتخابات آینده باید یک هدف کلی را در نظر گرفت. به نظر من هدف کلی از شرکت 
اصلاح طلبان در انتخابات آینده، باید امنیت ملی باشد. به این دلیل که چون از خارج دارد 
با ما برخورد می شود. یعنی آمریکا و برخی از همپیمانانش، تمام تمرکزشان متوجه این است 
که ایران را به زانو دربیاورند. در این جهت آنان دنبال این هستند که تضاد را در داخل کشور 
تشدید کنند. آمریکا می خواهد که حمایت از نظام در داخل روز به روز کاهش یابد. یعنی 
 آرایی که در مشارکت مردمی ارائه می شود روز به روز کمتر گردد، تا آسیب پذیری ما بیشتر 
شود و به تبع آن امنیت ملی ما متزلزل شود. ما باید در برابر این هدف آمریکا مقاومت کنیم. 

یعنی باید هدف گذاری ما در انتخابات آینده امنیت ملی باشد.
بنابراین با این هدف، تمام تلاش ما باید این باشد که حضور گسترده مردم را در انتخابات 
به وجود آوریم. تمام اقشار از هر طیفی باید مشارکت کنند، شرط و شروط را باید برای بعد 

بگذاریم، آن هم شرط و شروطی که بحث انگیز و اختلاف برانگیز است. شما می خواهید با 
کسی شرط بگذاری که کاملا با شما مخالف است و باحضور گسترده مردم هم در انتخابات 
میانه خوبی ندارد. بنابراین کنار نمی آید. از این رو اگر قرار باشد که این هدف تأمین شود که 

باید تأمین شود، بدون قید و شرط باید وارد کار شد.
البته به معنای نفی مذاکره نیست، بلکه باید در مذاکره به طرف مقابل تفهیم کنید که 
ما می خواهیم مسئله امنیت ملی را در نظر بگیریم و اگر شما هم می خواهید که این اتفاق 
بیفتد، باید این کارها را انجام بدهید. ممکن است که فقط ۲ درصد تأثیر داشته باشد، همین 

۲ درصد هم غنیمت است. حرف را باید بزنیم؛ اما نه به عنوان شرط.
بهتر است اصلاح طلبان خودشان لیست بدهند

خب چه استراتژی بهتر است، این که اصلاح طلبان ائتلاف کنند و لیست 
مشترک بدهند یا به دنبال اصلاح طلبهای ناب باشند؟

من معتقدم که در این انتخابات بهتر است که هر جناح و خط فکری خودش به تنهایی 
وارد میدان شود. در سال ۹۴ استدلال این بود که برای پیشگیری از این که افراطیون 
اکثریت مجلس را به دست نیاورند، ما با اصول گراهای میانه رو متحد شویم. کار درستی بود 
و مؤثر هم واقع شد. اما در حال حاضر این مسئله محوریت ندارد. الان نگران نیستیم و حتی 
به نظر من اگر هم تعداد قابل ملاحظه ای بیایند، آن حالت افراطی سابق را ندارند. در واقع 
شرایط این گونه اقتضا می کند و حتی اگر داشته باشند هم اشکالی ندارد چون به هر حال 

آنها هم نماینده بخشی از جامعه تلقی می شوند.
روز به روز تعداد اصولگراهای معتدل بیشتر می شوند

این اتفاق را برای کشور مضر نمیدانید؟
خیر، از نظر من مضر نیست چون مسیر کلی جامعه را به سوی اعتدال می دانم. ملاحظه 
می کنید که از مدت ها پیش که در میان اصول گراها اختلاف افتاده است، به دلیل این 
است که روز به روز تعداد معتدلین آنها بیشتر می شود و حتی از میان این معتدلین کسانی 

که گرایش به اصلاح طلب دارند بیشتر می شود.
کار سپاه در زدن پهپاد به جا و به موقع بود

اما پس از خروج آمریکا از برجام به نظر میرسد که پایگاه تندروها در حال تقویت 
شدن است.

این پایگاه تندروها در ارتباط با بدنه جامعه نیست، در ارتباط با برخورد با آمریکا است. 
یعنی در حال حاضر از من هم بپرسید که باید با آمریکا چگونه برخورد کنیم؟ من هم با این 
که در جرگه اصلاح طلبان هستم، می گویم کاری که سپاه کرد )زدن پهپاد آمریکا(، کاری 
بسیار به جا و به موقع بود و تأثیر گذاشت و کشورهای عرب منطقه را متوجه کرد که روی 
آمریکا حساب باز کردن، فایده ای ندارد. در ارتباط با همین بود که بعضی از آنها به سمت 

ایران آمدند، به همین علت بود که از انتساب بی مورد بعضی اتهام ها به ایران پرهیز کردند.
من میخواهم این سؤال را دوباره از شما بپرسم؛ شما نگران تندروها نیستید؟

خیر، من نگران تندروها نیستم، حتی اگر در مجلس تعدادشان بیشتر از مجلس فعلی 
شود، اما احتمالا کمتر خواهند بود، چون بافت اجتماعی این را می گوید که مردم به 

میانه روی گرایش دارند. بافت اجتماعی نشان نمی دهد که باید تندروی کرد.
نباید ناعادلانه به تندروها حمله کنیم

من نگران تندروها نیستم، حتی اگر در مجلس تعدادشان بیشتر از مجلس فعلی شود، 
اما احتمالا کمتر خواهند بود، چون بافت اجتماعی این را می گوید که مردم به میانه روی 

گرایش دارند. بافت اجتماعی نشان نمی دهد که باید تندروی کرد.
این یعنی مشخصا شما بین جبهه پایداری، جریان جامعه روحانیت و یا جبهه 

پیروان تفاوتی نمیبینید؟
این که این ها سه عنوان مختلف را به خود اختصاص داده اند، نشانه تفاوت دیدگاه های 
آن ها است. اما در بعضی موارد بین این ها که گفتید خیر، خیلی تفاوتی نیست. مثلا آن ها 
در مواقعی به راحتی می توانند علیه طرح های اصلاح طلبی متحد شوند. اما با وجود این 
موضوع، واقعیت های اجتماعی و ضرورت ها، آن ها را از هم جداکرده اند. عمق این جدایی 
نیز به تدریج بیشتر خواهد شد. گرایش به اعتدال بیشتر خواهد شد و تندروها بیشتر در انزوا 

قرار خواهند گرفت.
اما این نباید بهانه ای برای حمله ناعادلانه به تندرو هاباشد. به هرحال آن ها سخنگوی 
قشری از جامعه تلقی می شوند. من هیچ وقت نتوانستم بپذیرم که به تندروها توهین شود. 
آنها یک بافت فکری و ذهنی دارند که برای خودشان قابل احترام است و برای ما هم باید 
قابل احترام باشد. البته منظور من کسانی است که صادق هستند. چون بعضی از آنها 
صادق نیستند و برای این که بیایند و از این نمد کلاهی برای خود بدوزند، حرف های تندی 
بیان می کنند که خود را به نظام نزدیک کنند و سود ببرند. اما آنها که صادق هستند و با 

صداقت عمل می کنند باید استقبال کنیم از این که حرفشان را بزنند.
باید مواضع تندروها را در مذاکرات خرج کنیم

من در یک مصاحبه در مورد آقای ظریف که از تندروی های بعضی ناراحت شده و کمرش 
به درد آمده بود، گفتم که وزارت خارجه نباید از حرف تندروها کمرش به درد آید، باید از 
این ها استقبال کند، چون می تواند حرف هایشان را در مذاکرات خرج کند و بگوید افرادی 
هستند که این برخورد و دیدگاه را دارند و این ها شخص نیستند، نماینده بخشی از جامعه 
هستند و ما نمی توانیم حرف آن ها را نادیده بگیریم و کوتاه بیاییم. شما وقتی که بخواهید 
در سطح بین المللی مذاکره کنید، هم باید اسلحه در دست داشته باشید، هم برگ زیتون. 
گاهی از این استفاده کنید و گاهی از آن. اگر تنها از یکی استفاده کنید، کار را خراب می کند 

و فرقی هم نمی کند که از کدام استفاده کنید. باید از هر دو به موقع استفاده کنید.
برخی که شانه به شانه ضدانقلاب می زنند و می گویند اصلاح طلبیم

آقای تاجیک گفته بودند که آقای خاتمی می خواهند که به اصلاح طلب نظم و 
قاعده ای بدهند. شما فکر میکنید که آیا اصلاح طلب به نوسازی نیاز دارد؟

مشخصا  که  است  نشده  تدوین  اصلاحات  برای  مشخص  چارچوب  یک  حال  به  تا   
بگوییم اصلاحات یعنی قالب این چارچوب. به همین علت است که اصلاح طلبان طیف 
گسترده ای را تشکیل می دهند. افرادی هستند که شانه به شانه ضد انقلاب می زنند و خود 
را اصلاح طلب می دانند و فرادی هم هستند که به اصولگراها بیشتر شبیه اند، اما خود را 

اصلاح طلب می نامند.
نوسازی جریان اصلاحات را ضروری می دانم اما...

این آسیب نیست؟
در هر طیفی همین وضعیت وجود دارد، طیف اصول گرا هم همین گونه است. این آسیب 
نیست، واقعیت های اجتماعی این شرایط را به وجود می آورد. حتی در یک تشکل سیاسی 
هم این مسئله مشاهده می شود. مهم این است که مدیریتی که صورت می گیرد، در نهایت 
نتیجه متعادلی از آن حاصل شود. به هر ترتیب اگر آقای خاتمی دارد چارچوبی را تهیه 
می کند، می تواند به جریان اصلاحات شکل دهد. اتفاق منطقی و خوبی است. من نوسازی 
را ضروری می دانم؛ اما اگر نوسازی هم نباشد، چارچوب که تعیین شود، بسیار خوب است. 
اما از نظر من بهتر این است که تمام نظام دست به دست هم بدهند و تشکل های سیاسی 
را تقویت کنند. ما 1۵0 تشکل سیاسی داریم که هیچ کدام آن ها آن طور که زیبنده یک 
تشکیلات پیشرفته است، مؤثر نیستند. اگر سه یا چهار تشکل سیاسی قدرتمند وجود 

داشته باشد، به نفع مملکت است.

دبیرکل سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی: 

وقت شرط گذاشتن اصلاح طلبان نیست 
نگران تندروها نیستم

حقیقت ماجرای صدرالساداتی ها چیست؟ 

داستان عجیب صدرالساداتی ها

ماجرا از بامداد پنج شنبه 1۴ شهریور آغاز شد. وقتی یکی از نزدیکان خانواده صدرالساداتی 
در کانال تلگرامی خود از مفقود شدن برادران صدرالساداتی و همراهانش خبر داد. خبری که 
در غیاب اطلاع رسانی درست و شفاف سازی از سوی دستگاه های ذیربط و با وجود شایعات 

گسترده در فضای مجازی در عمل به یک بحران عجیب بدل شده است.
وحید اشتری )از نزدیکان برادران صدرالساداتی( پنج شنبه 1۴ شهریور در کانال تلگرامی 
خود نوشت: »سید مهدی  صدرالساداتی ساعت دو و نیم بامداد چهارشنبه 1۳ شهریور از 
قم خارج شده که از فرودگاه مهرآباد برود بندرعباس. تا الآن نزدیک ۲۴ ساعت است که هم 
گوشی خودش خاموش است هم راننده و افرادی که با وی بوده اند. همه نگرانند. فرودگاه 
می گوید حتی دیشب بلیط هواپیما را هم از گیت نگرفته اند. سید مهدی مثل بقیه اخیرا 
چندین بار تلفنی و پیامکی تهدید شده بود. خوشبینانه ترین اتفاق این است که  بازداشت 
شده باشد. دوستانش تا الآن به خانواده شان گفته بودند که به بندرعباس رسیده  و در جلسه و 

سخنرانی است و امکان تماس ندارد تا از نگرانی در بیایند. الآن چه کار باید کرد؟«
با انتشار این خبر ولوله ای در فضای مجازی به راه افتاد، اما چرا؟ ادعا شد که سید روح الله، 
سید مهدی و سید رضا صدرالساداتی به همراه مجتبی پرگر مفقود شده اند که البته پس از 
مدتی اشتری اعلام کرد که مجتبی پرگر در میانه راه از اتومبیل پیاده شده و تنها این سه 
برادر مفقود شده اند. مفقود شدن چند شهروند به خودی خود عجیب و نگران کننده به 
حساب می آید چه رسد به اینکه دو نفر از این مفقودین افراد سرشناسی باشند. سید روح الله 
صدرالساداتی با ۳۶ سال سن جوان ترین نماینده دوره پنجم مجلس خبرگان رهبری از 
استان هرمزگان است که مبارزاتش با قاچاق کالا در این استان طرفدارانی پیدا کرده است. 
از سوی دیگر برادرش سید مهدی صدرالساداتی مدتی است با فعالیت های ضدفساد و 
افشاگری هایی علیه برخی بزرگان معروف شده و چندین هزار دنبال کننده در صفحات 
اجتماعی پیدا کرده است. سید مهدی همان کسی است که درباره ساخت و سازهای لواسان 
و ماجرای تخریب خانه های ده ونک و همچنین خانه و باغ وحش حسن رعیت افشاگری های 
بسیاری کرده و مدتی است مطالبی را درباره املاک افسانه ای  یکی از اعضای ارشد شورای 

عالی امنیت می نویسد.
و  موثق، شایعات  و  اخبار رسمی  غیاب  در  تا  بود  کافی  افراد  این  و سابقه  همین خبر 
گمانه زنی ها به سرعت دست به دست شوند. در همین زمینه یک کانال تلگرامی در قم مدعی 
شد که "صدرالساداتی به دستور دادگاه ویژه روحانیت قم بازداشت شده است" و از قول یک 
منبع آگاه نوشت: »حکم بازداشت روحانیون طبق قانون فقط با دستور دادگاه ویژه روحانیت 

صورت می پذیرد.«
البته غروب پنج شنبه 1۴ شهریور خبر بازداشت برادران صدرالساداتی که یکی از آنها عضو 
مجلس خبرگان رهبری است توسط دادگاه ویژه روحانیت تکذیب و اعلام شد: »نظر به 
انتشار خبر بازداشت روح الله صدرالساداتی و برادرانش در فضای مجازی به اطلاع می رساند 
ویژه  دادگاه  و  دادسرا  ازسوی  مشارالهیم  بازداشت  خصوص  در  قضایی  اقدام  هیچگونه 

روحانیت صورت نگرفته است.«
در همین زمینه شامگاه پنج شنبه 1۴ شهریور هم دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری به 
این موضوع واکنش نشان داد و در اطلاعیه ای نوشت: »در پی نشر اخباری مبنی بر ناپدید 
شدن حجت الاسلام والمسلمین سید روح الله صدرالساداتی، نماینده مردم هرمزگان در 
مجلس خبرگان رهبری، به اطلاع می رساند دبیرخانه این مجلس از لحظه انتشار این 
خبر، پیگیر موضوع بوده و همچنان در حال پیگیری می باشد. دبیرخانه مجلس خبرگان 

رهبری«.
اما این اطلاعیه ها هم نتوانست از داغ تر شدن شایعات جلوگیری کند. عده ای به طرفداری 
از مفقودین با هشتگ "صدرالساداتی کجاست" و عده ای با اظهارات مشکوک و عجیب به 
شایعات دامن زدند. از دیده شدن صدرالساداتی ها در راه عراق برای رفتن به زیارت تا تهیه 
لیستی 10 نفره برای دستگیری که نام صدرالساداتی در صدر آن بوده، از بازداشت سه برادر 

در بندرعباس تا حضور آنها در منزل یکی از اساتیدشان در قم.
ظهر جمعه 1۵ شهریور احمد امیرآبادی فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی در صفحه شخصی خود در توییتر نوشت: »پیگیر موضوع برادران "صدرالساداتی" 
شدم، مسئولین مربوطه گفتند احضار و بازداشت نشدند و در حال حاضر در قم به سر می برند 

و زندگی عادی خودشان را دارند.«
پس از آن هم مجتبی ذوالنور دیگر نماینده قم و رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس عنوان کرد که "برادران صدرالساداتی در مسیر قم - تهران اطراف مجموعه 
خدماتی مهتاب، موبایل خود را خاموش کرده و به قم برمی گردند. آنها به منزل برادر آقای 
غفاری )غفار عباسی مراغه ای( می روند و به کسی هم خبر نمی دهند. در واقع آنها در منزل 

برادر آقای غفاری حضور داشتند و خانواده آنها نیز بی اطلاع بودند.
ذوالنور همچنین گفت: »اینکه نیت و انگیزه آنها چه بوده و چه کاری می خواستند انجام 
دهند را نمی دانیم اما موضوع این گونه بوده و هیچ برخورد قضایی هم وجود نداشته و هیچ 
کسی هم آنها را به اقدامات این چنینی هدایت نکرده و به اختیار خود خودشان بوده و 

محدودیت و ربودنی در کار نبوده است.«
در این میان یک خبرگزاری "احتمال دزدیده شدن برادران صدر الساداتی را رد کرده" و 
مدعی شد: »ارزیابی نهادهای ذیربط بر اختفای اختیاری و هدفمند آنان به عنوان گزینه 

اصلی قابل پیگیری است.«
جالب اینجاست که سید مهدی صدرالساداتی که به گفته نزدیکانش که پیگیر ماجرای آنها 
بوده و از نگرانی خانواده شان سخن می گفتند و گفته می شد تلفن همراهش خاموش بوده 
از جمعه 1۵ شهریور چندین استوری در اینستاگرام خود منتشر کرده است. او ابتدا نوشته 
»همراهی اینجانب از ابتدای سفر به بندرعباس تا شرایط کنونی فقط و فقط به درخواست 
برادر بزرگتر و بزرگوارم سید روح الله صدرالساداتی )نماینده محترم هرمزگان در خبرگان 
رهبری( بوده است و ایشان توضیحات خود را بیان خواهند کرد و بنده در این زمینه سکوت 

خواهم کرد.«
سید مهدی صدرالساداتی در استوری بعدی خود به عکسی که در برخی کانال های خبری 
ادعا شد او را در حال خرید قلیان نشان می دهد واکنش نشان داد و نوشت: »دروغ محضه...
حمله ها شروع... حالا همه میزنن.« او در یک استوری دیگر هم که ساعت 11:1۹ شب را 
نشان می داد عکسی از یک تابلوی راهنما را منتشر کرد که نشان می داد در ۵ کیلومتری 
کیاسر گرفته شده و نوشت: »1. رییس کمیسیون امنیت ملی و نماینده دیگر قم می گویند 
ما در قم در خانه فلانی زندگی عادی داریم...۲. گفته اند اختفای اختیاری کردیم...نه در قم 

هستیم و نه اختفای اختیاری داشتیم...خدا به همه رحم کند.«
صدرالساداتی همچنین در یک استوری طولانی که صبح شنبه 1۶ شهریور منتشر شد 
نوشت: »چاره ای نیست که اعلام کنند الکی گوشی هایمان را خاموش کردیم و کشور را به 
هم ریختیم و سناریوی عجیب و غریبی پشت این ماجراست که از کجا آب می خورد! « در 
بخش دیگری با اشاره به برخی تهدیدها و دروغ ها که علیه او و برادرش )عضو مجلس خبرگان 
رهبری(، عنوان کرد: »الان هم هرچه از جزئیات ماجرا بگویم، هیچ فایده ای ندارد جز اینکه 

مردم را نسبت به امنیت کشور و ... بدبین می کند!«
به گزارش ایسنا، با این حال ظهر شنبه 1۶ شهریور مجتبی ذوالنور رییس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه "صدرالساداتی ها در قم ذغال برای قلیان 

خریدند" گفت که "آنها دستگیر و بازداشت نشده بودند".
ذوالنور در مطلبی در کانال سروش خود در توضیح موضوع مفقود شدن صدرالساداتی 
نماینده مجلس خبرگان و برادر و همراهش نوشت: »هیچ دستگیری و بازداشتی نبوده است، 
اینها مگر استوری نمی کنند خب یعنی گوشی همراه آنها هست، خب با خانواده خود تماس 

می گرفتند و اطلاع می دادند.«
این نماینده قم در مجلس با بیان اینکه "موبایل در اختیار آنها هست"، افزود: »کدام 
بازداشتی است که موبایل در اختیار داشته باشد و به راحتی استوری ) در صفحه اینستاگرام 
خود( کند. ما رد آنها را داریم که در کجای قم و در روستاهای قم بودند، فردو رفته بودند و حتی 

در جاهایی در مسیر ذغال برای قلیان خریدند . همه اینها را داریم و مشخص است.«
ماجرای برادران صدرالساداتی در این چند روز به طرز عجیبی پیچیده به نظر می رسد. از 
طرفی سید مهدی صدرالساداتی با تلفن همراه خود در اینستاگرام فعال است اما از سوی 
دیگر هیچ کدام از این سه نفر گوشی های خود را جواب نمی دهند و گفته شده خانواده شان 
به شدت نگران هستند. اگر صدرالساداتی به تلفن همراه خود دسترسی دارد قطعا درآوردن 
خانواده از نگرانی از استوری گذاشتن در اینستاگرام واجب تر خواهد بود چرا که اشتری 
ویدئویی از پدر آنها منتشر کرده که در آن به شدت از مفقود شدن فرزندانش و بی خبری از 

آنها ابراز نگرانی می کند.
تا کنون تنها منبع رسمی که به ماجرا ورود کرده همان دادگاه ویژه روحانیت بوده که خبر 
بازداشت آنها را تکذیب کرده و البته دبیرخانه مجلس خبرگان رهبری که وعده پیگیری داده 
است. اما از سوی دیگر سید مهدی صدرالساداتی با سخنان کنایه آمیز خود در اینستاگرام به 
گونه ای به مخاطب القا می کند که انگار در این دو سه روز اتفاقات عجیب و غریبی برای او و 

همراهانش رخ داده است.
با وجود این اتفاقات شاید بهتر باشد دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی با توجه به امکان 
ردیابی تلفن همراه صدرالساداتی ها هرچه زودتر مشخص کنند که این سه نفر در کجا حضور 
دارند و آیا به راستی اتفاقات عجیبی در این روزها برایشان رخ داده یا واقعا "خوداختفایی" 
داشته اند که در آن صورت هم به قول محمدرضا زائری روحانی میانه رو معروف "اگر ادعای 
اختفای اختیاری صدرالساداتی ها درست باشد و خودشون بازی در آورده باشند، باید آنها را 
بگیرند و از پا آویزونشان کنند"، چرا که این اتفاقات و مفقود شدن سه شهروند که یکی از آنها 
نماینده مجلس خبرگان رهبری است و انتشار گسترده خبر آن با چاشنی شایعات پیاپی، 
افکار عمومی را به شدت نسبت به این موضوع حساس کرده و اگر واقعا داستان خوداختفایی 
صحت داشته باشد باید از این سه نفر به خصوص نماینده مجلس خبرگان رهبری پرسید که 

چه هدفی را در چنین اقدام عجیبی دنبال می کرده اند."

تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه اروپا تبعات 
می دانند  آنها  کرد:  عنوان  می فهمد،  خوبی  به  را  ایران  با  تقابل 
فروپاشی برجام ممکن است فروپاشی پیمان ان. پی. تی و رژیم عدم 
اشاعه را در پی داشته باشد و فروپاشی این نظام حقوقی نیز دنیا را 

وارد فاز جدید و خطرناکی خواهد کرد.
تعهدات  کاهش  سوم  گام  اجرای  به  اشاره  دربا  نصری«  »رضا 
برجامی ایران گفت: گام سوم کاهش تعهدات برجامی ایران در 
شرایطی برداشته می شود که اروپا هنوز در اجرای تعهدات خود 
مطابق برجام و همچنین در اجرای تعهدات یازده گانه خود )پس از 
خروج آمریکا از برجام( مطابق توقع مشروع ایران عمل نکرده است.
وی ادامه داد: این اقدام نیز - مانند دو اقدام قبلی - کاملًا در 
چارچوب ماده ۳۶ برجام اتخاذ می شود و زمانی که اروپا تعهدات  
خود را اجرا کند - و اثر مثبت اجرای این تعهدات در ایران نمایان 

شود - بازگشت پذیر است.
کاهش  پیشین  گام  دو  به  اشاره  با  بین المللی  حقوقدان  این 
تعهدات برجامی ایران اظهار داشت: پس از خروج آمریکا از برجام، 
ایران می توانست - مطابق نص صریح برجام )ماده ۳۶( - بلافاصله 
نسبت به کاهش تعهدات خود اقدام کند اما کاهش تعهدات در آن 

زمان چند مشکل و در نتیجه چند پیامد منفی در پی داشت.
اروپا  نمی تواند اقدامات قهریه یا بهانه تراشی 

علیه ایران  انجام دهد
نصری با بیان اینکه در آن زمان هنوز زمینه سازی ها سیاسی لازم 
برای اقدام به کاهش تعهدات صورت نگرفته بود و ممکن بود کاهش 
تعهدات ایران، اروپا را بی درنگ به سمت آمریکا سوق دهد، تصریح 
کرد: امروز، پس از یک سال صبر استراتژیک، ایران دست کم به پنج 
گزارش آژانس مجهز است که نشان می دهد حتی پس از خروج 
آمریکا از برجام، نیت و قصد تهران کماکان حفظ توافق هسته ای و 

پایبندی به حقوق بین الملل است.
وی افزود: امروز دست و پای اروپا برای اتخاذ اقدامات قهریه علیه 
ایران - یا بهانه تراشی برای عدم همکاری با تهران - به مراتب بسته تر 
است و برای اروپا محذوریت های حقوقی و سیاسی ای ایجاد شده 
که پیش از این موضوعیت نداشت. کارشناس ارشد روابط بین الملل 
با بیان اینکه در زمان خروج آمریکا از توافق هسته ای، تعهدات اروپا 
محدود به تعهدات برجامی بود، تصریح کرد: امروز، به دلیل اتخاذ 
سیاست صبر استراتژیک از سوی ایران، اروپا تعهداتی فراتر از متن 

برجام متقبل شده که قانوناً و اخلاقاً متعهد به اجرای آنهاست.
ایران امروز با ریسک سنجی دقیق تر و چشم 

بازتری عمل می کند
نصری اضافه کرد: در آن زمان هنوز هیچ یک از کشورها - از جمله 
ایران - نسبت به دولت ترامپ، اهداف آن، سیاست خارجه آن، 
توازن قوا میان جریان های مختلف در درون آمریکا، رویکرد دولت 
ترامپ نسبت به اروپا و کیفیت تعامل آن با جهان هنوز برآورد دقیقی 
واقع بینانه تری  ارزیابی  تا  داده شود  فرصتی  بود  و لازم  نداشتند 
صبر  سال  یک  شود.  سیاستگذاری  آن  مطابق  تا  بیاید  بدست 

استراتژیک این فرصت را به ایران داد.
وی با تاکید بر اینکه ایران امروز با ریسک سنجی دقیق تر، ارزیابی 
بهتر و چشم بازتری عمل می کند، خاطرنشان کرد: حالا هم که 
دوره یک ساله صبر استراتژیک به سر آمده، ایران از حقوق خود و 
ظرفیت هایی که برجام در اختیارش قرار داده برای ترغیب طرف 
مقابل به اجرای کامل تعهداتش استفاده می کند. دو گام قبلی 
موجب شد اروپا به تکاپو بیفتد و با اهتمام بیشتری نسبت به حفظ 

برجام تلاش کند. گام سوم هم در همین راستا قابل بررسی است.
ایران نسبت به اقدامات مثبت اروپا با انعطاف عمل کند

تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه لازم است 

ایران نیز نسبت به اقدامات مثبت اروپا با انعطاف عمل کند، ابراز 
داشت: آنجا که اروپا کوتاهی می کند، ایران هم واکنش منفی نشان 
دهد و در آنجا که اروپا حُسن نیت و تلاش از خود نشان می دهد، 
ایران نیز با سعه صدر برخورد کند. به عبارت دیگر، همان سیاست 
»چماق و هویج« را در پیش بگیرد! اتخاذ سیاست »چماق و هویج« 
هم مستلزم این است که فضای سیاسی در داخل کشور به دولت 

اجازه چنین ابتکاری را بدهد.
گفتمانی  و  فضا  کشور  داخل  در  متاسفانه  داد:  ادامه  نصری 
ایجاد شده که دیپلماسی را نفی می کند، تعامل با غرب را سازش 
می خواند و مدام تشویق به تقابل می کند تا دولت همواره به سمت 
داد  اجازه  نباید  دیگر،  بیان  به  شود.  داده  سوق  تندتر  اقدامت 
سیاست »چماق و هویج« که دولت در نظر دارد به سیاست »چماق و 

چماق« تبدیل شود و انگیزه همکاری با ایران از بین برود.
اجرای گام سوم به هیچ وجه به معنی شکست

 دیپلماسی نیست
وی در بیان تحلیل خود از معنای متوقف سازی محدودیت های 
برجامی ایران در موضوع تحقیق و توسعه بیان کرد: گام سوم به 
نحوی طراحی شده که هم ایران به مقاصد خود برسد و هم طرف 
مقابل قدرت مانور سیاسی و روانی لازم را برای ادامه دیپلماسی و 
تلاش برای حل مشکل داشته باشد. ضمن اینکه اقدامی است که 
- علیرغم اهمیت آن - کشورهای متخاصم نمی توانند چندان درباره 

آن تبلیغ و جوسازی کنند.
این کارشناس ارشد مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که آیا 
اجرای گام سوم منجر به نزدیکی اروپا به آمریکا نخواهد شد؟ یادآور 
شد: گمان نمی کنم. اروپا سرمایه  سیاسی و حیثیتی زیادی برای 
حفظ برجام به میان آورده و هنوز برایش صرف ندارد در این مرحله 
به بهانه »گام سوم« خود را به دولت نامتعارف و قانون شکنی نزدیک 

کند که عملًا هیچ ارج و قرب و هیچ ارزشی برای مواضع و منافع اروپا 
و حقوق بین الملل و نظم جهانی قائل نیست.

نصری با بیان اینکه اروپا تبعات تقابل با ایران را به خوبی می فهمد، 
عنوان کرد: آنها می دانند فروپاشی برجام ممکن است فروپاشی 
پیمان ان. پی. تی و رژیم عدم اشاعه را در پی داشته باشد و فروپاشی 
این نظام حقوقی نیز دنیا را وارد فاز جدید و خطرناکی خواهد کرد. 
دست کم اظهارات اخیر اردوغان نشان می دهد تا چه حد منطقه 
مستعد گام برداشتن در مسیر اشاعه سلاح هسته ای است و تا چه 

حد حفظ برجام و رژیم عدم اشاعه اهمیت دارد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا اجرای گام سوم به معنای شکست 
تلاش های فرانسه است؟ گفت: اجرای گام سوم به هیچ وجه به 
معنی شکست دیپلماسی یا تلاش های فرانسه و اروپا نیست. این 
گام سوم طبق برنامه  و زمان بندی از پیش تعیین شده ای صورت 
گرفته است و چنانچه همین فردا اقدامات اروپا نتیجه دهد، این گام 

نیز متوقف می شود.
حقوقدان بین المللی افزود: عدم پذیرش طرح فرانسه صرفاً به این 
معنی است که »اولین سناریوی« اروپا - که کم هزینه ترین سناریو 
و منوط به همراهی آمریکا بود - نتیجه نداده است. اما کماکان 

سناریوهای بعدی قابل طراحی و اجراست.

رضا نصری تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی:

اروپا تبعات تقابل با ایران را به خوبی می فهمد



رییس کل دادگستری استان قم ضمن تقدیر از خدمات 
توسعه  امر  تحقق  راستای  در  قم  شهری  مدیریت  تیم 
سال ها  این  در  که  مساله  این  گفت:  شهر  پیشرفت  و 
پیشرفت های چشم گیری در قم اتفاق افتاده قابل انکار 

نیست.
دکتر  دیدار  در  مظفری  والمسلمین  حجت الاسلام 
سقائیان نژاد شهردار قم و برخی مدیران شهری، با اشاره به 
اقدامات شهرداری در قم اظهار کرد: خوشبختانه شاهدیم 
که اقداماتی که از سوی شهرداری در شهر در حال انجام 
است موجب پیشرفت شهر شده و با گذشته قابل مقایسه 

نیست.
وی ضمن تقدیر از خدمات تیم مدیریت شهری قم در 
راستای تحقق امر توسعه و پیشرفت شهر تصریح کرد: این 
مساله که در این سال ها پیشرفت های چشم گیری در قم 

اتفاق افتاده قابل انکار نیست.

رییس کل دادگستری استان قم با اشاره به ظرفیت ها 
وجود  با  البته  افزود:  قم  شهر  گسترده  قابلیت های  و 
پیشرفت هایی که تحقق یافته ظرفیت و قابلیت قم بیشتر 
و  خدمات  توسعه  راستای  در  پیش  از  بیش  باید  و  بوده 

پیشرفت شهر گام برداشته شود.
 شهردار قم  :

تقویت تعاملات شهرداری و دادگستری گره 
مشکلات مردم را باز می کند

شهردار قم  نیز در این دیدار با بیان اینکه شهرداری، قوه 
نهادها در  پرمراجعه ترین  انتظامی جزو  نیروی  و  قضائیه 
کشور هستند گفت: به همین خاطر بخشی از امور مرتبط 
با این نهادها هم مشترک است و همکاری مستمر آنها گره 

مشکلات مردم را باز می کند.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد ، با تقدیر از مساعدت ها و 
همکاری های دستگاه قضائی با مجموعه شهرداری اظهار 

کرد: اگر قوه قضائیه و شهرداری کنار هم باشند آرامش 
مردم تامین می شود.

وی با تاکید بر تامین رفاه عمومی با مشارکت نهادهای 
بلدیه و عدلیه گفت: در دوره گذشته جلسات ماهانه بین 
مجموعه مسوولان دادگستری و شهرداری برگزار می شد که 
به برکت همین جلسات و نشست ها بسیاری از مشکلات و 
معضلات برطرف شد و نتیجه آن برکات بسیار خوبی برای 
شهر بود. شهردار قم با بیان اینکه شهرداری، قوه قضائیه و 
نیروی انتظامی جزو پرمراجعه ترین نهادها در کشور هستند 
افزود: به همین خاطر بخشی از امور مرتبط با این نهادها 
هم مشترک است و همکاری مستمر آنها گره مشکلات 
مردم را باز می کند. وی در پایان سخنان خود ابراز امیدواری 
با حضور حجت الاسلام والمسملین مظفری شاهد  کرد 
تعاملات بیشتر دستگاه قضائی با شهرداری در راستای رفع 

مشکلات مردم و پیشرفت شهر باشیم.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

تراموا در هسته مرکزی شهر قم 
راه اندازی می شود

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم استفاده از تراموا را دومین طرح 
حمل  و نقلی هسته مرکزی شهر دانست و گفت: تراموا به علت عدم نیاز 
به زیرساخت های پیچیده در دستور کار شهرداری قرار گرفته و در مرحله 

مطالعه طرح بوده و در آینده نزدیک اجرایی می شود.  
عباس ذاکریان در جلسه شورای ترافیک استان که در سالن جلسات 
معاونت امور هماهنگی عمرانی استانداری برگزار شد، با اشاره به آغاز طرح 
آرام سازی خیابان های مرکز شهر اظهار داشت: آرام سازی هسته مرکزی 
شهر با توجه به تردد زیاد زائران و با سیاست اجرای حمل  و نقل سریع و 

تسهیل عبور و مرور زائر و تشویق مردم به پیاده روی در حال اجرا است.
وی با تأکید بر حفظ سیاست های مورد توجه در آرام سازی خیابان ها 
افزود: حمل  و نقل مکانیزه باید برای سالمندان و معلولین طراحی شده 
و نباید به گونه ای باشد که همه مردم تشویق به استفاده از آن شوند زیرا 
مهم ترین هدف از آرام سازی خیابان که کاهش تردد خودرو است را از بین 
می بریم. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از عقد قرارداد جدید 
برای  جدیدی  قرارداد  گفت:  و  داد  خبر  برقی  ماشین های  خرید  برای 
ماشین های برقی بسته شده و به زودی این ماشین ها  وارد چرخه حمل  و 

نقل عمومی می شوند.
توجه  مورد  را  بیماران  انتقال  برای  اورژانس  با  وی همکاری شهرداری 
قرارداد و خاطرنشان کرد: با اورژانس نیز هماهنگی های لازم برای انتقال 
بیماران در این محدوده انجام  شده و ماشین های برقی جدید انتقال مسافر، 
بار و بیمار را بر عهده  گرفته اند. ذاکریان استفاده از تراموا را دومین طرح 
حمل  و نقلی هسته مرکزی شهر دانست و بیان کرد: تراموا به علت عدم نیاز 
به زیرساخت های پیچیده در دستور کار شهرداری قرار گرفته و در مرحله 

مطالعه طرح بوده و در آینده نزدیک اجرایی می شود.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم  خبرداد
توقیف سرویس های مدارس فاقد مجوز در قم

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم گفت: در صورت مشاهده 
سرویس مدرسه فاقد برچسب و مجوز ، خودرو توقیف شده و همچنین 

هنگام بروز حادثه هیچ گونه بیمه و بیمه تکمیلی به آن تعلق نمی گیرد.
اظهار  و  داد  خبر  مدارس  سرویس های  ساماندهی  از  عزتی  مرتضی 
و آموزش و  تاکسیرانی  تفاهم نامه ای که بین سازمان  بر اساس  داشت: 
پرورش امضاءشده است، از امسال سرویس مدارس فقط از طریق " سامانه 

سپند" و زیر نظر مستقیم تاکسیرانی انجام می شود.
وی  ثبت اطلاعات اولیا، راننده، شرکت ها و مدرسه را در این سامانه الزامی 
دانست و افزود: دسترسی آسان به اطلاعات عوامل حمل ونقل، فعالیت 
والدین  و کاهش دغدغه  بیشتر دانش آموزان  امنیت  و  افراد باصلاحیت 
ازجمله مزایای این طرح است. مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری 
قم تصریح کرد: برای کنترل کامل سرویس مدارس برچسب سراسری برای 
کل کشور طراحی و بر روی شیشه جلو سمت راست نصب شده که تمام 
مشخصات در آن درج می شود. وی نظارت بر سرویس های مدارس را از سه 
ارگان تاکسیرانی، پلیس راهور، شرکت ها و مدارس اعلام کرد و گفت: کنترل 
کامل سرویس مدارس از طریق این برچسب امکان پذیر بوده و تنها نشانه 
مجوز فعالیت خودرو به عنوان سرویس مدرسه خواهد بود. عزتی از توقیف 
خودروهای فاقد برچسب و مجوز خبر داد و تأکید کرد: در صورت مشاهده 
سرویس مدرسه فاقد برچسب و مجوز خودرو توقیف شده و همچنین هنگام 

بروز حادثه هیچ گونه بیمه و بیمه تکمیلی به آن تعلق نمی گیرد.
وی با استناد به ماده ۲0۳ و ۲0۷  قوانین راهنمایی و رانندگی خاطرنشان 
کرد: حمل ونقل عمومی با خودروی شخصی ممنوع است و والدین در 
استفاده از خودروهای شخصی و فاقد مجوز خودداری کرده و در اسرع 

وقت در " سامانه سپند" ثبت نام کنند.
مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: سال گذشته 
حدود ۲0 هزار دانش آموز از سرویس های مدارس استفاده کردند که امسال 

پیش بینی استفاده ۲۲ هزارنفری دانش آموزان از این سرویس ها می شود.
 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد

انسداد مسیر روگذر پل رزمندگان اسلام 
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از انسداد مسیر روگذر 
پل رزمندگان اسلام برای تعمیر و بهسازی درز انبساط پل و بازگشایی آن 

تا تعطیلات خبر داد.
عباس حلوائی زاده با اشاره به پروژه تعمیر و بهسازی درز انبساط پل 
تقاطع سه سطحه رزمندگان اسلام اظهار کرد: درز انبساط در پل ها برای 
افزایش عمر مفید آنها طراحی شده است تا در شرایط جوی مختلف و تردد 
زیاد مشکلی برای سازه رخ ندهد. وی افزود:حجم ترافیک بالای این پل و 
بارهای دینامیکی متفاوتی که وارد می شود و فرسایش این پروژه موجب شد 
پروژه ای برای تعمیر و بهسازی آن در نظر گرفته است. مدیرعامل سازمان 
توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به بازدید دوره ای تیم تعمیر نگهداری 
از پروژه پل رزمندگان اسلام و تصمیم به تعویض و تعمیر این بخش پل 
افزود: در همین راستا روگذر 1۵ خرداد حدفاصل ۷0 متری عماریاسر به 
سمت حرم مطهر مسدود شده و ۴ درز انبساط آن در حال تعمیر است؛ در 
حال حاضر سه درز تعمیر شده و یکی در مسیر رفت باقی مانده که تعمیر آن 
قبل از تاسوعا تمام می شود. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم افزود: مسیر برگشت از حرم مطهر به سمت کمربندی امام علی هم بعد 
از ایام تعطیلات و پیک ترافیک و پس از اخذ مجوز از شورای ترافیک نسبت 
به انسداد مسیر و تعمیر این بخش نیز اقدام خواهد شد. وی تصریح کرد: 
در تعمیر و بهسازی این پل 1.۵ میلیارد ریال اعتبار هزینه شده و از قطعات 

کاملا تولید داخل استفاده شده است.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

اکران ۱2۰ طرح مناسبتی در ایام محرم
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از اکران 1۲0 طرح مناسبتی 
در ایام محرم خبر داد. سیدمحمد موسوی منش با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در راستای فضاسازی شهری و اکران المان های مناسبتی در ایام 
محرم و تاسوعا و عاشورا اظهار کرد: در راستای فضاسازی میدان آستانه 
برای ایام محرم و صفر و تاسوعا و عاشورا 10 عدد سازه نخل به ارتفاع هشت 
متر متناسب با فضای کربلا ، ۹ المان زنجیر و 10 المان بیرق عزای حسینی 
در سطح میدان آستانه نصب شده است. وی با بیان اینکه در ابتدای باغ 
راه بهار و میدان بزرگ امام هم ۴ عدد المان کاسه سقا نصب شده است، 
افزود: فضاسازی شهر و سیاهپوش کردن کل شهر نیز توسط همکاران 
خدمات شهری مناطق صورت گرفته است. مدیرعامل سازمان زیباسازی 
شهرداری قم از اکران 1۲0 طرح مناسبتی در ایام محرم خبر داد و افزود: 
در این ایام نورپردازی ها هم به صورت چرخان و حرکتی نیست و در این 
ایام همه ثابت شده اند و آذین بندی ها هم متناسب با این فضا صورت گرفته 
است. مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم افزود:ستاره های ۳۲ پر 
بلوار پیامبر اعظم)ص( و بلوار عماد مغنیه و ورودی شهر هم متناسب با این 

ایام فعال شده است.
 

شهردار منطقه ۲ قم :

ارتباط مستقیم با شهروندان منجر به 
پایش مشکلات عمومی می شود 

شهردار منطقه ۲ قم گفت: ارتباط مستقیم با شهروندان منجر به پایش 
مشکلات عمومی می شود.

رضا رحیمی شهردار منطقه دو با حضور در سامانه 1۳۷ جهت ارتباط 
ایشان، گفت:  و سئوالات  ها  به درخواست  پاسخگویی  و  با شهروندان 
شکایات،  شهری،  مدیران  به  بتوانند  تا  مردم  برای  است  فرصتی   1۳۷
درخواست ها، گزارشات، مشاوره، راهنمایی و ارائه ایده و پیشنهادات را 
انعکاس دهند. وی با تاکید بر اینکه ارتباط مستقیم با شهروندان منجر به 
پایش مشکلات عمومی می شود، تصریح کرد: افزایش مشارکت مردمی در 
نظارت همگانی، تقویت و اعتماد مردم به مسئولان و نیز افزایش رضایت 
مردم  به  شهری  مدیران  پاسخگویی  کیفیت  ارتقای  طریق  از  مردمی، 
محقق می شود. رحیمی افزود: مطرح شدن مسائل و مشکلات از سوی 
شهروندان، فرصتی برای دستگاه و مدیران مجموعه می باشد تا با شناسایی 
آنها از طریق مردم، برنامه ریزی نموده و با برطرف شدن این موارد، سطح 

رضایتمندی را افزایش دهند.

رییس کل دادگستری استان قم در دیدار دکتر سقائیان نژاد:

پیشرفت های قم قابل انکار نیست

کمتر از ۱۰ درصد مردم ایران ورزش می کنند!
یک استاد رشته علوم ورزشی ضمن ابراز تاسف نسبت به عدم توجه به ورزش همگانی، گفت که "مردم 
در ورزش ایران گم  شده اند". محمدعلی قره افزود: در حالی که طبق اعلام مسئولان ۵1 درصد مردم 
ایران ورزش می کنند اما آنچه طی یک تحقیق به دست آمده این است که کمتر از 10 درصد مردم 
ایران به ورزش کردن می پردازند.این استاد رشته علوم ورزشی با اشاره به این که مسابقه و کسب مدال 
به عنوان "معیار انحرافی" ورزش ایران را تحت تاثیر قرار داده است، گفت: ورزش باید به یک مقوله 
همگانی در کشور تبدیل شود، جالب است بدانید جمعیت سوئد معادل ۹ میلیون و ۷00 هزار نفر است 
و آن ها توانسته اند حدود ۴۹۴ مدال در المپیک های تابستانی کسب کنند، این در حالی است که ایران 
بیش از ۸0 میلیون نفر جمعیت دارد اما تعداد مدال های المپیک تابستانی ورزشکاران ایرانی حدود ۶۹ 
است. در سوئد بالای بیش از ۵0 درصد مردم ورزش می کنند در حالی که این میزان برای مردم ایران 

کمتر از 10 درصد است.

قم و ایلام دارای کمترین تعدادکارمند دولت
وضعیت کارکنان دولت در سطح استان های کشور از این حکایت دارد که بیشترین تعداد در تهران 
و کمترین در قم و ایلام فعالیت دارند. از لحاظ تحصیلاتی نیز بالاترین تعداد کارکنان زیر دیپلم در 
خوزستان و بیشترین کارمندان دارای مدرک دکتری در تهران مشغول به کار هستند.به گزارش 
ایسنا، تا پایان سال گذشته  دولت حدود دو میلیون و ۲۷۷ هزار کارمند داشته است. این در حالی 
است که بررسی وضعیت آنها در سطح کشور نشان می دهد که استان تهران با بیش از ۲۸۵ هزر 
کارمند بیشترین تعداد و بعد از آن خوزستان با 1۴۸ هزار و خراسان رضوی با 1۵۳ هزار کارمند 
در رده های بعدی قرار دارند.همچنین در بین استان های ایران، قم و ایلام با حدود ۲۶ هزار نفر 
کمترین تعداد کارکنان دولت را در خود جای داده اند.اما شرایط کارکنان دولت از لحاظ تحصیلات 
در استان ها حاکی از آن است که از بین ۸1 هزار و ۶00 کارمندی که مدرک دکتری دارند، تهران 
بیشترین تعداد را جذب کرده و تعدادشان در این استان به بیش از 1۵ هزار نفر می رسد. بعد از تهران 

بیشترین کارمندان دارای مدرک دکتری در اصفهان با ۵100 و خراسان با ۴۷00 نفر قرار دارند.

 انتقال آب خزر به سمنان قطعی شد؟ 
 مجری طرح انتقال آب خزر به فلات مرکزی گفت: مطالعات مرحله اول طرح ملی انتقال آب خزر 
به فلات مرکزی کامل شده است. محمد کهریزی روز شنبه در ششمین نشست ستاد راهبردی آب 
استان در سالن غدیر استانداری سمنان افزود: اخذ مجوزهای قانونی برای انتقال آب خزر در حال 
پیگیری است.مجری طرح انتقال آب خزر به فلات مرکزی تصریح کرد: مرحله بعد برای اجرای طرح 
ملی انتقال آب خزر به فلات مرکزی فراخوان شناسایی و ارزیابی سرمایه گذاران است. طرح انتقال آب 
از دریای خزر به فلات مرکزی ایران در بودجه ۹۸ کشور ردیف اعتباری گرفت. این ردیف بودجه مربوط 
به مطالعه و اجرای انتقال آب دریای خزر به فلات مرکزی است که با رأی قاطع نمایندگان مجلس در 

سال ۹۷ تصویب شده بود.

ظریف: آقای پمپئو، اخاذی دقیقاً چیست؟
وزیر امور خارجه در حساب توییتری خود در پاسخ به لفاظی ضد ایرانی وزیر امور خارجه آمریکا 
نوشت: " آقای پمپئو، اخاذی دقیقاً چیست؟ " محمد جواد ظریف در این توییت افزود: "آیا اخاذی 
همان نقض یک قطعنامه شورای امنیت )۲۲۳1( و مجازات هر کسی که آن را رعایت می کند، است؟ 
"وی تاکید کرد: "آیا اخاذی همان پیشنهاد رشوه برای دزدیدن نفت و تحریم کسانی که این پیشنهاد 
را نپذیرفتند، است؟ "وزیر امور خارجه تصریح کرد: "شاید هم اخاذی، گرسنگی دادن مردم ایران در 
صورت تسلیم نشدن ایران است؟ "وزیر امور خارجه در این توییت افزود: " اینها اخاذی است یا اقدامات 

جبرانی قانونی طبق برجام؟ "

سردارباقرزاده: پیکر ۳۰۰۰ شهید هنوز پیدا نشده است
 فرمانده کمیته جستجوی مفقودین ستاد کل نیرو های مسلح در خصوص تعداد باقیمانده شهدا و 
ادامه تفحص ها اذعان کرد: پس از تفحص ها و پیدا شدن پیکر شهدا تعداد پیکر های یافت شده اعلام 
خواهد شد، اما تا به امروز بالغ بر ۳000 پیکر مطهر شهدای هشت سال دفاع مقدس یافت نشده اند.

سردار سیدمحمد باقرزاده تاکید کرد: امیدواریم با تلاش پرسنل این کمیته پیکر مطهر این تعداد 
شهدای باقی مانده نیز پیدا شوند، اما پیش بینی می شود بیشتر پیکر مطهر شهدا در خاک عراق باشند 

و در حال تلاش هستیم تمام شهدا را ردیابی و به خاک میهن مان باز گردانیم.

قالیباف: نیازمند مجلس نو هستیم 
محمدباقر قالیباف عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: چند ماه دیگر انتخابات مجلس 
است. ما نیازمند مجلس نو هستیم. مجلس نو یعنی مجلسی که نماینده ای در آن وعده ندهد و 
بعد عمل نکند؛ مجلسی که برایش پشت در های بسته تصمیم نگیرند؛ مجلسی که تصمیماتش 
شفاف باشد؛ یعنی مردم بفهمند نماینده شان رأیش در مجلس چیست؛ مجلسی است که مردم 
از اموال و دارایی نماینده شان مطلع شوند. مجلس نو مجلسی است که نماینده در آن به نفع مردم 

تصمیم می گیرد.

سعید مرتضوی آزاد شد
سعید مرتضوی دادستان سابق تهران که به ۲ سال حبس محکوم شده بود، بعد از گذران دو سوم از 
محکومیت خود آزاد شد. به گزارش اعتمادآنلاین، مرتضوی در پرونده شکایت اولیای دم روح الامینی به 
اتهام معاونت در قتل عمد به ۵ سال حبس محکوم شد اما دادگاه تجدید نظر به دلیل »اظهار ندامت« 
حکم حبس را به ۲ سال تقلیل داد.براساس ماده ۸۵ قانون مجازات اسلامی با احراز شرایطی زندانی 

می تواند بعد از گذشتن دو سوم از دوران محکومیت خود، آزاد شود. 

طرح: مهدی عزیزی 

آقای داماد، بدهکار بانکی هستن!کاریکاتـور

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

2۰فقره؛ اعتراف متهم به انواع سرقت 
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری یک سارق حرفه ای در قم گفت: متهم طی 
تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی استان به ۲0 فقره سرقت شامل 1۶ فقره سرقت گوشی تلفن همراه 
و همچنین سرقت ۲ دستگاه لب تاپ، یک فقره سرقت منزل و یک فقره سرقت موتورسیکلت اعتراف 

کرد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت گوشی تلفن همراه و لب تاپ 
از مغازه ها، دفاتر خدماتی و کارگاه ها در سطح شهر مقدس قم به روش کش روی و طرح شکایت در 

پلیس آگاهی استان، دستگیری سارق در دستور کارآگاهان این پلیس قرار گرفت.
وی گفت: با بازبینی تصاویر دوربین های مداربسته مشخص شد، متهم پس از پارک موتورسیکلت 
خود به صورت روشن، تحت عنوان مشتری وارد اماکن مذکور شده و از غفلت مالک آن در لحظه 

مناسب گوشی و لب تاپ وی را سرقت و از محل متواری می شد.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه با بررسی جغرافیای جرم و انجام اقدامات پلیسی نامبرده 

شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان در عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شد.
سردار آقاخانی گفت: متهم طی تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی استان به ۲0 فقره سرقت شامل 
1۶ فقره سرقت گوشی تلفن همراه، سرقت ۲ دستگاه لب تاپ، یک فقره سرقت منزل و یک فقره 
سرقت موتورسیکلت اعتراف که در ادامه با راهنمایی وی، ۳ نفر مالخر سابقه دار شناسایی و دستگیر 
شدند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: در نهایت متهمان پس از تشکیل پرونده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم  تاکید کرد

ضرورت همکاری هیئت های عزاداری
 در ایام محرم

رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم با تاکید بر همکاری هر چه بهتر هیئت 
های عزاداری با پلیس در ایام محرم، گفت: گام های ارزنده ای در راستای ارتقاء فرهنگ دینی و فرهنگ 

حسینی)ع( با همکاری هیئت های مذهبی برداشته شده است. 
 سرهنگ"پیام کاویانی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: پلیس امنیت 
عمومی استان، جلسات متعددی با مسئولان تکایا و هیئت های مذهبی در قم داشته که بحمدالله 
با برنامه ریزی های صورت گرفته مراسم های عزاداری با امنیت و آرامش قابل قبولی در قم در حال 

برگزاری است .
سرهنگ کاویانی تصریح کرد:برقراری نظم و امنیت در دهه اول ماه محرم و همچنین رضایت مندی 

مردم و دوستداران اهل بیت)ع( محور اصلی فعالیت های پلیس است.
وی با تاکید بر همکاری هر چه بهتر هیئت ها با پلیس جهت برگزاری هرچه بهتر مراسم های مذهبی، 
تصریح کرد: گام های ارزنده ای در راستای ارتقاء فرهنگ دینی و فرهنگ حسینی)ع( با همکاری 

هیئت های مذهبی انجام شده است.
رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان قم با تاکید بر این که با هنجارشکنانی که به هر 
نحوی بخواهند نظم و آرامش را از مردم سلب کنند برخورد قاطع و قانونی می شود، خاطرنشان کرد: 
شهروندان در ایام پیش رو حتماً نکات ایمنی را رعایت و در صورت مشاهده موارد مشکوک از طریق 

مرکز 110 به پلیس اطلاع دهند.

رئیس پلیس راه استان قم  اعلام کرد

اعمال محدودیت ترافیکی در محور "سلفچگان-قم"
رئیس پلیس راه استان قم از اعمال محدودیت ترافیکی برای تردد کلیه تریلرها و کامیون ها در محور 

"سلفچگان-قم" در روز ۲۲ شهریور ماه سال جاری خبر داد. 
 سرهنگ "مختار پناهی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، با اعلام خبر فوق افزود: تردد 
کلیه تریلرها و کامیون ها به استثنای حاملین مواد سوختی و فاسد شدنی از ساعت 1۶ الی ۲۴ در روز 

جمعه مورخه ۲۲/0۶/۹۸ از محور سلفچگان به سمت قم ممنوع است.
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: مسیر جایگزین برای تردد خودروهای 

مذکور آزاد راه "تهران-ساوه- سلفچگان" خواهد بود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۲۳۴ عوالم: ج ۱۷، ص

امام  حسین علیه السلام :

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: ۳۲90۳۲09 - ۳۲906۱60 صندوق پستی: ۳۷۱85/۴۴95 

نشانی: قم، میدان مفید، بلوار شهید کریمی، نبش کوچه ۴، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد ۳

اذان صبح: 5/19 طلوع آفتاب: 6/44 اذان ظهر:13/04 اذان مغرب: 19/42

اب
وزت

۳)ر
ری

شه
 هم

اپ
چ

0۲
۱-

۴۴
5۴

50
۷6

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

ملتّى كه خشنودی مردم را با خشم 
خدا معامله كند هرگز رستگار 

نخواهد شد.
یکشنبه - هفدهم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4878

 دبیر شورای عالی حوزه های علمیه با تاکید بر اینکه عزاداری امام حسین )ع( باید بی 
پیرایه، به شکل سنتی و خالص برگزار شود، گفت: قیام امام حسین )ع( چنان جاذبه های 
قوی و منطق غنی دارد که برای جذب مردم به هیات های عزاداری، تحت هیچ شرایطی نیاز 

به بدعت و خرافات و کارهای غیرعقلانی نیست.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری خاطرنشان کرد: هیات های عزاداری باید برنامه 
های خود را با انگیزه الهی برگزار کنند و از وارد شدن به مسابقه های غیردینی و غیرالهی پرهیز 

نمایند، کار باید برای خداوند و در راستای ترویج عاشورای حسینی باشد.
امام جمعه قم  ادامه داد: همانگونه حرکت امام حسین )ع( و قیام و مبارزه آن حضرت  
یک حرکت الهی و تنها برای رضایت خداوند متعال بود و رمز ماندگاری و جاودانگی آن نیز 
همین سبقه الهی بودن آن است، باید تلاش همه دست اندرکاران عزاداری اعم از سخنرانان، 

مداحان و هیات های مذهبی نیز در راستای اهداف آن حضرت و رضای خداوند باشد.
وی  با اشاره به اینکه در شرایط کنونی باید عزاداری بدون بدعت، خرافات و پیرایه باشد، 
گفت: امام حسین )ع( نیاز ندارد که ما بدعت ها و خرافاتی را وارد عزادای کنیم تا بخواهیم به 

وسیله آن مردم را به سمت عزاداری فراخوان و دعوت نماییم.
وی ادامه داد: جاذبه ها و مغناطیس حضرت سید الشهدا )ع( چنان زیاد است که همه 
دل ها را به سوی خود جذب می کند و قرآن کریم می فرماید "کسانی که اهل ایمان وعمل 

صالح هستند در دل های مردم جای دارند".
عضو مجلس خبرگان رهبری یادآورشد: حضرت امام راحل و رهبر معظم انقلاب بر برگزاری 
عزاداری بی پیرایه، سنتی و عاری از خرافات و بدعت تاکید دارند و باید مراقب باشیم دشمنان 

مسیر عزاداری های ما را به انحراف نکشانند.
آیت الله حسینی بوشهری گفت: با توجه به عشق و ارادات مردم به عزای حسینی، دشمنان 
دنبال این هستند که با نفوذ خود، از طرق مختلف مسائلی را در مورد عزاداری مطرح و یا 

چیزهایی را وارد آن کنند که با اهداف امام حسین)ع( سازگاری ندارد.
وی اظهار داشت: باید مراقب باشیم دشمن با نفوذ خود، در فرهنگ عاشورا بدعت گذاری 
نکند، آنها دنبال این هستند تا از راههای مختلف در این عرصه ورود کنند، بنابراین مداحان با 
آهنگ گرم و مضامین بلند خود، شور حسینی ایجاد کنند و سخنرانان از این فرصت طلایی 

برای بیان معارف دین و تبیین قیام امام حسین )ع( استفاده نمایند.
امام جمعه قم با بیان اینکه همه کارها باید خالصانه و برای رضای خدا باشد، از هیات های 

عزاداری خواست،  همه فعالیت های آنها همراه با اخلاص و تقوا باشد.
آیت الله حسینی بوشهری گفت: آنچه برای همیشه در تاریخ ماندگار خواهد ماند کار برای 
خداوند و تقرب با درگاه خداوند است و باید فعالیت ها و اقدامات ما در مسیر رضای الهی و 

همراه با اخلاص باشد. 

آیت الله حسینی بوشهری :

مراسم عزای حسینی باید بی پیرایه، سنتی و خالص باشد

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم با 
اشاره به اقدامات پیش بینی شده برای ایام محرم و صفر 
در شهر گفت: بیش از دو هزار و ۵00 نفر پرسنل خدمات 
شهری و فضای سبز به صورت ۲۴ ساعته و در دو شیفت 

1۲ ساعته در این ایام فعالیت می کنند.
سید امیر سامع درگفت و گویی در خصوص  اقدامات  
شهرداری قم  ویژه ماه محرم و به خصوص ایام  تاسوعا 
با  ما  :برنامه های  اظهارداشت  حسینی   عاشورای  و 
توجه به آغاز دهه محرم از تشکیل ستادهای هشت گانه 
در شهرداری آغاز شده و برای هر ستاد  یک مسئول، 
جانشین ستاد و نماینده حوزه مشخص شده که تمام 
خدمات دهی و هماهنگی برنامه ها زیر نظر این سه فرد 

انجام می شود.
وی افزود :مکان این ستادهای خدمات رسان به ترتیب 
مناطق،  منطقه یک واقع در تقاطع عمار یاسر و خیابان 

طالقانی، منطقه دو میدان نبوت، منطقه سه میدان بزرگ 
اما خمینی )ره(، منطقه چهار تقاطع عمار یاسر و خیابان 
انقلاب، منطقه پنج درب دو مسجد مقدس جمکران، 
امامزاده  و  معصوم)ع(  سید  امامزاده  شش  منطقه 
ابراهیم)ع(، منطقه هفت میدان آستانه و میدان مطهری 

و منطقه هشت پارکینگ شرقی حرم مطهر است.
پرسنل  نفر   ۵00 و  هزار  دو  از  :بیش  داد  ادامه  وی 
خدمات شهری و فضای سبز به صورت ۲۴ ساعته و در 
دو شیفت 1۲ ساعته در این ایام فعالیت کرده تا سیستم 
مدیریت یکپارچه در جهت تغییر سیما و چهره شهری به 
صورت مطلوب انجام شود. معاون خدمات شهری و امور 
اجتماعی شهرداری قم  تصریح کرد :بیش از ۲۳ هزار 
متر سیاه پوشانی و 11۳ هزار متر طول ریسه مشکی در 
شهر اجراشده و همچنین تبلیغات یکپارچه شهری با 
اجرای بیش از ۳ هزار مترمربع در قالب ۴0 عدد پرتابل 
و استرابورد، ۲0 سازه بیلبورد و عرشه پل و ۷00 عدد آویز 
اجراشده است. وی ادامه داد:همچنین نصب المان های 
ویژه ایام محرم، تشکیل ستاد گمشدگان، تهیه لوح حضور 
پرسنل  ماشین آلات خدمات شهری، شستشو و نظافت 
محل های ذبح قربانی، آماده باش و استقرار 1۷0 دستگاه 
ماشین آلات مکانیزه خدمات شهری سبک و سنگین، 
توزیع بیش از ۴00 کارتن پلاستیک بین ایستگاه های 
صلواتی و ۶00 کیلوگرم کیسه زباله نیز از جمله اقدامات 
ستادها بوده است. سامع افزود :همچنین اکیپ های 
آتش نشانی در 1۴ منطقه  امدادی سازمان  و  عملیات 
شهر به صورت ویژه آماده شده و استقرار یافته  و فعالیت 
اکیپ های اداره کل رفع تخلفات شهری جهت کنترل 
ناهنجاری ها و همکاری با اوقاف جهت اجرای برنامه های 

فرهنگ شهروندی برنامه ریزی شده است.
اندیشیده شده برای مدیریت  وی درخصوص تدابیر 

عبورومرور دسته های عزاداری گفت:مسیرهای حرکت 
دسته های و هیئات عزاداری  مشخص شده و گیت هایی 
جهت جلوگیری از ورود هرگونه علمات و طبل به داخل 
حرم نصب و همچنین بیش از هشت هزار متر داربست 
نصب  عزاداری  هیئات  مسیر  هدایت  و  کنترل  جهت 
شده است. سامع اضافه کرد :برای ساماندهی  ذبح و 
کشتاری که در این ایام انجام می شود سازمان کشتارگاه 
صنعتی نیز در ایام محرم با تمام پرسنل آماده باش بوده 
و تمام سردخانه های سازمان تجهیز و آماده سازی شده و 
هماهنگی لازم با اداره کل دامپزشکی و نیروی انتظامی 

جهت بازرسی های لازم شده است.
وی ادامه داد :فضاهای تعزیه خوانی  هیئات مذهبی 
و مکان  و ساماندهی شده  آماده سازی  در سطح شهر 
مشخصی برای برگزاری نماز جماعت با همکاری ستاد 
اقامه نماز در ستادهای هشتگانه در نظر گرفته شده است.
شهرداری  اجتماعی  امور  و  شهری  خدمات  معاون 
قم  بیان داشت :پخش اذان از ۳0 برج اذان گوی شهر 
از جمله برنامه های فرهنگی شهرداری برای  اقامه نماز 
سراسری  در شهر است که در روز عاشورا به صورت ویژه 
با توزیع بیش از ۸ هزار مهر و ۲ هزار و ۷00 مترمربع 
سجاده و استقرار آب غیر شرب جهت وضو با همکاری 
کرد  تاکید  سامع  می شود.  پرداخته  نماز  اقامه  ستاد 
پخش  توقف  جهت  لازم  هماهنگی های  :همچنین 
ظهر  نماز  هنگام  در  صلواتی  ایستگاه های  در  نذورات 
عاشورا انجام شده است و تمام نمازخانه های بوستان ها 

جهت اقامه نماز سراسری آماده است.
غریبان  شام  از  بعد  :بلافاصله  گفت  پایان  در  وی 
عملیات پاکسازی شهر بویژه   اطراف حرم مطهرحضرت 
معصومه)س( آغاز می شود  و پس از پایان روز 1۲ محرم 

اطراف حرم شستشو می شود.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم  اعلام کرد

شهر قم آماده برای پذیرایی از عزاداران حسینی

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفته با افزایش وام ازدواج، جوانان را به بدهکاران بانکی 
تبدیل می کنیم.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

راننده عزیز به یاد داشته باشید صحبت با 
سرنشینان خودرو و عدم توجه به جلو یعنی 

استقبال از حوادث

پیام آموزشی


